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مطالب ماهنامه بورس و بانک را
 در بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید

w w w . m a g i r a n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

فهرست

دکتر تقوی نژاد: 

 هوشمندی نظام مالیاتی
باید هدف اصلی سازمان امور مالیاتی باشد

طرح جامع مالیاتی
مهمترین دستاورد نظام مالیاتی است

  

دکتر پارسا: 

 نوین سازی نظام مالیاتی 
مهمترین رویکرد سازمان است

مســئول:  مدیر  امتیاز-  صاحب 
نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
دبیر تحریریه:
معصومه صالحی

تحریریه: 
نگار رشیدی - انسیه شهبازی

وحید نمازی - وحید محمدخانی 

امور هنری:
مرتضی طهوری

ویراستار:
سهیلا پاکیشان

امور مالی:
حمید رضا درخشان

امور اداری : 
امیر رضایی نسب - محمد عسگری 

سعید موسوی 
سید محسن میرشفیعیان

نشانی.
 تهران ، میدان هفت تیر

 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک .
تلفن:  88810365  - 86073662 

نمابر: 88841485
مجری چاپ:  حسین دشتی

چاپ: رواق روشن مهر

 اصلاح نظام بانکی، سهل و ممتنع است
شهامت اقدام می خواهد

 مدیرعامل بانک صادرات:

مدیرعامل بانک پاسارگاد:

 اجرای بانکداری متمرکز 
در صدر برنامه های بانک سپه

با تمام امکانات 
در کنار بانک سپه هستیم

مدیرعامل بانک سپه تاکید کرد:

وزیر امور اقتصادی ودارایي: 



 عملیات بازار باز 
در گام نهایی

رئیس کل بانک مرکزی اعلام  کرد:

 نقش ویژه بازار سرمایه 
در تقویت تولید ملی

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار عنوان کرد:

طرح فروش مسکن 
در بورس کالای ایران

دبیر کل کانون نهادهای سرمایه گذاری 
تشریح کرد:

بورس کالا تعیین کننده 
قیمت نیست

معاون امور معدنی وزارت صمت:

معاون طرح و برنامه وزارت صمت:

اخبار بورس، بانک وبیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رساند که سایت خبری بورس و بانک 
با هدف انتشار جدیدترین و به روزترین اخبار و رویدادهای بورس،بانک و بیمه های کشور راه اندازی شده و اخبار و گزارش های مربوط به 

این حوزه را به صورت روزانه منتشر و در اختیار عموم علاقه مندان قرار خواهد داد.
مدیران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین مدیران محترم روابط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می توانند اخبار مهم مرتبط 
با واحد متبوع خود را برای درج در ســایت خبری »بورس وبانک« ارسال کنند تا پس از بررســی های معمول نسبت به انتشار آن اقدام 

شود.
علاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی  boursebankmonthly@ ارســال و در صورت لزوم برای کســب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند.
آدرس سایت خبری بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

مراسم توديع و معارفه 
روساي قبلي و جديد 

سازمان امور مالياتـي

 تمرکز در حوزه بازار سرمایه 
در دستور کار وزارت صمت قرار دارد

ایران جایگاه والایی 
در میان بازارهای سرمایه اسلامی دارد

رئیس کمیته فقهی سازمان بورس: 
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 بانکداری متمرکز )کربنکينگ( 
در مسير تحقق 

سرمقاله 

طی سال های اخیر شبکه های بانکی در دنیا با پدیده ای به نام »بانکداری نوین« دست و پنجه نرم کرده و آن را  تجربه می کنند؛ موضوعی که تجربه آن 
با استفاده از فناوری های پیشرفته از جمله فناوری اطلاعات برای انجام کارهای گوناگون بانکی امکانپذیر شده است. هنگامی که بحث پیوند فناوری 
اطلاعات و ارتباطات با امور مختلف مطرح می شــود؛ پیوند میان این فناوری و بانکداری یکی از ملموس ترین خدماتی اســت که به ذهن افراد خطور 
می  کند. بدون شک اســتفاده از دســتاوردهای فناوری اطلاعات   و ارتباطات در صنعت بانکداری؛ راه حل های بی همتایی را برای پیشبرد فرآیندهای 
مالی وتجــاری در جهان امروز که ســرعت و رقابت فزاینده در آن حــرف اول را می زند؛ در اختیار ما قرار می دهد. از جمــه این راه حل ها می توان به 
سیستم های بانکداری متمرکز )Core Banking(  اشاره کرد که طی سال های اخیر گسترش فراوانی یافته و به عنوان بستر و زیرساخت ارائه سایر 

خدمات نوین مطرح شده است. 
ســامانه بانکداری متمرکز )Core Banking(  به مجموعه ای از خدمات بانکی گفته می شود که در یک مجموعه نرم افزاری اجرا شده و اطلاعات آن 
عمدتا در یک بانک اطلاعاتی متمرکز ادغام می   شود و قابلیت ارائه خدمات به تمامی شعب و سایر زیرمجموعه های بانک را از محل این کربنکینگ در 

هر لحظه داراست.
در واقع صنعت بانکداری با شــعار ارائه خدمات با کیفیت عالی، ســرعت در عرضه خدمات، هزینه عملیاتی پایین و رضایت مشــتریان؛ به سرعت در 
حال پیشــرفت و توسعه است. میدان رقابت در این حوزه روز به روز بیشتر و فشرده تر می شود و به جرات می توان ادعا کرد که امروزه رقابت در عرصه 
بانکداری تنها مبتنی بر ارائه نرخ های بهره جذاب و فریبنده نیســت؛ بلکه عوامل اصلی موثر در کســب پیروزی و موفقیت »کیفیت خدمات بانکی«، 

»سهولت و سرعت انجام تعاملات مشتری با بانک« و در نهایت »رضایت مشتریان« مدنظر است.
در کشورمان ایران نیز بانک مرکزی برای اولین بار در سال 87 در بسته سیاستی و نظارتی خود در بند 45 زمانی که به سیاستگذاری در حوزه بانکداری 
الکترونیک پرداخته بود؛ بانک ها را ملزم کرد تا در زیرمجموعه های خود اقدام به پیاده سازی »کر« کنند. در حال حاضر بانک های ایرانی در مقیاس های 
بزرگ و کوچک از بانک های دولتی گرفته تا بانک های خصوصی،  تجربه  های متعدد و متفاوتی را در زمینه خرید، توســعه و اســتقرار ســامانه های 
کربنکینگ داشته اند. در همین راستا به وضوح می توان گفت که در حال حاضر اغلب بانک های ایران از سامانه متمرکز بانکی استفاده می کنند. برخی 
از این ســامانه ها تولید و توسعه یافته داخلی و برخی دیگر محصولات خارجی بومی  سازی شده توسط شــرکت های نرم افزاری هستند؛ اما اینکه این 

سامانه ها تا چه حد نیاز بانک ها را برآورده کرده است؛ هنوز به صورت دقیق مشخص نشده است.
همانطور که نظام کسب وکار طی سال های اخیر به سمت الگو های نوین پیش می رود؛ سیستم بانکداری نیز به عنوان جزئی از کسب وکارهای موجود 
در جامعه مدرن شده و با سال های گذشته قابل مقایسه نیســت. حتی امروزه چیدمان شعب بانک ها هم با سال های پیش بسیار متفاوت شده است. 
در همین راســتا نگاه تعاملی بین بانک و جامعه در توسعه خلاقیت ها امری کلیدی محسوب می شوند.  روند  های کلان کسب وکار در حوزه بانکداری 
هم اکنون همه منبعث از بانکداری دیجیتال است و بانک ها برای اینکه بتوانند خود را همسو با مشتری دیجیتال پیش ببرند؛ باید خود، دیجیتال شده 
و مدل کسب وکار خود را به این سمت هدایت کنند. اینکه چقدر در این مسیر موفق خواهند شد؛ بستگی به راهبردهایی دارد که مدیریت ارشد بانک 

اتخاذ می کند.
بدون شک الگوی کسب وکار بانک ها طی سال های آینده به سمت بانکداری دیجیتال پیش می رود و  روش  های سنتی توزیع جای خود را به توزیع در 
کانال های غیرحضوری، اینترنتی و منطبق بر شــبکه های مجازی خواهد داد. به طور کلی امروزه تقریبا همه فرآیندهای خرید، فروش و توزیع کالا و 
خدمات دیجیتالی شده اند و حالا نوبت بانکداری دیجیتال است تا با نقش آفرینی در عرصه بانکداری، شاهد تحول در این صنعت نیز باشیم که البته این 

موضوع جز با شناخت دقیق الگوهای نوین اتفاق نمی افتد.
در همین راســتا بانک ســپه با آغاز طرح توســعه بانکداری متمرکز، گام مهمی در به  روزرسانی و گسترش زیرســاخت های حوزه فناوری اطلاعات 
خود برداشــته است. این بانک علاوه بر اســتفاده از توانمندی ها و چندین دهه تجارب طولانی خود در حوزه فناوری اطلاعات؛ از توانمندی های فنی 
زیرمجموعه های بانک پاسارگاد هم اســتفاده خواهد کرد و پس از رونمایی از سامانه جامع بانکی امید؛ فاز اول عملیاتی طرح توسعه بانکداری را آغاز 

کرد.
بر اســاس اظهارات مدیران ارشد بانک سپه، با فعالیت سامانه جامع بانکی امید؛ زیرساخت ها، سامانه ها و داده ها متمرکز می شود و امکانات لازم برای 
تهیه گزارش های سازمانی و مدیریتی و همچنین زیرساخت کانال یکپارچه خدمات بانکی و بانکداری باز در این بانک ایجاد خواهد شد. ارائه محصولات 
و خدمات نوین بانکی و یکپارچه سازی ابزارهای پشتیبانی با ابزارهای عملیاتی و فنی از دیگر دستاوردهای است که انتظار می رود پس از اجرای سامانه 
جامع بانکی امید، نصیب مشتریان بانک سپه شود. در واقع سامانه جامع بانکی امید، یک محصول پیچیده و فنی مبتنی بر دانش بومی و ملی است که 

راه اندازی آن بانک سپه را به یکی از برترین بانک ها در حوزه فناوری اطلاعات تبدیل خواهد کرد.
 حال با توجه به بحث ادغام بانک  های نظامی در بانک ســپه و نیاز بیش از پیش به بانکداری متمرکز در کشــور، انتظار می رود طرح توسعه بانکداری 
متمرکز در قالب سامانه جامع بانکی امید در زمان بندی تعیین شده و متناسب با نیازهای شبکه شعب این بانک عملیاتی شود و نظام بانکی کشور در 

مسیر دستیابی به سامانه بانکداری متمرکز )کربنکینگ( و تحقق این مهم، یک گام به جلو بردارد.

 نعمت اله شهبازی
 بانکداری متمر  کزصاحب امتیاز و مدیر مسئول

يک گام به جلــو
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 بانکداری متمر  کز
يک گام به جلــو

بانک سپه با همکاری بانک پاسارگاد 
از جامع ترین سامانه یکپارچه بانکی )کربنکینگ( رونمایی کرد

CORE BANKINGCORE BANKING
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مدیرعامل بانک سپه در گردهمایی افتتاحیه طرح بانکداری متمرکز 
گفت: طرح توسعه بانکداری متمرکز در قالب سامانه جامع بانکی امید 
باید در زمانبندی تعیین  شده و متناسب با تمامی شعب بانک سپه 

بعد از ادغام عملیاتی شود.
محمدکاظم چقازردي رئیس هیات مدیره بانک ســپه به دو مأموریت اصلی 
تعیین  شده برای بانک سپه در سالجاری اشاره کرد و افزود: حمایت از رونق 
تولید برای کمک به تحقق اهداف شعار سال مطرح  شده از سوی مقام معظم 
رهبری و انجام صحیح و به  موقع فرآیند ادغام  بانک های وابسته به نیروهای 

مسلح در بانک سپه؛ دو مأموریت اصلی بانک در ابتدای امسال تعیین شد.
چقازردی ضمن اشاره به اهمیت بالای اجرای طرح جامع بانکداری متمرکز 
در بانک ســپه تصریح کرد: اســتقرار نرم افزار این سامانه به  صورت اصولی و 
طبق برنامه زمانبندی شــده به  عنوان سومین مأموریت اصلی بانک سپه در 

سالجاری تعیین می شود.

سامانه جامع بانکی امید در زمان تعیین  شده عملیاتی مي شود
چقــازردی در ادامــه تأکیدکــرد: نبایــد اجــازه دهیم به تعویــق افتادن 
 اجــرای ســامانه جدید جامــع بانکی امید به بانک ســپه ضــرر وارد کند.

مدیرعامل بانک سپه به سابقه درخشان این بانک در حوزه عرضه محصولات 
جدید و ارائه خدمات نوین بانکی طی سالیان متمادی اشاره کرد و گفت: این 
بانک با تکیه  بر تجارب نیروی  انســانی متعهد و متخصص و قدمت طولانی؛ 
سال ها با عرضه محصولات نوآورانه به  عنوان بانکي پیشرو در کشور مطرح بود 
و بسیاری از خدمات رسانی هاي بانک سپه در حوزه بانکداری مبنی بر فناوری 

اطلاعات به چندین دهه قبل برمی گردد.

دلایلي که بانک سپه در اجرای بانکداری متمرکز موفق نبود
چقازردی در عین حال اذعان  داشــت: بانک سپه در عملیاتی کردن سیستم 
جامع بانکداری الکترونیک و ســامانه بانکــداری متمرکز موفقیت چندانی 

نداشت.

وی در مورد علل عدم موفقیت بانک در راه اندازی سیستم بانکداری متمرکز 
در بانک سپه اظهارداشت: اجرای چنین طرح مهم، بزرگ و دارای ریسکي به 
اراده قوی مدیران سطح اول بانک نیاز دارد که این اراده قوی مدیران ارشد در 
تمامي ارکان و بدنه اجرایی بانک باید به یک باور و اراده همگانی تبدیل شود.

دلیل اول؛ پایین بودن عمر مدیریتی
رئیس هیات مدیره بانک سپه در ادامه افزود: راه اندازی طرحی نظیر سیستم 
بانکداری متمرکز به برنامه ریزی های میان مدت و بلندمدت نیاز دارد. پایین 
بودن مدت زمان مدیریتی مدیران  عامل بانک سپه از دلایل اصلی عدم استقرار 

این سیستم در نخستین بانک ایرانی بوده است.
وی یادآور شــد: موفقیت های برخی از  بانک ها در حوزه های مختلف مانند 
فناوری اطلاعات ناشــی از ثبات مدیریت در آنها بوده اســت و نمونه هایی در 

این خصوص وجود دارد.
مدیرعامل بانک سپه ضمن قدردانی از زحمات تمامی مدیران عامل این بانک 
تصریح کرد: در این 40 ســال به  جز در یک مقطع ســه  ماهه و سه سال اخیر 

مدیرعاملی از بدنه این بانک به  عنوان مدیرعامل انتخاب  نشده است.
وی گفت: مدیران عامل بانک ســپه به سبب پایین بودن زمان مدیریتی خود 
عمدتا کارنامه محور بوده اند و همین عامل باعث شــده تا طرح های زمان بر و 

دارای ریسک مثل سیستم بانکداری متمرکز در بانک سپه عملیاتی نشود.

تحریم بانک سپه
رئیس هیات مدیره بانک سپه از تحریم این بانک  در سال 86 توسط  شورای 
امنیــت به  عنوان یکی دیگــر از علل عدم  راه اندازی نظــام جامع بانکداری 

الکترونیک در بانک سپه نام برد .
وی ادامه داد: پایه و اساس نرم افزارهای به  کار رفته در سیستم های بانکداری 
الکترونیک غالبا از خارج کشــور خریداری می شد؛ در حالی  که تحریم بانک 

سپه مانع از به کارگیری نرم افزارهای خارجی شده بود.
رئیس هیات مدیره بانک ســپه به حساسیت های بالا  در انتخاب سیستم های 

خوشبینی مدیرعامل بانك سپه نسبت به سامانه جدید بانكداري متمركز؛

 اجرای بانکداری متمرکـز
در صدر برنامه های بانک سپه قرار  دارد
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مراودات بانک ســپه با نیروهای مسلح باید در به کارگیری 
هرگونه نرم افزاری دقت لازم را به عمل آورد.

وی ادامه داد: به سبب همین حساسیت ها از ابتدای سال 90 
توســعه بانکداری متمرکز با تکیه  بر بومی سازی نرم افزارها 
و سیســتم های مختلف آغاز شــد. اگرچه با این استراتژی 
قدری پیش رفتیم و تجارب ارزنده ای هم به دست آوردیم، 
اما برای استفاده از تمام ظرفیت های بانک سپه به  ویژه بعد 
از ادغام دنبال توسعه بانکداری متمرکز به شکل مطلوب و 

در زمان بندی لازم هستیم.
مدیرعامل بانک ســپه بر  ضرورت اســتفاده از توانمندی و 
تجارب مدیران و کارکنان این بانک به  ویژه در حوزه فناوری 
اطلاعات تأکید و ابراز امیدواری کرد که با همدلی و انسجام 
تمامی متصدیان؛ اجرای این طرح در زمان تعیین  شــده با 

موفقیت عملیاتی شود.
وي به تبدیل  شدن این بانک به نخستین و بزرگ ترین بانک 
کشور بعد از ادغام اشاره کرد و گفت: بعد از ادغام  بانک های 
وابســته به نیروهای مسلح در بانک سپه؛ تعداد شعب این 

بانک و  پرسنل آن از رقم فعلی بسیار فراتر خواهد رفت.

سامانه جامع بانکی امید باید جوابگوی 4 هزار 
شعبه باشد

وي همچنین از متصدیان طرح توسعه بانکداری بانک سپه 
به  ویژه پیمانکار طرح خواست نرم افزار جدید طرح توسعه 
بانکداری متمرکز بانک )ســامانه جامــع بانکی امید( باید 

متناسب و جوابگوی تمامی شعب بعد از ادغام باشد.

از تجارب بانک های ادغام شونده غافل نشوید
رئیس هیات مدیره بانک ســپه تأکید کرد: در فرآیند توسعه 
بانکداری متمرکز بانک ســپه باید در کنار تجارب این بانک؛ 
از توانمندي ها و تجربه های موفق بانک های ادغام شونده در 
بانک سپه نیز استفاده شود.  وي اظهارداشت: تلفیق مدیران 
و کارکنان مجرب بانک ســپه بــا نیروهای جوان، متخصص و 
متعهد  بانک های ادغامی وابسته به نیروهای مسلح؛  از نخستین 
بانــک ایرانی بهترین و تأثیرگذارترین بانک کشــور را خواهد 
ساخت. چقازردی خاطرنشان کرد: تبدیل  شدن بانک سپه به 
بزرگ ترین، مؤثرترین و کارآمدترین بانک کشور امکان فعالیت 
مطلوب در عرصه بین المللی را برای این بانک مهیا خواهد کرد.

شرکت داتین  از بین ده ها شرکت مطرح انتخاب شد
مدیرعامل بانک ســپه در مورد نحوه انتخاب شرکت داتین 
برای کمک به اجرای سامانه بانکداری متمرکز در این بانک 
)سامانه جامع بانکی امید( اظهارداشت: توانمندی های ده ها 
شــرکت متقاضی اجرای این سامانه در بانک سپه با استفاده 
از 200 سنجه مورد ارزیابی قرار گرفت که از بین آنها  شرکت 
داتین متعلق به بانک پاسارگاد انتخاب شد. مدیرعامل بانک 
ســپه اظهارداشت: بانک پاسارگاد در زمینه جذب نیروهای 
جــوان و توانمند و کمک به عملیاتی کردن ایده های جدید 
توأم با تفکر و دوراندیشی آنها می تواند الگوی مناسبی باشد.

وی در پایان افزود: علم و دانشی که بانک پاسارگاد در حوزه های 
مختلف بــا عملیاتی کردن ایده های خلاقانه جوانان عملیاتی 

کرده؛ برای کشور مفید است.

مدیرعامل بانک پاســارگاد گفت: با بانکداری متمرکز انتخاب  شــده برای بانک سپه؛ این بانک به 
برترین بانک در حوزه فناوری اطلاعات کشور تبدیل خواهد شد.

دکتر مجید قاسمی در گردهمایی افتتاحیه پروژه  Core Banking بانک سپه گفت: امروز نقطه عطفی در 
تاریخ بانکداری ایران است و یک محصول پیچیده و فنی مبتنی بر دانش بومی و ملی در نخستین بانک ایرانی 
رونمایی شــده اســت. وي با اشاره به اهمیت اعتماد به دانش و توانمندی جوانان ایرانی اظهارداشت: نقطه آغاز 
ایجاد سامانه بانکداری متمرکز شرکت داتین به سال های آغازین تأسیس بانک پاسارگاد و پس از آشنایی اتفاقی 

با چند جوان متخصص و توانا در حین کوهنوردی برمی گردد.

پاسارگاد در کنار بانک سپه
مدیرعامل بانک پاســارگاد افزود: نرم افزارهای غیربومی به دلیل عدم تطابق با فرهنگ و سیســتم بانکداری 
اســلامی و بدون ربا در داخل کشــور قابل  استفاده نیستند. در حال حاضر با همت مهندسان داخلی و اعتماد 
به دانش بومی می توانیم در صنعت بانکداری کشــور حرفی برای گفتن داشــته باشیم؛ در همین راستا بانک 
پاســارگاد با تمام امکانات و توانایی های خود در کنار بانک ســپه اســت.دکتر قاسمی هدف از تأسیس بانک 
پاسارگاد را ایجاد بانکی نمونه و الگو در سطح بین المللی برشمرد و خاطرنشان کرد: سامانه بانکداری متمرکز 
بانک پاســارگاد اولین Core Banking  بومي کشــور است که ویژگی ها و قابلیت های بالایی دارد و حاصل 

فکر و عمل برترین نیروی انسانی متخصص در حوزه کشور است.
وی افزود: راه اندازی سامانه بانکداری متمرکز بانک پاسارگاد در سال 84 آغاز و در سال 89 عملیاتی و مهاجرت 

از نرم افزار قبلی به نرم افزار فعلی بدون کوچک ترین مشکلي انجام شد.
دکتر قاســمی تأکید کرد: بانک پاســارگاد از ســال 89 تا سال 98  تجربه و اندوخته بسیاری را در این زمینه 
کســب کرده و از این ســامانه به بانک سپه منتقل خواهد شد و بانک پاسارگاد با تمام توانمندی های خود در 

کنار بانک سپه خواهد بود.

سامانه جدید بانک سپه جوابگوی خدمات بزرگ ترین بانک ایرانی است
مدیرعامل بانک پاســارگاد در ادامه با اشــاره به طرح ادغام  بانک های وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه 
گفت: سرعت، کیفیت و قابلیت هماهنگی با تحولات دیجیتال؛ بخشی از قابلیت های سامانه بانکداری متمرکز 
شرکت داتین است و قابلیت توسعه و پوشش خدمات بزرگ ترین بانک ایرانی پس از ادغام را داراست. دکتر 
قاسمی اظهارداشت: بانک پاسارگاد با اتکاء به  چابکی و معماری خاص سیستم Core Banking خود که 
مطابق با فناوری روز دنیاست؛ با 327 شعبه، توانایی 6 هزار شعبه را دارد و 90 درصد فعالیت های این بانک 
در حوزه بانکداری الکترونیک و مجازی است. وی در پایان افزود: نیروهایی که از بانک سپه در بانک پاسارگاد 
خدمت می کنند؛ از بهترین نیروهای ما هســتند و در این زمینه قدردان بانک ســپه هستیم. ضمن  آنکه ما در 

بانک پاسارگاد بر تکنولوژی تفوق پیدا کردیم و اسیر تکنولوژی نشدیم.

مدیرعامل بانك پاسارگاد:

با تمام امــــکانات 
در کنار بانک سپه هستيم
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عضو هیات مدیره بانک سپه با اشــاره به اجرای پروژه جدید 
بومی و تمام ایرانی بانکداری متمرکز در بانک سپه اظهارداشت: 
بانک سپه با اجرا و پیاده سازی این پروژه مهم به  منظور توسعه 
بانکداری متمرکز؛ تحولی در عرصه کســب وکار بانکی ایجاد 

خواهد کرد.
دکترسیدمهدی حسینی با تاکید بر اینکه بانکداری دیجیتال تحول در 
مدل های مرســوم و متداول کسب وکار بانکی است،  با بیان اینکه چرا 
بانک ســپه به  عنوان یک بانک دولتی باید رویکرد متفاوتی اتخاذ کند 
و چرا این رویکرد تحول در کســب وکار بانکی است؟ افزود: پاسخ این 
مساله را باید در جریان سازهای روند بانکداری آینده جست وجو کرد. 

دکتر حسینی تصریح  کرد: چاره ای نداریم جز اینکه به سمت بانکداری 
دیجیتال حرکت کنیم و این موضوع توسط وزارت امور اقتصادی ودارایی 
در سندی به نام »بانکداری آینده و تحول دیجیتالی« به بانک ها ابلاغ 

شده است .
وی ادامه داد: اگر چشــم انداز نظام بانکی را یک نظام اثربخش، سالم، 
شــفاف، پویا و با ثبات بدانیم؛ چاره ای جز استقرار بانکداری دیجیتال 

نداریم.
عضو هیات مدیره بانک سپه با اشــاره به اینکه روند بانکداری در گذر 
زمان دچار تحول شــده  است، گفت: در دهه 1950 بانک ها در مرحله 
فروش انواع ســپرده و وام بودند، در دهــه 60  بانک ها به تولید انبوه 
محصولات مالی پرداختند، در دهه 70  بانک ها به دنبال راهبرد فروش 
محصولات مالی بودند، در دهه 80 رویکرد بانک ها به مشــتری مداری 
متمرکز شــدند و در دهه 90 به  طور رســمی با مجوزهایی که برای 
فعالیت بانک ها صادر شــد؛ بانک ها بر مبنای شــناخت نیاز مشتریان 

توسعه یافتند.
دکتر حســینی افزود: در ســال 2000 و اوایل قرن جدید بانک ها از 
»محصول محوری« به »مشتری محوری« روی آوردند و از سال 2010  

بانک ها با تحول آفرینان دیجیتال و بازیگران غیربانکی مواجه شدند.

عضو هیات مدیره بانک ســپه با بیان اینکه در نظام بانکی با سه جریان 
تغییرســاز مواجه هستیم؛ به جریان نسلی، جریان کسب وکار و جریان 
فناوری اشاره کرد و گفت: هر کدام از این جریان ها ویژگی هایی دارند 

و اهدافی را دنبال می کنند.
دکتر حســینی یادآورشد: در شــرایطی که جریان نســلی به دنبال 
ارزش آفرینی جذاب برای نســل های جدید اســت؛ جریان کسب وکار 
بانکی به دنبال ســودآوری بانکی و جریان فنــاوری به دنبال نوآوری 

مالی است.
 Z وی با اشــاره به اینکه در جریان نسلی ما با نسل جدیدی با  عنوان
مواجه می شویم که این نسل ویژگی های منحصر به  فردی دارد، افزود: 
این نســل هم  اکنون به نیروی کار و مشتریان  بانک ها تبدیل  شده اند؛ 
به  گونه ای که تا ســال 1400 بیش از 36 درصــد نیروی کار از میان 

نسل Z است.
عضو هیات مدیره بانک سپه اضافه کرد: این نسل ویژگی های دیجیتالی 
فراوانی دارد که تحت عنوان »شــهروندان دیجیتالی« از آنها نام  برده 
می شــود. فناوری آمیخته با زندگی آنهاســت و تحــولات فناوری بر 
تصمیمات آنها تأثیر دارد. همچنین وسایل ارتباط  جمعی نقش مهمی 

در ایجاد ارزش و رضایتمندی آنها دارد.
دکتر حســینی با بیان اینکه در حال حاضر  بانک ها با ایجاد تفاوت در 
مدل کســب وکاری خود و تنوع خدمات و کاهش هزینه ارائه خدمات 
و جلب رضایت مشتریان با هم رقابت می کنند، گفت: در شرایطی که 
تغییر در مدل کسب وکار بانکی را الزام آور می کند؛ با حرکت از سیستم 

بانکداری بسته به سمت اکوسیستم بانکداری باز مواجه هستیم.
وی خاطرنشــان کــرد: در حالــی که در سیســتم بانکداری بســته 
رابطه ای بین مشــتری و بانک برقرار می شــود؛ در سیستم بانکداری 
باز نقش آفرینان جدیدی ورود پیدا می کنند. در اکوسیســتم بانکداری 
باز محوریت به  جای بانک با مشــتری است و  بانک ها همه در اطراف 

مشتری قرار می گیرند.

دكتر سیدمهدی حسینی  عضو هیات مدیره بانك سپه:

 رويکرد بانک سپه از اجرای پروژه کربنکينگ
تحول در مدل کسب  وکار بانکی است
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بانکی به اکوسیســتم بانکی باید مدل کســب وکار بانک را به سمتی 
حرکت دهیم که اگر در گذشته »محصول محور« بودیم؛ اینبار با تمرکز 

بر نیازهای مشتریان »مشتری محور« شویم.
عضو هیات مدیره بانک ســپه ادامه داد: این تغییر به ســمت مشتری 
مفهومی جز طراحی خدمات و محصولات متناســب با نیاز مشتریان 

ندارد.
وی با تأکید بر اینکه در گذشته محصولات مشابه برای همه مشتریان 
تولید می شــد؛ اما در حال حاضر محصولات کاملا شخصی سازی  شده 
است، گفت: هیچ سامانه و سیستمی نمی تواند به  عنوان سامانه نوین و 
آینده ساز مطرح باشد؛ مگر اینکه ویژگی های کارکردی و غیرکارکردی 

مبتنی بر مشتری را در درون خود داشته باشد.

تغییر روند بانکداری
دکتر حســینی در خصوص جریان فناوری که روند بانکداری را تغییر 

داده اســت، افزود: در گذشته فناوری صرفا ابزاری 
در خدمت توسعه سیستم ها بود، اما در حال حاضر 

فناوری خود خالق سیستم های جدید شده است.
وی با بیان اینکه سرعت پیشرفت و عرضه محصولات 
جدید ســیر صعودی پیدا کرده است، اظهارداشت: 
آنچه برای یک بانک اهمیــت دارد؛ بهره برداری از 
تکنولوژی داده و حرکت به سمت کلان داده است. 
اگــر بانک ها به  این  ترتیب عمــل نکنند؛ از جریان 

رقابت در نظام بانکی جا خواهند ماند.
دکتر حسینی با اشاره به اینکه سامانه های اطلاعاتی 
ســه گروه هستند، گفت: این سامانه های اطلاعاتی 
برخی به تصمیمات غیرســاختار یافته انســانی و 
مدیران ارشــد، برخی به تصمیمات نیمه ســاختار 
یافته و برخی نیز به تصمیمات کاملا ســاختاریافته 

متکی هستند.
عضو هیات مدیره بانک ســپه با تأکید بر اینکه در 
اکوسیستم جدید ســامانه های بانک باید متناسب 
با مدل کســب وکاری بانک طراحی و استقرار پیدا 
کنند، افزود: اگر در گذشــته بانک ها خدمات ارائه 
می دادنــد؛ اکنون فین تک ها نقــش جدی در این 

حوزه دارند. بانک ها از ســامانه های کربنکینگ و ســوئیچ به ســمت 
ســامانه های هوش تجاری و گزارش گیری بانکی و در نهایت به سمت 

سامانه های هوش مصنوعی در حال حرکت هستند.

تحولات فناوری اطلاعات متمرکز
دکتر حســینی با بیان اینکه رویکرد سیاســتی بانک ســپه مبتنی بر 
تحــولات فنــاوری اطلاعــات متمرکز بــوده و این بانــک در زمینه 
فناوری های نوین پیشــرو است، اظهارداشت: بانک سپه در حال حاضر 
بر آن است که تحولات فناوری اطلاعات را در 7 بعد حاکمیت فناوری 
اطلاعات، مدیریت خدمات فناوری اطلاعات، توسعه نظام های پرداخت 
و بانکداری دیجیتال، حاکمیت داده و اطلاعات، ارتقاء زیرساخت های 
فناوری اطلاعات و ورود به عرصه بانکداری باز و استقرار راهکار جامع 

بانکی محقق کند.
عضــو هیات مدیره بانک ســپه گفت: بانک ســپه مجموعه این پکیج 
هفت گانه را به  طور موازی برنامه ریزی کرده و درصدد اســت تا راهکار 
جامع بانکی را مبتنی بر توســعه کربنکینگ در ابعاد هفت گانه تحول 

فناوری اطلاعات محقق کند.

وی ضمــن بیان این نکته که این رویکرد در چشــم انداز و در نقشــه 
استراتژیک بانک ســپه کاملا ثبت  شده و به  تمامی بدنه بانک منتقل 
 شــده اســت، تصریح  کرد: در چشــم انداز 1400 بانک سپه که مقرر 
اســت انتخاب اول مشتریان باشد؛ دو پروژه راهبردی با عنوان »پروژه 
بانکداری متمرکز مشــتری گرا« و »پروژه انبــاره اطلاعات مالی« و 8 

اقدام راهبردی نظر گرفته  شده است.
دکتر حســینی در خصوص 8 اقدام راهبردی مرتبط با ابعاد تحول 
فناوری اطلاعات بانک سپه به برنامه کلان فناوری اطلاعات، تحول 
فرآیندهــای حوزه توســعه فنــاوری، تدوین برنامه توســعه فردی 
کارکنان فناوری اطلاعات و سیســتم ارزیابــی عملکرد حوزه IT و 

... اشاره کرد.
عضــو هیات مدیره بانک ســپه با تأکیــد بر اینکه یکــی از مهمترین 
وجــه تمایز بانک ها این اســت که چگونه فرآیندهــای بانکی خود را 
استانداردســازی کنند، تصریح کرد: نقطه تمایز و ایجادکننده تفاوت 
بین بانک ها این اســت که آیا توانسته اند استراتژی مناسبی برای آنچه 
حرکت از حاکمیت به کسب وکار بانکی است، 

فراهم کنند؟
دکتر حســینی افزود: آنچه برای بانک سپه 
اهمیت دارد؛ ارائه خدمات بانکی در هر گروه 
کســب وکاری و فرآیندهای خدمات بانکی و 
اقلام داده ای هــر فرآیندي در اجرای راهکار 

جامع بانکی است.
عضو هیات مدیره بانک ســپه گفت: رویکرد 
ما در بانک ســپه پیاده کــردن یک نرم افزار 
و صرفاً بهبود فرآیندهای کســب وکار بانکی 
نیســت و ما دنبال ایجاد تحول کســب وکار 

بانکی هستیم.
دکتر حســینی همچنین در خصوص ســایر 
اقدامات بانک سپه به تأثیر مثبت در تعاملات 
مشــتری، انعطاف پذیــری بــرای خدمات و 
محصــولات جدیــد و مدیریــت کامــل در 
ســودآوری محصولات برای مشتریان اشاره 

کرد.

اصلاح مدل کسب وکاری
عضو هیات مدیره بانک ســپه با بیان اینکه هر چقدر بانک ها بر اصلاح 
مدل کســب وکاری  متمرکز شده و ســازمان ها پیشرو باشند؛ خواهند 
توانســت صرفه جویی 10 تا 30 درصــدی و افزایش درآمد 15 تا 30 
درصدی داشــته باشند، گفت: ما در بانک ســپه به دنبال آن هستیم 
که با اجرای ســامانه جامع بانکی به  عنوان یک بانک پیشرو در تحول 

کسب وکار بانکی قدم برداریم.
وی با اشــاره به اینکه در اکوسیستم جدید نظام بانکی ورود بازیگران 
جدید در حوزه نظام های پرداخت و فین تک ها ممکن است ملاحظاتی 
را برای ما ایجاد کند، افزود: نیازمند چابکی بیشــتر سازمانی، استفاده 
از ظرفیت درون ســازمانی با اتکاء به نیروهای حوزه فناوری اطلاعات 
بانک و شــرکت رایانه خدمات امید و همچنین استفاده از قابلیت های 

برون سازمانی هستیم.
دکتر حسینی اظهارداشت: طرح توسعه بانکداری متمرکز صرفا مربوط 
به حوزه فناوری اطلاعات نیســت؛ بلکه پروژه ای با فراگیری تمام ابعاد 
کسب وکار بانک است و منافع کلیه ذینفعان را مدنظر دارد. اجرای این 
طرح و پروژه بزرگ گام بلندی در تحقق چشــم انداز بانک سپه در افق 

1400 است.

بانک سپه مجموعه 
پکیج هفت گانه را به 

 طور موازی برنامه ریزی 
کرده و درصدد است 
تا راهکار جامع بانکی 

را مبتنی بر توسعه 
کربنکینگ در ابعاد 

هفت گانه تحول فناوری 
اطلاعات محقق کند
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مدیر پروژه تجهیز محیط بهره برداری سامانه بانكداري متمركز بانك سپه:سا

مشتريان در سامانه جديد بيشترين سرويس را می گيرند
تمام پیش نیازها برای اجرای دقیق پروژه دیده  شده است

 اجراي طرح سامانه بانکداری متمرکز جدید از چه 
زمانی آغاز مي شود و کی به اتمام می رسد؟

اولین گام های پیاده ســازی ســامانه بانکداری متمرکز در 
بانک سپه عملا از 28 فروردین 98 برداشته شد و عملیاتی 
شــدن آن طی دو مرحله 18 ماهه صــورت می گیرد. در 
18 ماه  اول تلاش می شــود تا ســامانه در بانک ســپه به 
بهره برداری برســد. در 18 ماه دوم نیز تمرکز بر تکمیل و 
بررسی شکاف نیازمندي ها و توســعه سیستم است. برای 
انجام این پــروژه 16 تیم و کارگروه ذیل ســه بخش کلی 
فعالیت و مشارکت خواهند داشت. از جمله این کارگروه ها 
مدیریت پروژه، کســب وکار بانکی، یکپارچه سازی، فنی و 
امنیتی و ... هســتند. این کارگروه ها از واحدهای مختلف 

و در مجموعه های تخصصی دور هم 
جمع خواهند شد و فعالیت موازی با 

دیگر کارگروه ها خواهند داشت.
 وظیفه شــما در این میان چه 

خواهد بود؟
بهره برداری شــامل شــعب  محیط 
و تمام اداراتی که بــه نحوی در این 
نه درگیر هســتند؛ شناسایی  ســاما
زیرســاخت ها و منابــع و ... و تجهیز 
صف و ســتاد در سراســر کشور به  
طــور همزمان در حیطــه وظایف ما 

می گنجد.
 نحوه عملیاتي    شــدن به چه 

شکل خواهد بود؟
این سامانه متمرکز است. مساله مهم 
در این مســیر؛ آموزش است که این 
آموزش به  صــورت فلت باید در صف 
و ستاد صورت گیرد. آموزش نیز باید 

در 18 ماه اول پروژه انجام شــود. در شــعب هیچ ورژن و 
نسخه ای نصب نمی شود. اتصال نیز بر بستر شبکه صورت 

می گیرد.
 آیا در انجام این پروژه بحث ادغام هم دیده  شده 

است؟
در حوزه ادغــام نیز عمــلا کار خود را شــروع کرده ایم و 
همزمان هر دو را جلو می بریــم. چگونگی ورود بانک های 
ادغامــی به بحث بانکداری متمرکز بانک ســپه بســتگی 
 به آمادگی ایــن بانک هــا دارد. هنوز با آنها وارد جلســه 

نشده ایم.
 چــه انتظاری در رونــد اجرایی ایــن پروژه از 

همکاران و مشتریان دارید؟
اداره ما یک اداره عملیاتی - پشتیبانی 
است؛ بنابراین مشتریان باید کمترین 
تغییر را در رونــد اجرای پروژه حس 
کنند و بیشترین سرویس را بگیرند. 
ســرویس بهتــر گرفتن مشــتری و 
احســاس نکردن اینکه چیزی عوض 
 شــده و حتی حس کند که سرویس 
بهتر و بیشــتری می توانــد بگیرد؛ از 
جمله ضروریات در این مســیر است. 
اگر این پروژه حمایت مســتمري از 
سوی مدیران داشــته باشد؛ کارمان 
 با ســهولت بیشــتر صــورت خواهد 

گرفت. 
از همه همــکاران هــم می خواهیم 
ضمن انجــام همراهی هــای لازم در 
مراحل اجرای ایــن پروژه، در مراحل 
آموزش نیــز هر نقطه نظــری دارند؛ 

مطرح کنند.

خدمت بهتر گرفتن 
مشتری و احساس 

نکردن اینکه چیزی 
عوض  شده و حتی 

حس کند که سرویس 
بهتر و بیشتری 

می تواند بگیرد؛ از 
جمله ضروریات در این 

مسیر است

بعد از مهیا شــدن تمامی زمینه های مقالاتی و تحقیقاتی؛ راه اندازی سیستم بانکداری 
متمرکز در تمامي شــعب و ادارات درگیر این ســامانه بسیار مهم است؛ به گونه اي  که 
قبل از شــروع کار باید زیرساخت ها و منابع و امثال آنها شناسایي و امکانات مورد نیاز 

هم برای راه اندازی در واحدهای مختلف بانک تهیه شود.
علي متخصص مدیر تجهیز محیط بهره برداری ســامانه بانکداری متمرکز بانک ســپه 
ضمن بیان مطلب فوق؛ به جنبه های عملیاتی پروژه پرداخته و گام های عملیاتی کردن 
ســامانه جدید بانکداری متمرکز در بانک سپه را تشــریح کرده است که ماحصل این 

گفتگو در ادامه مي آید:
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 ســامانه جامع بانکــی امید در حوزه کســب وکاري چه 
توانمندی های جدیدی به بانک سپه خواهد داد؟ اولویت های 

بانک در انتخاب این سامانه چه مواردی بوده است؟
در فضای رقابتی فعلی شبکه بانکی ارائه خدمات و محصولات جدید 
و نوین و باز تعریف خدمات و سرویس های بانکی در بستر بانکداری 
الکترونیک؛ مستلزم داشتن زیرساخت هاي فنی قوی و قابل اتکاست.

در بانک ســپه محدودیت های مربوط به زیرساخت های فنی به  ویژه 
طي ســال های اخیــر؛ آزادی عمل در تولیــد و طراحی محصولات 
جدید را ســلب کرده و حضور مؤثــر در بازار و معرفی خدمات نوین 
را با دشواری هایی همراه ســاخته است. با تصمیم و اراده و حمایت 
اولیای بانک و عزم جدی برای رفع محدودیت ها در مسیر کسب وکار 
جایگاه شایســته بانک؛ ســامانه های بانکداری متمرکز حائز شرایط 
بانک در اســفندماه 96 بررسی شد. چندین سامانه بر اساس فرآیند 

تعیین  شــده برای ارزیابی انتخاب شــد که در 
این فرآیند ارزیابی ســامانه های مزبور از جنبه 
از سوی کارشناســان منتخب  کســب وکاري 
واحدهای مرتبط بانک، معیارهای حائز اهمیت 
کاربرپســند بودن، فرآیندمحور بودن، راحتی 
آموزش و یادگیری ســامانه، ســهولت انتقال 
داده ها، سهولت در طراحی محصول و خدمت 
جدید، حداقل کردن زمان انجام کار، جامعیت 
سامانه در دسترسی به انواع گزارش و آمارهای 
مورد نیاز در نظر گرفته شد که از جمیع جهات 
کسب وکاری، فنی و امنیت و مدیریت؛ سامانه 
شرکت داتین حائز بالاترین امتیاز از معیارهای 

موصوف شد.
امیدوارم با مشارکت و همدلی همه واحدهای 
ذیربــط بانک این ســامانه در دوره زمان بندی 
تعیین  شده در بانک مستقر شود و قدرت عمل 
و چابکی بانــک را در برخورد با نیازمندی های 
مشتریان، تغییرات محیطی و تکلیفی افزایش 

دهد و به یکپارچه ســازی اطلاعات مشــتریان با منابع، ســپرده ها، 
تسهیلات، تعهدات و درگاه های الکترونیک بانک کمک کند و ضمن 
روان ســازی فرآیندهای فعلی؛ طراحی و معرفی محصولات جدید را 

تسهیل و تسریع کند.
 بانک ســپه در حال حاضر یکسری سرویس ها و خدمات در 
حوزه کســب وکاری دارد. این سامانه تا چه حد آنها را پوشش 

خواهد داد؟
بانک سپه به  عنوان کارفرمای این پروژه طبیعتا انتظار دارد این سامانه 
بتواند تمام محصولات و خدمات و سرویس ها و سامانه های فعال بانک 
را پوشــش داده و علاوه بر آن قابلیت های جدید و ظرفیت های بالقوه 

مؤثری در اختیار بانک قرار دهد.
در حال حاضر همه محصولات این ســامانه آماده بهره برداری اســت 
و تماماً مطابق اســتانداردهای کلان بانکی تدوین و پیاده ســازی شده  
اســت. امیدواریم در بومی سازی این سامانه که 
دوره تحلیل و تدوین مســتندات شکاف آن در 
کارگروه های تخصصی در نظر گرفته  شده، آغاز 
شــده اســت؛ موارد اصلاحی و نواقص احتمالی 
فرآیندها به  سرعت استخراج و طبق زمان بندی 
انجام  شــده توسط شــرکت پیمانکار در سامانه 

اعمال شوند.
بدیهی است اولویت نخست استقرار این سامانه 
بــا تمامی محصولات و خدمــات موجود ضمن 
پوشــش محصــولات و خدمات فعلــی بانک و 
مهاجــرت و انتقال داده ها حداکثر 18 ماه آینده 

خواهد بود.
در این فاز سامانه بانکداری متمرکز در بخش های 
مشــتریان، منابع )ارزی و ریالی(، تســهیلات و 
تعهدات )ارزی و ریالی( و مدیریت کارت و کارت 
اعتباری، اینترنت بانک، همراه بانک، تلفنبانک، 
درگاه پرداخــت و API، پروفایــل مشــتری و 

استعلام عملیاتی خواهد شد.

مدیر كسب وكار بانكی در پروژه بانكداری متمركز:

سامانه جديد، بانک سپه را  بی رقيب می کند
سامانه جدید کمک خواهد کرد تا اطلاعات مشتریان، منابع، سپرده ها، تسهیلات ارزی 
و ... درگاه هــای الکترونیکی به  صــورت جامع و یکپارچه دیده شــود  و قدرت عمل 

بیشتری در بازار به بانک سپه دهد.
همزمان با توسعه فناوری های نوین در حوزه های مختلف؛ کسب وکارهای جدید در بستر 
این فناوری ها به وجود آمده و ســازمان های ارائه دهنده خدمات مالی به فعالان اقتصادی 
از جمله بانک ها را ناگزیر به عرضه محصولات متناســب با کســب وکارهای جدید کرده  
اســت. طبیعتا برای حضور در بازار رقابتی پول، به  کارگیــری فناوری اطلاعات از طریق 
شرکای قوی و خلاق یک ضرورت انکارناپذیر اســت. بدیهی است پیش نیاز دستیابی به 
 Core Banking ظرفیت های متفاوت راه اندازی شده و بانک سپه نیز در سیستم جدید
انتخابی خود به امکان توســعه کســب وکار نوین بانکی توجه ویژه ای داشته است. برای 
آگاهی از ظرفیت های سامانه جدید بانکداری متمرکز بانک سپه که تحت عنوان »سامانه 
جامع بانکی امید« نامگذاری شــده اســت؛ با ابوطالب نعیمی مدیر کسب وکار بانکی این 

پروژه گفت وگوي کوتاهی انجام داده ایم که مشروح آن را در ذیل می خوانید:

اولویت نخست استقرار 
سامانه جدید بانک سپه 

با تمامی محصولات و 
خدمات موجود ضمن 
پوشش محصولات و 
خدمات فعلی بانک 
و مهاجرت و انتقال 

داده ها حداکثر 18 ماه 
آینده خواهد بود
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با تلاش کارشناســان و نخبه های فناوری اطلاعات، نرم افزار جدید 
مراحل آزمون و خطا را پشت سر گذاشته و همزمان با عملیاتی شدن 
آن در سیستم بانک سپه؛ خدمات رسانی به مشتریان کند و یا قطع 

نخواهد شد.
حمید شیخي رئیس اداره کل توسعه فناوری اطلاعات بانک سپه ضمن بیان 
مطلب فوق در مورد طرح جدید توســعه بانکــداري متمرکز گفت: ضرورت 
اجرای بانکداری متمرکز از ســالیان پیش در بانک سپه احساس می شد، اما 
به دلایل مختلفی مانند عدم امکان استفاده از نرم افزارهای خارجی به دلیل 
تحریم ها، عمر کوتاه مدیریتی و ... باعث شــد که نتوانیم این پروژه بزرگ که 
حدود 90 درصد از ســامانه های موجود بانک را پوشــش مي دهد؛ عملیاتی 

کنیم.
وي خاطرنشــان کرد: بانک ســپه از ابتدای سال 92 اقداماتی را در خصوص 
اســتقرار طرح جامع بانکــداری متمرکز طی قراردادی با شــرکت خدمات 
انفورماتیک آغاز کرد. این قرارداد فرازونشــیب هایی خاص داشت، اما بعد از 
گذشــت حدود 4 سال پروژه به دلیل وجود ضعف های ساختاری در نرم افزار 
و عواملی دیگر متوقف شد. مقرر بود چنانچه سامانه ABIS  با شکست روبه 
 رو شود، جایگزینی برای آن داشته باشیم؛ از این  رو با مجوز هیات مدیره وارد 

plan B  شدیم.
شــیخي در ادامه افزود: در plan B تعداد زیادی از شــاخص ها و ســنجه ها 
برای ارزیابی و انتخاب core دیده  شده بود. با توجه به مجوزی که سال 91 
دریافت کرده بودیم؛ برگزاری تشــریفات قانونی و تهیه ســامانه را به شرکت 
رایانه خدمات امید سپردیم. این شرکت نیز با تأکید بر کیفیت؛ فراخوانی داد 
که در مرحله اول ارزیابی، سه شرکت در لیست قرار گرفتند و با ارزیابی اسناد 
فنی، متدولوژی و ... توسط تیم های نخبه بانک و شرکت رایانه خدمات امید؛ 

محصول شرکت داتین به  عنوان انتخاب اول برگزیده شد.
وي تاکید کرد: با جلساتی که طی یک سال گذشته با هیات مدیره و مسئولان 
شرکت داتین داشتیم؛ در نهایت در اسفند  ماه سال 97 عقد قرارداد با شرکت 

داتین انجام شد. 
شــیخي در خصوص اینکه این پروژه چه دستاوردهایی خواهد داشت؛ گفت: 
دستاوردهای مهم پروژه این است که تمام کسب وکارها و داده ها را به  صورت 

متمرکز خواهیم داشــت و از لحاظ پشــتیبانی، نگهداری و پایداری خدمات 
در وضعیــت مطلوب تری قرار خواهیم گرفت. ایجاد بســتر تهیه گزارش ها و 
وجود بســتری برای ارائه خدمات بانکداری باز از دیگر دســتاوردهای پروژه 

یاد شده است.
وي در پاســخ به این سوال که در مدت  زمان اجرای کامل سیستم بانکداری 
متمرکز جدید از ذینفعان چه انتظاری دارید؟ تاکید کرد: همکاری و همدلی 
همه ارکان بانک از مقام ارشد تا تک تک همکاران صف و ستاد برای اجرای این 
طرح ضروری است. از تمامي همکاران و مشتریان نیز انتظار می رود در زمان 
مهاجرت سامانه ها و انتقال داده ها سعه صدر لازم را داشته باشند. هرچند که 
در تلاشیم تا با تمهیداتی که دیده خواهد شد؛ سامانه ها در بهترین وضعیت 

انتقال داده شود و تا حد امکان اختلالی ایجاد نشود.
شــیخي در ادامه در خصوص نقش اداره کل توسعه فناوری اطلاعات در این 
پروژه گفت: طبق ســاختار ســازمانی این پروژه؛ کارشناسان خبره اداره کل 
توسعه فناوری اطلاعات به  عنوان مدیران محصول در فرآیند تحلیل شکاف، 

استقرار و انتقال داده ها نقش اساسی را بر عهده  دارند.
وي در خصــوص اعضای کمیته راهبری این پروژه خاطرنشــان کرد: دکتر 
حسینی عضو هیات مدیره بانک سپه رئیس کمیته راهبری هستند. مدیر طرح 
نیز آقاي سلمانی آرانی و دیگر اعضا آقایان علاسوندیان، یونسی، جلالی نظری، 
مولایی، رضی، کریم زادگان، امیری طاری و امیرشکاری هستند. مدیرعامل و 
مدیر پروژه داتین نیز در این کمیته حضور خواهند داشت. البته من هم عضو 

کمیته راهبری هستم.
شیخي در پایان در خصوص بحث ادغام و برنامه هاي این مجموعه در ارتباط 
با ادغام گفت: طي 18 ماه اول طرح؛ بومی سازی و استقرار و مهاجرت در نظر 
گرفته  شده و فاز دوم شامل پشتیبانی و عملیات است. در بحث پشتیبانی و 
عملیات؛ دانش فنی طی این 3 ســال به شرکت رایانه خدمات امید به  عنوان 
مجری اختصاصی منتقل خواهد شد. در خصوص ادغام نیز طي دو سال آینده 
بحث انتقال کربنکینگ های 5 بانک ادغام شونده به بستر جدید را نداریم، اما 
به یاری نرم افزارهای واســط این 5 بانک را به کربنکینگ بانک ســپه متصل 
خواهیم کرد. البته در تمام این ســال ها پروژه های موازی برای یکی شــدن 

کربنکینگ ها تعریف و اجرا خواهد شد.

رئیس اداره كل توسعه فناوری اطلاعات بانك سپه تشریح كرد:

 دلايل انتخاب شرکت داتين 
و استقرار نرم افزار جديد در بانک سپه
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مدیرعامل شرکت رایانه خدمات امید گفت: برای انتخاب برترین شرکت 
پس از انجام ســخت گیرانه ترین ارزیابی ها بر اساس امتیازات 200 گانه 
کسب  شده؛ شرکت داتیس آرین قشم )داتین( وابسته به گروه مالی بانک 

پاسارگاد برای انجام این مهم انتخاب شد.
دکتر داود کریم زادگان مجری اختصاصی پروژه بانکداری متمرکز بانک ســپه در 
گردهمایی افتتاحیه پروژه Core Banking  اظهارداشــت: برای انتخاب شرکت 
برگزیده در 5 بخش شاخص تعریف کردیم و برای هر شاخص بیش از 40 زیرشاخص 
قرار دادیم. در مجموع با توجه به نتایج ارزیابی های کارگروه های تخصصی مستقل و 
بر اساس امتیازات کسب شده 200 گانه بدون رعایت هیچگونه ملاحظه ای؛ شرکت 

داتین از این آزمون سخت سربلند بیرون آمد.
وی با اشــاره به مشــکلات ذاتی انجام پروژه های نرم افزاری مهم در ســازمان های 
بزرگ با ارجاع به گزارش گارتنر در خصوص جایگاه مجری اختصاصی گفت: بانک، 
تأمین کننده و مجری اختصاصی سه مؤلفه تکمیل کننده در اجرای پروژه هایی از این 
جنس هستند. در سمت بانک شاهد مسئولیت های سفارش راهکار، تأمین مالی، 

تطبیق با قوانین، مالکیت داده ها و بهره برداری هستیم.
مدیرعامل شــرکت رایانه خدمات امید افزود: تأمین هسته اصلی راهکار، معماری 
توســعه پذیر راهکار و پشتیبانی و انتقال دانش فنی هسته اصلی؛ از وظایف اصلی 
تأمین کننده بوده و حلقه واسطی که اینها را به هم متصل می کند؛ مجری اختصاصی 
است که مناسب سازی برای بانک، نگهداری و پشتیبانی، توسعه محصول و نهایتا 

راهبری فنی را بر عهده دارد. 
دکتر کریم زادگان در خصوص دلایل انتخاب شرکت رایانه خدمات امید به  عنوان 
مجری اختصاصی پروژه بانکداری متمرکز بانک ســپه خاطرنشــان کرد: بنده به 
نمایندگی از مدیران و همکاران باید شهادت دهم که شرکت رایانه خدمات امید از 
پشتوانه خرد جمعی اعضای هیات مدیره باتجربه که در رأس آن دکتر سیدمهدی 
حســینی قرار داشت؛ بهره مند بوده است. دیگر اعضای هیات مدیره شرکت شهاب 
محوی، علیرضا امیری طاری و نیما امیرشکاری هستند. تجربه انباشته این جمع در 
کنار مشاوران زبده که از همراهی و همگامی بسیار ارزنده کارشناسان خبره بانک 
سپه نیز برخوردار بوده اند؛ پشتوانه ای را در سال گذشته برای شرکت رایانه خدمات 

امید ایجاد کرد تا برنامه راهبردی افق 1400 خود را تدوین و مصوب کند.
مجری اختصاصی پروژه بانکداری متمرکز بانک سپه افزود: شرکت رایانه خدمات 
امید تأمین نیازمندی های فناوری اطلاعات بانک سپه را با قابلیت حضور هدفمند 

در ســایر بازارها به  عنوان تکلیف برگزیــده و امروز به اتکاء همدلی و اعتمادی که 
مدیران ارشد بانک با این شرکت دارند؛ علاوه بر رشد قابل  توجه این شرکت نسبت 
به سال های گذشته، مدیریت بزرگ ترین پروژه فناوری اطلاعات نظام بانکی کشور 

را بر عهده گرفته است.
مدیرعامل شرکت رایانه خدمات امید در خصوص دلایل ضرورت استفاده از مجری 
اختصاصــی گفت: تضمین انطبــاق نرم افزار با فرآیندهای بانک، جذب دانش فنی، 
نگهداری سامانه، تسهیل در تعاملات و شکل دهی نماد اعتباری برند امید به  عنوان 
برند تحت تملک بانک سپه از جمله دلایل ضرورت استفاده از مجری اختصاصی است.

دکتر کریم زادگان با اشاره به فرآیند و نحوه انتخاب سامانه جدید بانکداری متمرکز 
اظهارداشــت: بر اســاس خبرگی که در گروه مدیریت عالی شرکت وجود داشت و 
تجربه ای که از قبل اندوخته شده بود؛ به  اضافه تجربه نه  چندان موفق قبلی در حوزه 
بانکداری متمرکز، شرکت را بر آن داشت تا از بین محصولات بومی و داخلی کشور با 
نظام مندی دقیق و تعریف انجام کار به ارزیابی شرکت هایی که قادر به پاسخگویی 

به نیاز بانک هستند؛ بپردازد.
وی در ادامه به دســتاور دهای ارزنده حاصل  شــده در جریان این فرآیند اشاره کرد 
و افزود: در جریان این فرآیند برای اولین بار شــاهد تدوین ســند نیازمندی برای 
پیشــنهاد )RFP( بودیم. در این مســیر توانستیم وضعیت موجود خود را مستند 
و محدوده پروژه مورد نظر خود را بیان کنیم. همچنین مستندســازی شــرایط، 
ذینفعان و بازیگران متفاوتی که برای پیاده سازی این پروژه مورد نیاز بود؛ از دیگر 

دستاوردهای این حرکت بود که برای بانک ارزش بالایی خواهد داشت.
مدیرعامل شــرکت رایانه خدمات امید در خصــوص برنامه اطمینان بخش مجری 
اختصاصی برای تحکیم قراردادهای منعقد شــده گفــت: در طول زمان 12 ماهه با 
برگزاری 1500 نفر ساعت جلسات مدیریتی و اعمال ترتیبات لازم قراردادی را با لحاظ 
تمامی ملاحظات امنیتی، فنی و اجرایی حقوقی و ادغام به  اضافه 11 پیوست دقیق 
و مستقل تدوین کردیم. دکتر کریم زادگان ادامه داد: نیازهای بهره برداری، تضمین 
کیفیت، تدوین مســتندات و انتقال دانش و خدمات و پشتیبانی از مؤلفه های اصلی 
قرارداد مذکور است و تأمین کننده متعهد به آموزش ما برای ارائه خدمت به بانک است.
وی قرارداد نهایی را پاســخگوی تمام دغدغه ها دانســت و تصریــح کرد: فاز اول 
راه اندازی سامانه جامع بانکی امید شامل تأمین، تحلیل شکاف، بومی سازی، استقرار، 
مهاجرت و نهایتا بهره برداری اســت. در فاز دوم عملیاتی که شروع می شود؛ شامل 

پشتیبانی، توسعه انتقال دانش فنی و تحویل نهایی است.

مدیرعامل شركت رایانه خدمات امید:

 سخت ترين امتحانات را  برای  انتخاب 
راهکار جامـع بانکی انجام داده ايم
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برای اجرای موفقیت آمیز ســامانه بانکداری متمرکز؛ روی تجربه 
بانک سپه در حوزه فناوری اطلاعات حساب کرده ایم.

دکتر جوانمردی مدیرعامل شرکت فناپ و پیمانکار پروژه بانکداری متمرکز 
بانک ســپه با بیان مطلب فــوق در گردهمایی افتتاحیه پــروژه بانکداری 
متمرکز ضمن معرفی اجمالی شــرکت های فناپ و داتین گفت: باور داریم 
که پروژه بانکداری متمرکز بانک سپه با موفقیت به پایان خواهد رسید؛ زیرا 
مشــخصه هایی که کمک می کند این موفقیت حاصل شود، حاصل تسلط 

دانش و تجربه این بانک است.
سرپرست شرکت داتین با اشاره به قابلیت ها و ویژگی های سامانه بانکداری 
متمرکز گفت: مجموعه داتین یکی از مهمترین و کلیدی ترین شرکت های 

هلدینگ فناپ متعلق به بانک پاسارگاد است.
وی افزود: فروش معادل یک درصد تولید ناخالص داخلی کشــور در سال 
1405 و قرار گرفتن در بین 10 شــرکت برتر ICT برای شرکت به  عنوان 

هدف تعیین  شده است.
دکتر جوانمردی با بیان اینکه باید تغییر در نگاه کسب وکاری داشته باشیم، 
خاطرنشان کرد: باید به  عنوان شرکت ICT  با تحول دیجیتالی که در کشور 
رخ می دهد؛ در بسیاری از فرآیندهای زندگی مردم، سازمان ها و دولت قرار 

بگیریم.
پیمانکار پروژه بانکداری متمرکز بانک سپه اظهارداشت: حوزه های راهبردی 
که ما در شرکت فناپ به آن می پردازیم؛ حوزه فناوری زیرساخت ارتباطات، 
فناوری مالی و پرداخت راهکارهای جامع سازمانی، صنعتی و الکترونیکی، 
نشــر محتوا و ارزش افزوده و همچنیــن حوزه نوآوری و ســرمایه گذاری 

خطرپذیر است.
وی ادامه داد: با افتخار بانک ســپه را در حوزه مشتریان گروه فناپ در ارائه 
خدمات پرداخــت الکترونیکی داریم و از این  پس نیز نام این بانک بر تارک 
مشتریان شرکت فناپ خواهد درخشید. دکتر جوانمردی گفت: نرم افزارهای 
بومی شرکت داتین توسط متخصصان داخلی و متناسب با صنعت بانکداری 
کشــور طراحی و پیاده سازی  شده اســت. امروز بیش از 18 میلیون نفر از 

خدمات شرکت داتین استفاده می کنند.
پیمانــکار پروژه بانکداری متمرکز یادآورشــد: شــرکت داتیــن رتبه یک 
شــورایعالی انفورماتیک است. این شرکت علاوه بر بانک پاسارگاد به  عنوان 
سهامدار اصلی؛ به  بانک های مؤسســات مالی و بیمه ها نیز خدمت رسانی 
می کند. سرپرست شــرکت داتین تصریح کرد: شرکت داتین سال گذشته 

به عنوان  تأمین کننده راهکار جامع بانکی بانک سپه انتخاب شد و توانست 
قراردادهای جدیدی را با  بانک ها و بیمه ها منعقد کند.

وی گفت: ما بــا کارفرمای بادانش، باتجربه و قابل اتکا در بدنه بانک ســپه 
یعنی شرکت رایانه خدمات امید مواجه شدیم که دانش انباشته آن در بین 

حوزه های IT بانک های کشور بی نظیر و مثال زدنی است.
دکتر جوانمردي ادامه داد: مؤلفه هایی که کمک می کند این موفقیت حاصل 

شود؛ حاصل تسلط و دانش کارکنان بانک سپه است.
پیمانکار پروژه بانکداری متمرکز بانک ســپه اظهارداشت: برنامه ریزی ها و 
فرآیندهای کاری تعریف  شده بین کارفرما و پیمانکار هم  راستای حداکثری 
ایجاد و طی فرآیند 15 ماهه ابعاد مالی را واضح و شــفاف خواهد کرد تا در 

ادامه با کمترین چالش ها مواجه باشیم.
وي با بیان اینکه ساختار مدیریت پروژه به  دقت و صرف زمان طولانی شکل  
گرفته است، تأکیدکرد: در اجرای طرح توسعه بانکداری متمرکز بانک سپه 
تمام تــوان و منابع این بانک و گروه مالی پاســارگاد را به خدمت خواهیم 

گرفت تا این پروژه با موفقیت به پایان برسد.
دکتر جوانمردي اظهارداشــت: برای اجرای دقیق طرح توســعه بانکداری 
متمرکز در بانک سپه به  تمامی جزئیات این پروژه توجه ویژه ای شده است. 
ما در نظام ارائه خدمات فناوری در حوزه بانکداری کشور به نقطه ای خواهیم 

رسید که بانک های بزرگ و برتر متقاضی خدمات ما می شوند.
وي همچنین گفت: توان تخصصی در ســرمایه های انسانی توانمند؛ نقطه 
کلیدی ما خواهد بود تا بتوانیم توقعات و انتظارات بانک ســپه را پاسخگو 

باشیم.
پیمانکار پروژه بانکداری متمرکز بانک ســپه افزود: تجارب ما در  بانک های 
دولتی و خصوصی بــه ما کمک می کنــد تا گام هاي محکمــی در پروژه 
بانکداری متمرکز بانک ســپه برداریم. در همین راستا با کمک بانک سپه 
ساختار متناســب و متناظری را برای پاسخگویی به این پروژه در مجموعه 

داتین پیاده سازی کردیم.
وی اظهارداشت: شاخص اصلی موفقیت؛ صبر در برابر مشکلات، سرمایه های 
انسانی متخصص و توانمند طرفین، قابلیت کار در شرایط ابهام، تکیه  بر خرد 
جمعی، تعهد به تعالی، باور به توانستن و قابلیت تعامل بالاست که همه این 

موارد در بانک سپه وجود دارد.
دکتر جوانمردی در پایان گفت: با کمک بانک سپه یک موفقیت چشمگیر 

مثال زدنی و به یادماندنی را از خودمان به  جا خواهیم گذاشت.

مدیرعامل شركت فناپ:

به تعهدمان در  اجرای موفق  پروژه کربنکينگ پايبنديم
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ورشکســتگی در علــوم مختلــف از نظر 
تخصصــی معنای مدنظــر در آن علوم را 
دارد. بــرای تبیین مفهوم ورشکســتگی 
از نظــر حقوقی؛ مناســب تر ایــن بود که 
ورشکستگی در سایر علوم مرتبط با ادغام 
نیز بررســی و تبیین شود. علوم مرتبط با 
ادغام بانک ها شامل علوم مالی، حسابداری 

و اقتصادی است.
ورشکســتگی پدیــده  ای مهــم در حوزه 
مدیریــت مالی محســوب می  شــود و در 
بررســی عوامل پدیدآورنده آن و ارزیابی 
از منظر مبانی اقتصاد و حسابداری امری 
موثر تلقی می شــود.  با ایــن وصف باید 
دانســت آنچه که در امور مالی مهم است؛ 
تغییر دلیل ورشکستگی برای پیش  بینی و 

پیشگیری آن است.
نظیر  بــرون ســازمانی  گاهــی دلایــل 
اقتصــادی، رقابت،  ویژگی  های سیســتم 
تغییرات در حوزه تجارت، عرضه و تقاضا، 

نوســانات تجارتی، تامین مالی و حتی حوادث موجب ورشکســتگی 
می شود و گاهی نیز دلایل درون  سازمانی نظیر ایجاد توسعه بیش از 
اندازه اعتبار، مدیریت ناکارا، سرمایه ناکافی، خیانت و تقلب موجبات 

ورشکستگی را فراهم می کند.
صاحبنظران علوم اقتصادی و بانکی برای پیشگیری از ورشکستگی؛ 
راهکارهــای حقوقی تدوین کردند که ایــن راهکارها در دوره توقف 
بانکــی به کار می آید. در یک جهان ایده   آل با یک بانک ورشکســته 
مانند هر کسب وکار ورشکسته دیگری برخورد خواهد شد؛ یعنی آن 
بانک در مســیر تصفیه قرار خواهــد گرفت و دارایی های آن فروخته 
خواهد شــد تا به طلبکاران پرداخت شــود. با این حال متاســفانه 
ماهیت خاص بانک ها بدین معناســت که نمی توان بانک ها را مانند 

کسب وکارهای دیگر تلقی کرد. این امر به دو علت است:
نخســت به این دلیل که بخــش عمده تعهدات بانک ها، ســپرده ها 
هستند؛ بنابراین وجه نقد هستند. اکثر کشورها رژیم خاصی را دارند 
تا اطمینان حاصل کنند که ســپرده گذاران در مقابل زیان ها حمایت 
شده اند و سریع تر از ســایر طبقات طلبکاران، پرداخت به آنها انجام 

می شود.
دوم اینکه برخی از بانک ها نقش بســیار مهمی را در نظام مالی ایفا 
می کنند؛ خواه به دلیل بزرگی آنها و خواه به دلیل میزان معاملاتشان 
با ســایر بانک ها؛ لذا مشمول تصفیه قراردادن آنها می  تواند زیان های 
اقتصادی جدی به همراه داشــته باشــد. این بانک  هــا بزرگتر از آن 
هســتند که اجازه دهیم ورشکســته شــوند؛ لذا به طور کلی بدون 
تهدید ورشکستگی بر هر کسب وکار تجاری که حاکم است؛ فعالیت 
می کنند. این شــاخص ها بدان معنا هســتند که بسیاری از کشورها 
تصمیــم گرفته انــد بانک  های ورشکســته را متفاوت از ســایر انواع 
کســب وکارها مدنظر قرار دهند و یک رژیم ورشکســتگی را بر آنها 

اعمال کنند.
بریتانیا یکــی از آخرین مراکز عمده بانکداری بود که همچنان رژیم 
ورشکستگی عمومی را بر بانک ها اعمال می کرد، اما کاستی های این 
ترتیبات در پرونده بانک نوردرن راک آشکار شد. نظام های عام راجع 
به ورشکســتگی در سراســر جهان تفاوت های گسترده ای با یکدیگر 
دارند. تفاوت   ها میان این نظام های بنیادین اســت و ناشی از هدف و 
کارکرد مبنایی حقوق عام ورشکستگی در مقابل نظام نظارت بانکی 
اســت. این اهداف و کارکردها با اهداف و کارکردهای نظارت بانکی 

تفاوت دارند. 
حقوق عــام راجع به ورشکســتگی یعنی 
حقوقــی که به موجب ورشکســتگی یک 
فرد یا یک کســب وکار می پردازد مبتنی 
بر برخورد منصفانه و حمایت از طلبکاران 
فرد یا بانک ورشکســته اســت. هنگامی 
که یک بانک ورشکســته می شود؛ اهداف 
حقوق عــام راجع به ورشکســتگی و نیز 
حقوق راجع به نظــارت بر بانک ها در آن 
واحد مرتبط و مهم هســتند و گاه حتی با 

یکدیگر تعارض پیدا می کنند.
بســیاری از کشورها در مورد ورشکستگی 
بانک ها قواعدی دارند که با قواعد راجع به 
ورشکستگی سایر شرکت  ها و افراد متفاوت 
اســت. اکنون تعــداد اندکی از کشــورها 
هســتند که برای خاتمه فعالیت بانک  ها 
بر قواعد عام راجع به ورشکســتگی تکیه 
می کنند و رژیم ویژه ای برای ورشکستگی 
بانک هــا ندارند. برخی از کشــورها برای 
خاتمه فعالیت بانک ها از فرآیندهای اداری اســتفاده می کنند که در 
آن ناظر بانکی بیمه گر بانک یا سایر دستگاه ها این قدرت را دارند که 

حافظ اموال، مدیر تصفیه را منصوب کند.
سایر کشورها از فرآیند قضایی استفاده می کنند که در آن ناظر بانکی 
یا مدیران یا طلبکاران موسسه اعتباری باید از دادگاه تقاضا کنند که 
حافظ اموال، مدیر تصفیه یا دریافت  کننده مطالبات را منصوب کند. 
در نظام حقوقی ایران اعمال مقررات ورشکســتگی صرفا در رابطه با 

تجار و اشخاص حقوقی تجاری صادق است.
بر اساس مواد 1 و 2 قانون تجارت ایران بانک ها نیز در ردیف اشخاص 
تجاری قرار دارند؛ زیرا حســب ماده 2 این قانون تاجر، شخصی است 
که شــغل معمول خود را معاملات تجاری قرار داده است و طبق بند 
3 ماده یک قانون تجارت هر قســم عملیات صرافی و بانکی در زمره 

معاملات تجاری قرار می گیرد.
با توجه به تفاوت ماهوی موسســات اعتباری خصوصا بانک ها با سایر 
تجار؛ پس باید مقررات قرارداد ارفاقی و ورشکســتگی آن نیز ضرورتا 
مختلف باشــد که متاسفانه چنین نیســت و بر همین مبنا مقررات 

عمومی ارفاق که قابل تسری به بانک هاست.

شيوه  های برون  رفت از توقف بانک  ها

دکتر امیرجعفری صامت
استاد دانشگاه و پژوهشگر علوم بانکی
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جلســه تودیع و معارفه روسای قبلی و 
جدید سازمان امور مالیاتی با حضور دکتر 
فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادودارایی، 
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون 
رئیس  پارسا  امیدعلی  مجلس،  اقتصادی 
جدید ســازمان امور مالیاتی، سیدکامل 
تقوی نژاد رئیس سابق و محمد قاسم پناهی 
سرپرست سابق این سازمان برگزار شد. 
اولین نفری که در جلسه تودیع و معارفه 
روسای ســازمان امور مالیاتی سخنرانی 
تقوی نژاد رئیس  کرد؛ دکتر ســیدکامل 
بود. دکتر تقوی نژاد  این سازمان  پیشین 
از زمان وزارت طیب نیا برای ریاســت این 
ســازمان معرفی شد و حدود سه سال در 
این ســمت باقی ماند، اما از اسفند ماه بنا 
به دلایلی از این ســمت استعفا کرد. در 
مدت کناره گیری وي؛ معاونش محمدقاسم 
پناهی سرپرستی سازمان امور مالیاتی را 

به عهده گرفت.
دکتر فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی 
طی ســخنانی در این مراسم گفت: هوشمندی 
نظــام مالیاتی؛ باید هدف اصلی ســازمان امور 

مالیاتی باشد.
وی با بیان اینکه حرکت به سمت سیستم های 
مــدرن و روش هــای کارآمد در ســازمان امور 
مالیاتی یکی از انتظارات وی از رئیس جدید این 
سازمان است، گفت: بحث نظام جامع مالیاتی، 
بحث تبدیل نظام دســتی به مکانیزه نیســت؛ 
بلکه هوشــمند کردن فرآیند اخذ مالیات است. 
به این معنا که اگر فردی به صورت الکترونیک 

تعداد املاک ثبتی خود را چهار مورد اعلام کرد؛ 
سیســتم قادر به اصلاح همزمان آن بر اســاس 
اطلاعات دریافتی از سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور باشــد و اعلام کند که خیر، این مؤدی 
تعداد بیشــتری املاک ثبتــی دارد و بر همین 

اساس باید مالیات پرداخت کند.
دکتر دژپســند با تاکید بر اینکــه ما این همه 
هزینه را صرفا برای مکانیزاسیون مالیاتی انجام 
نداده ایم و هدف ما برون رفت از وضعیت فعلی و 
حرکت به سمت هوشمندی نظام مالیاتی است، 
تصریح کرد: در حال حاضر کمترین انتظار من از 
ســازمان امور مالیاتی در بحث مذکور این است 
که تا پایان دولت دوازدهــم پروژه اخذ مالیات 
الکترونیک به طور کامل پیاده سازی و اجرا شود.
وزیر اقتصاد، سالم سازی دریافت ها و پرداخت ها 
در اقتصــاد کشــور و در نتیجه گرفتار شــدن 
فراریان در تور مالیاتی را یکی از مهمترین نتایج 
هوشمندشــدن فرآیند اخذ مالیات در کشــور 
خواند که به گفته وی نیازمند همکاری جدی تر 
ســایر دســتگاه های دولتی و نیز بهره مندی از 
مشاوره مؤدیان خوش حساب بخش خصوصی 

است.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه ســازمان امور مالیاتی 
بایــد اهرم انتقــال بودجه مبتنی بــر نفت به 
بودجه مبتنی بر درآمد در اقتصاد کشور باشد، 
اظهارداشــت: این وظیفه بســیار بزرگی است 
که انجــام آن فقط با حداکثر کردن درآمدهای 
مالیاتی به هر قیمتی به دســت نمی آید؛ بلکه 
ملاک ما اخــذ مالیات حقه بنــا بر نص صریح 
قانون است و باید دقت شــود که در این راستا 

مؤدیــان خوش حســاب و خوش رفتار را تحت 
فشار نگذاریم.

وزیر اقتصاد با بیــان اینکه برخی نگرانند تکیه 
بر درآمدهای مالیاتی بــه جای نفت در بودجه 
ممکــن اســت کشــور را دچار مشــکل کند، 
تصریــح کرد: اگر ما به جــای فروش گازونفت 
خام زنجیره آن را بر مبنای دانش توســعه داده 
و به کالای نهایی تبدیل کنیم؛ متناســب با آن 
کسب وکارهای جدید شکل گرفته و پایه مالیاتی 
و در نتیجه درآمدهای مالیاتی افزایش می یابد.

دکتر دژپســند با اشــاره به حساسیت و توجه 
مقــام معظم رهبــری و رئیس جمهور به بحث 
مالیات و ارتقاء جایگاه آن در تامین درآمدهای 
دولت؛ حمایت مجلس شــورای اســلامی و به 
ویژه کمیســیون اقتصادی از دولت را از جمله 
سرمایه های ارزشــمند خواند و افزود: بنابراین 
اگر مشکلات زیاد است؛ سرمایه، فرصت و نقاط 

قوت ما هم زیاد است.
وزیر اقتصاد در بخش دیگری از ســخنان خود 
بحث مالیات بر درآمدهای اختلال زا در اقتصاد 
کشــور را یکی از مباحث دارای اولویت توصیف 
کرد و گفت: باید کســانی کــه نقدینگی را به 
بازارهای مختلف کوچ می دهند و اقتصاد کشور 
را بهــم می ریزند؛ مالیــات فعالیت  های خود را 

بپردازند.
وی ادامه داد: با اشــاره به تاکیدات رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در خصوص اولویت های سال 
رونــق تولید؛ ما برنامه جامعــی در این ارتباط 
طراحی کرده و برای رئیس جمهور فرستاده ایم؛ 
ایشــان هم آن را به ستاد اقتصادی دولت برای 

وزیر اقتصاد در مراسم تودیع و معارفه روساي قبلي و جدید سازمان امور مالیاتي:

 هوشمندی نظام مالياتی
بايد هدف اصلی سازمان امور مالياتی باشد
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دکتر دژپســند با بیان اینکه بر اســاس برنامه 
تدوین شــده از ســوی وزارت اقتصاد ما ناگزیر 
نیستیم برای جایگزینی درآمد مالیاتی به جای 
نفت به روش هــای غیراصولــی روی بیاوریم، 
تصریح کرد: یکی از مهمتریــن مولفه های این 
برنامه در راستای تائیدات مقام معظم رهبری؛ 

بهبود فضای کسب  وکار است.
وی اعلام کرد: برای بهبود فضای کسب وکار نیز 
یک برنامه جامع و جداگانه طراحی کرده ایم که 
در دولــت ارائه شــده و الان پیش نویس آن در 
مسیر بررسی کمیســیون اقتصادی دولت قرار 

گرفته است.
دکتــر دژپســند در ادامــه افــزود: در نامه ای 
بــه رئیس مجلــس و کمیســیون اقتصــادی 
کرده ایم  درخواســت  مجلس شورای اســلامی 
برای بررسی این طرح جلسه مشترکی با حضور 
نمایندگان عضو کمیسیون  های اقتصادی، اصل 

44 قانون اساسی و رونق تولید برگزار شود.
وزیر اقتصاد در ادامــه همچنین از تهیه و ارائه 
طرح هایی در خصوص کاهش تورم و نیز بحث 
بهبود معیشــت مردم  از سوی وزارت اقتصاد به 

رئیس جمهور خبر داد.
دکتر دژپسند با اعلام خبر ارائه طرحی در مورد 
ارز به رئیس جمهور نیز گفت: من قبلا گفته بودم 
که اگر 50 درصد ارز باقیمانده صادرکننده ها به 
کشور بازگردد؛ نتایج مثبتی حاصل خواهد شد 
و شــاهد بودید که اخیرا با بازگشــت این ارزها 

ثبات   نسبی در بازار ارز حاکم شده است.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود گفت: 
ممکن است در ظاهر به نظر بیاید برخی طرح ها 
از جمله بخشودگی مالیاتی کسانی که بیش از 
50 درصــد از دارایی های خود را در اثر ســیل 
از دســت داده اند، موجب کاهــش درآمدهای 

مالیاتی شود؛ در حالی که اینگونه نیست.
دکتر دژپســند افزود: اتفاقــا این تصمیم باعث 
ایجــاد انگیزه در مؤدی و توســعه فعالیت  های 
اقتصادی خود با این چشــم انداز می شــود که 
در مواقع حســاس و خطیــر از حمایت دولت 

برخوردار است.
وزیــر امور اقتصادی ودارایــی در ادامه با تقدیر 
از عملکــرد ســازمان امــور مالیاتی در ســال 
97 اظهارداشــت: در ســال گذشــته حتــی 
خوشــبینانه ترین پیش بینی ها تحقق حداکثر 
105 هــزار میلیــارد تومان درآمــد مالیاتی را 
داشــتند؛ در حالــی که ما با احتســاب 2 هزار 
میلیارد تومان مالیات تهاتــر در مجموع 109 
هزار میلیــارد تومان وصولی درآمــد مالیاتی 

داشتیم.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود رئیس 
جدید ســازمان امور مالیاتی را مدیری موفق، 
برخوردار از دانش پایه اقتصاد و دارای ســلامت 

مالی و اخلاقی خواند که سلسله مراتب اداری را 
از سطوح پایین آغاز کرده و پیموده است.

دکتر دژپســند همچنین با تشــکر از زحمات 
شبانه روزی ســیدکامل تقوی نژاد رئیس سابق 
ســازمان امورمالیاتی در طول مدت تصدی این 
پســت؛ همت بالای وی و کارکنان این سازمان 
برای تحقق 97 درصدی رقم پیش بینی شــده 
مالیاتی در ســال گذشــته را گواه روشــنی بر 

عملکرد مطلوب تقوی نژاد خواند.
وزیــر اقتصاد همچنیــن با تقدیــر از زحمات 
محمدقاســم پناهی سرپرست ســازمان امور 
مالیاتی بعد از اســتعفای ریاســت ســابق این 
سازمان؛ وی را مدیری متواضع، فروتن، دلسوز و 
با احاطه به امور مالیاتی خواند که در طول تنها 
یک ماه توانست یک پنجم درآمد مالیاتی سال 

97 را محقق کند.

پورابراهیمی: لوایح مالیاتی مراحل نهایی 
تصویب را طی می کنند

محمدرضــا پورابراهیمــی رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس نیز در این مراســم با اشاره به 
تعاملات سازنده مجلس و سازمان امور مالیاتی؛ 
از آخرین مراحــل تصویب لوایــح مالیاتی در 

مجلس خبر داد.
وی در ادامه افزود: پس از ابلاغ سیاســت های 
کلان اقتصــاد مقاومتی؛ کمیســیون اقتصادی 
مجلــس طرح ها و لوایح متعددی را در دســت 
اقدام داشته که عمده ترین آنها مربوط به حوزه 

مالیاتی بوده اســت. در همین راستا مسئولان 
سازمان امور مالیاتی کشور همکاری و تعاملات 

بسیار موثر و خوبی داشته اند.
وی ضمن تبریک به دکتر پارســا برای تصدی 
این مســئولیت بر لزوم تســریع در جمع بندی 
و تصویــب این طرح هــا و لوایح اشــاره کرد و 
عنوان داشــت: لایحه اصلاح قانــون مالیات بر 
ارزش افزوده که یکی از طرح های مهم اقتصادی 
کشــور تلقی می شود؛ پس از نزدیک به دو سال 
کار کارشناسی و رفع ایرادات محتوایی و اجرایی 
اینــک کلیات آن تصویب شــده و طی یکی دو 
هفته آینــده در صحن علنی مجلس بررســی 

خواهد شد.
پورابراهیمــی در ادامــه به لایحــه تصویب و 
اشــاره کرد  پایانه های فروشــگاهی  راه اندازی 
و گفــت: این لایحــه نیز پس از رفــع ایرادات 
شورای نگهبان از سوی کمیسیون اقتصادی به 
زودی در صحن علنی مجلس بررسی خواهد شد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در ادامه بر 
لزوم ساماندهی مالیات بر عملکرد تاکید کرد و 
گفت: مطالبه جدی کمیسیون اقتصادی مجلس 
در ایــن زمینه اجــرای نظام جامــع اطلاعات  
مالیاتی با رویکرد اتصال ســامانه های اطلاعاتی 
کشور و سیستمی کردن فرآیند مالیات ستانی به 

جای ممیزمحوری است.
پورابراهیمی افزایــش پایه های مالیاتی را یکی 
از ضروریات امروز اقتصاد کشــور خواند و گفت: 
مالیــات بر مجموع درآمــد به رغم چالش هایی 
کــه داشــته در بیش از 100 کشــور دنیا اجرا 
شــده و ما نیز می توانیم بر اساس مطالعاتی که 
صورت گرفته در راستای پرهیز از فعالیت های 
ســوداگرانه و مقابله با فرار مالیاتی با روش های 

کم ریسک آن را دنبال کنیم.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلــس در ادامه 
خاطرنشــان کرد: امروزه یکی از پایه های مهم 
مالیاتی که جنبه هــای تنظیم گری، بازتوزیع و 
درآمدی دارد؛ مالیات بر عایدی سرمایه است که 
هم اینک با همکاری کمیسیون اقتصادی دولت 
و ســازمان امور مالیاتی در حال انجام اســت و 
به محض ارائه به کمیســیون اقتصادی مجلس 

بررسی و اقدام خواهد شد.
پورابراهیمــی ضمــن اعــلام آمادگــی کامل 
کمیسیون اقتصادی مجلس بر همکاری و تعامل 
بیشــتر در خصوص طرح هــا و لوایح اقتصادی 
دولت ابــراز امیدواری کرد که بــا بازنگری در 
تحولات ساختاری اقتصاد؛ ضمن مقابله با جنگ 
اقتصادی به اقتدار درونی اقتصاد کشور و ثبات و 

پایداری آن کمک شایانی شود.

تقوی نژاد: طرح جامع مالیاتی؛ مهمترین 
دستاورد نظام مالیاتی است

دکتر ســیدکامل تقوی نژاد رئیس کل ســابق 

 پورابراهیمی: 
لایحه اصلاح قانون 

مالیات بر ارزش افزوده 
که یکی از طرح های مهم 

اقتصادی کشور تلقی 
می شود؛ پس از نزدیک 

به دو سال کار کارشناسی 
و رفع ایرادات محتوایی و 
اجرایی اینک کلیات آن 

 تصویب شد
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ســازمان امور مالیاتی کشور نیز در این مراسم سا

گفت: طرح جامع مالیاتی مهمترین دســتاورد 
نظام مالیاتی اســت که علیرغــم مخالفت ها و 
موانع بســیار به بار نشســت و نظام مالیاتی را 

متحول ساخت.
وی گزارشــی از اقدامات و دستاوردهای نظام 
مالیاتی طی چهار سال اخیر به حاضران ارائه کرد 
و با تقدیر و تشکر از وزرای امور اقتصادی ودارایی 
در طول دوران تصدی ریاســت این سازمان و 
همچنین تشکر از سرپرست سازمان طی چند 
ماه اخیر خاطرنشان کرد: مهمترین رویکرد نظام 
مالیاتی طی این سال ها، اعتمادسازی و تعامل با 
مردم بوده است؛ به گونه ای که حاصل آن تحقق 
بیش از 95 درصدی درآمدهای مالیاتی در این 

سال ها بوده است.
وی همچنین یادآورشــد: طی چهار سال اخیر 
اقدامات مهم و اساســی در راستای حمایت از 
تولید، اشتغال و صادرات کشور صورت گرفت و 
سازمان امور مالیاتی کشور تنها سازمانی است 
که تنقیــح قوانین مالیاتی در آن صورت گرفته 

است.
رئیس کل ســابق ســازمان امور مالیاتی کشور 
عنوان داشــت: در سال 97 حدود شش میلیون 
اظهارنامه مالیاتی به صورت الکترونیکی دریافت 
شــد که یک رکورد محسوب می شود. در حال 
حاضر مــردم از حــدود 30 خدمــت مالیاتی 

الکترونیکی بهره مند هستند.
دکتر تقوی نژاد همچنیــن اضافه کرد: در حال 
حاضر بیش از یک میلیارد و 300 میلیون رکورد 
اطلاعاتی در سامانه های طرح جامع مالیاتی به 
ثبت رسیده که در نتیجه آن مبادلات اقتصادی 
اشخاص به صورت شفاف و دقیق درآمده و این 
امر به برقراری هرچــه مطلوبتر عدالت مالیاتی 

کمک کرده است.
وی از مــاده 169 مکــرر قانــون مالیات های 
مستقیم به عنوان مهمترین ظرفیت در اختیار 
ســازمان یاد کرد و گفت: با اجــرای این ماده 
قانونی پایگاه اطلاعات مؤدیان در سازمان امور 
مالیاتی کشور ایجاد شده و تمامی دستگاه های 
ذیربــط اطلاعات لازم را در اختیــار این بانک 

اطلاعاتی قرار می دهند.
رئیس کل ســابق ســازمان امور مالیاتی کشور 
پیشی  گرفتن درآمدهای مالیاتی از درآمدهای 
نفتی را یکی از دستاوردهای مهم نظام مالیاتی 
در دوران تصدی پست ریاست کلی این سازمان 
عنوان  کــرد و گفت: در شــرایطی کــه قانون 
مالیات های مســتقیم تازه اصلاح شده بود؛ در 
کمتر از یکســال تمامی سازوکارهای مورد نیاز 
اعــم از قوانین ومقررات جدیــد، آئین نامه ها و 
بخشــنامه ها و بســترهای مورد نیاز را فراهم 
کردیم و فعالان اقتصادی از ظرفیت های جدید 

این قانون بهره مند شدند.

وی در ادامه به اقدامات صورت گرفته به منظور 
اصلاح و تکمیل نظام مالیــات بر ارزش افزوده 
اشــاره کرد و گفت: تدوین لایحه اصلاح قانون 
مالیات بر ارزش افزوده در دولت و توافق با اصناف 
در خصوص اجرای موثر این قانون از مواردی بود 

که طی سال های اخیر صورت گرفت.
دکتــر تقوی نژاد همچنین با اشــاره به تدوین 
لایحه نصب و راه اندازی صندوق مکانیزه فروش 
عنوان داشت: این لایحه در کمیسیون اقتصادی 
مجلس به تصویب رســیده و هم اکنون مراحل 
نهایی تصویب را طــی می کند  که با تصویب و 
اجرای آن؛ برخی از موانع و مشکلات تولید رفع 

خواهد شد.
رئیس کل ســابق ســازمان امور مالیاتی کشور 
اظهارداشــت: طی ســال های اخیر بالغ بر 22 
هزار میلیارد تومان مالیات از محل شناســایی 
فرارهــای مالیاتی مطالبه شــده که اطلاعات 
مربوط به تراکنش های بانکی در تحقق این امر 

بسیار حائز اهمیت بوده است.
وی با اشــاره به منویات مقام معظم رهبری در 
خصــوص اهمیت پرداخت مالیــات و ضرورت 
مبارزه با فــرار مالیاتی در کشــور؛ بر حمایت 
همه جانبــه همــه ارکان نظــام از طرح هــا و 

برنامه های نظام مالیاتی تاکید کرد.

پناهی: حمایت نظام مالیاتی از اشتغال، 
تولید و صادرات 

در ادامــه ایــن مراســم محمدقاســم پناهی 

سرپرســت سابق ســازمان امور مالیاتی کشور 
نیز بر تقویت رویکرد نظام مالیاتی در راســتای 
حمایت از اشتغال، تولید و صادرات تاکید کرد.

وی با تقدیر و تشــکر از ســیدکامل تقوی نژاد 
رئیس کل ســابق ســازمان امــور مالیاتی به 
خاطر مدیریت اثربخــش وی در زمان تصدی 
و همچنین تلاش بی وقفه ایشــان برای تحول 
نظام مالیاتــی و ارتقاء جایگاه این ســازمان و 
کارکنان خدوم این دستگاه در نزد مردم؛ برای 

وی آرزوی موفقیت در مناصب پیش  رو کرد.
پناهی همچنین ضمن خوشامدگویی به دکتر 
امیدعلی پارســا رئیس کل جدید سازمان امور 
مالیاتی  کشــور برای ایشان آرزوی توفیق کرد 
و گفت: نظام مالیاتی کشور از سال 80 تاکنون 
شــاهد تحولات اساسی و مســتمر بوده که از 
مهمترین آنها می توان بــه ایجاد اداره کل امور 
مالیاتی مؤدیان بزرگ، اصلاح قانون مالیات های 
مستقیم در دو نوبت، برنامه ریزی و تدوین نقشه 
راه تحول نظام مالیاتی، پیاده ســازی و اجرای 
طرح جامــع مالیاتــی، اجرای نظــام مالیات 
بر ارزش افــزوده، تدویــن لوایــح مالیاتی در 
راســتای افزایش کارایی نظام مالیاتی، تنقیح 
قوانین ومقررات مالیاتــی و همچنین تصویب 

ده ها آئین نامه اشاره کرد.
وی ماحصــل این تحــولات و دســتاوردها را 
افزایــش کارایی و توان نظــام مالیاتی، کاهش 
هزینه هــای وصول مالیات، گســترش عدالت 
مالیاتی و ارتقاء رضایتمندی مؤدیان عنوان کرد 
و گفت: در حال حاضر نظام مالیاتی به ســمت 
حذف کامل شــیوه علی الراس و مالیات ستانی 
بر اســاس اطلاعات دقیق و رسیدگی بر اساس 

اسناد و مدارک در حرکت است.
سرپرســت سابق ســازمان امور مالیاتی کشور 
اظهارداشــت: امســال حــدود 80 درصــد 
اظهارنامه هــای مالیاتی بــدون افزایش مورد 
رســیدگی قرار خواهد گرفت که شامل حدود 
2 میلیــون پرونده مالیاتی می شــود که بدون 

رسیدگی قطعی خواهند شد.
وی تحقــق 97 درصدی درآمدهای مالیاتی در 
سال 97 را دستاوردی مهم برای نظام مالیاتی 
عنــوان کرد و گفت: در حــال حاضر مالیات بر 
ارزش افــزوده به یک منبع پایــدار و قابل اتکاء 
برای نظام مالیاتی تبدیل شــده اســت که در 
شــرایط فعلی حدود 70 هــزار میلیارد تومان 
درآمــد برای دولت و حــدود 22 هزار میلیارد 

تومان درآمد برای شهرداری ها به دنبال دارد.
پناهی در خصــوص طرح جامــع مالیاتی نیز 
گفــت: این طــرح طی یک دهه اخیر شــاهد 
فرازوفرودهای بســیاری بود که البته با وجود 
موانع و مشکلات متعدد؛ بالاخره به بار نشست 
و نظــام مالیاتی را متحول ســاخت و در حال 
حاضــر تمامی فرآیندهــای مالیاتی به صورت 

 تقوی نژاد:
طی سال های اخیر 

بالغ بر 22 هزار میلیارد 
تومان مالیات از محل 
شناسایی فرارهای 

مالیاتی مطالبه شده 
که اطلاعات مربوط به 
تراکنش های بانکی در 
تحقق این امر بسیار 
حائز اهمیت بوده است
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وی همچنین اضافه کرد: هم اکنون سامانه های 
اطلاعاتی نظام مالیاتی به سامانه های اطلاعاتی 
ســایر دســتگاه ها متصــل شــده و اطلاعات 
ذی قیمتــی در بانــک اطلاعاتی طــرح جامع 

مالیاتی ثبت شده است.
سرپرســت سابق ســازمان امور مالیاتی کشور 
تصریح کــرد: هم اکنــون بیــش از 95 درصد 
اظهارنامه هــای مالیاتــی در ســامانه ســنیم 
بارگذاری شــده و دانش فنی ســامانه ســنیم 
و دیگــر ســامانه های طرح جامــع مالیاتی به 
متخصصان و کارشناســان داخلی انتقال یافته 

است.

دکتر پارسا: نوین سازی نظام مالیاتی 
مهمترین رویکرد سازمان است

دکتر امیدعلی پارســا رئیس کل سازمان امور 
مالیاتی کشــور نیز در این مراسم با بیان اینکه 
عرصه نظام مالیاتی عرصه توسعه کشور است، 
گفت: مهمترین اقدام در زمینه توســعه نظام 
مالیاتی، نوین ســازی رویکردهای نظام مالیاتی 
اســت؛ به گونه ای که اهــداف کلان اقتصادی 

کشور محقق شود.
رئیس کل ســازمان امــور مالیاتی کشــور در 
ابتدای ســخنان خــود ضمن تقدیر و تشــکر 
از ســیدکامل تقوی نــژاد رئیس کل ســابق و 
همچنین محمدقاســم پناهی سرپرســت این 
دستگاه خاطرنشان  کرد: اقدامات مهم و موثری 
طی سال های اخیر در حوزه نظام مالیاتی کشور 
صورت گرفته و در ادامه نیز رویکرد نوین سازی 
نظام مالیاتی و اســتفاده از تمامی ظرفیت های 

موجود در دستور کار خواهد بود.
وی با تاکید بر اینکه تحقق اهداف کلان ترسیم 
شده در حوزه توســعه اقتصادی کشور وابسته 
به وجود یک نظام مالیاتی مدرن، عدالت محور 
و قابل اعتماد اســت، عنوان داشــت: مهمترین 
رویکرد اینجانــب در دســتگاه مالیاتی تغییر 
قواعــد بازی به گونه ای اســت کــه اقدامات و 
برنامه ها و قوانین و مقررات این دســتگاه برای 
بنگاه های اقتصــادی قابل فهم، قابل اطمینان، 

پایدار و تضمین شده باشد.
معاون وزیر امــور اقتصادی ودارایی با تاکید بر 
اینکه مهمترین قاعده توســعه در دنیا فعالیت 
آزاد تحت قواعد مناسب است، عنوان داشت: اگر 
قواعد سازمان دائما تغییر کند، پیچیده باشد و 
منجر به برداشــت ها و تفسیرهای متعدد شود؛ 
نباید انتظار داشــت اهداف از پیش تعیین شده 

نظام مالیاتی محقق شوند.
وی تصریح کرد: قواعدومقرراتی که ما به عنوان 
قواعد بازی مشــخص و تعریــف می کنیم؛ در 
نهایت اعمال و رفتار سازمان را شکل می دهند 
و اگر این قواعد به درستی مشخص شده باشند؛ 

آنگاه بازدهی و عایدی راســتگویی بیشــتر از 
ناراستگویی خواهد بود.

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور ماده 
169 مکرر قانون مالیات های مستقیم را اساس 
همه برنامه ها و اقدامات در دســتگاه مالیاتی و 
به عبارتی موتور محرک نظــام مدرن مالیاتی 
عنوان کرد و گفت: در یک نظام مالیاتی مدرن 
تمامی فعالیت های اقتصادی، روشــن و شفاف 
اســت و اطلاعات هویتی، اطلاعات معاملاتی و 
دارایی هــا و اموال و املاک اشــخاص نیز برای 

نظام مالیاتی کاملا مشخص است.
دکتر پارسا بر اهمیت توســعه نظام مالیاتی با 
تکیه بر فناوری های نوین اطلاعاتی تاکید کرد 
و گفت: توســعه نظام مالیاتــی صرفا به معنای 
افزایش درآمدهای مالیاتی نیست و از نگاه بنده 
توسعه نظام مالیاتی باید منجر به توسعه پایدار 

اقتصاد کشور شود.
وی در ادامــه بر ضــرورت حمایت همه جانبه 
تمامی ارکان نظــام از برنامه ها و تحولات نظام 
مالیاتــی تاکید کرد و گفت: پایــگاه اطلاعات 
مؤدیان طرح جامــع مالیاتی باید به مهمترین 
و قابل  اطمینان ترین پایگاه اطلاعاتی کشــور 

تبدیل شود.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور با بیان 
اینکه یکــی از مهمترین معیارهای ســنجش 
نظام های مالیاتی در دنیا شاخص نسبت مالیات 
به تولید ناخالص داخلی است، عنوان کرد: این 
نسبت در کشورهای در حال توسعه حدود 12 

تا 18 درصد و در کشــورهای توسعه یافته نیز 
بین 20 تا 25 درصد اســت؛ این در حالی است 
کــه این نســبت در ایران در حــدود 9 درصد 
است که با اهداف و نیازهای کشور و همچنین 

ظرفیت ها و منابع موجود همخوانی ندارد.
دکتر پارســا اظهارداشــت: بدیهی است برای 
اینکه افزایش معناداری در نســبت مالیات به 
تولید ناخالــص داخلی اتفاق بیفتد؛ باید قواعد 
بازی تغییر کند و به ویژه در حوزه فرهنگ سازی 

مالیاتی باید گام های موثری برداریم.
وی اضافه کرد: قضاوت مردم و فعالان اقتصادی 
نســبت به نظام مالیاتی وابســته به نوع قواعد 
بازی است؛ بنابراین باید قواعد بازی به صورت 
روشــن، شفاف، ســاده و دائمی مشخص شود 
و به گونه ای باشــد که بتوان ایــن قواعد را در 
سیســتم ها و نرم افزارهای سازمان پیاده سازی 

کرد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در بخشی 
از ســخنان خــود به ضرورت مبــارزه جدی و 
قاطعانه با فرار مالیاتی، برقراری عدالت مالیاتی، 
افزایش پایه های مالیاتی، عدم فشار به مؤدیان 
موجود، ارتقاء ســلامت نظــام اداری و ایجاد 
قواعد صحیح بازی برای تغییر رفتار و نوسازی 
این دســتگاه به عنوان رویکردهای جدید نظام 

مالیاتی اشاره کرد.
وی ادامه داد: در شــرایط کنونی کشور توسعه 
اقتصادی و مقاوم ســازی اقتصاد یک سیاست 
اساسی است. بدیهی اســت هر سه قوه و همه 
ارکان نظام باید در این مســیر پشتیبان نظام 
مالیاتی باشــند تا بتوان تهدیدهای اقتصادی را 

به فرصت های اقتصادی بدل کرد.
وی خاطرنشــان کرد: باید عالمانه و مجاهدانه 
همه طرح هــا و برنامه های ســازمان را دنبال 
کنیم و نظام ارزشــی کارکنــان باید بازنگری 
شــود؛ چراکه در حقیقت فرهنگ سازمانی ما 
و نحوه اجرای بخشــنامه ها و مقررات ما است 
که قضاوت و رفتار مؤدیان را شــکل می دهد و 
در آینــده باید فصلی نــو از روابط با مخاطبان 

سازمان را ایجاد کنیم.
دکتر پارســا از کار مجاهدانــه به عنوان کاری 
کــه جهادگونــه و با نهایت تلاش و کوشــش 
اســت یاد کرد و گفــت: کار عالمانه نیز به این 
معناســت که کل سیستم باید پویا و داینامیک 
باشــد؛ به گونه ای که تمامی اجزای سیستم و 

ریز سیستم ها در تعامل با هم باشند.
وی از نیروی انسانی به عنوان مهمترین سرمایه 
نظام مالیاتی یاد کرد و گفت: کارکنان دستگاه 
مالیاتی، سنگرسازان بی ســنگر توسعه کشور 
هستند و توسعه کشور تنها با ایجاد اطمینان و 
اعتماد در مردم میسر است و نگاه صرفا درآمدزا 
به ایــن دســتگاه ما را بــه مقصــود و هدف 

نمی رساند. 

 پارسا:
در شرایط کنونی کشور 

توسعه اقتصادی و مقاوم سازی 
اقتصاد یک سیاست اساسی 

است. بدیهی است هر سه قوه 
و همه ارکان نظام باید در این 
مسیر پشتیبان نظام مالیاتی 

باشند تا بتوان تهدیدهای 
 اقتصادی را به فرصت  

بدل کرد
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رئیس کل بانک مرکزی در دیدار خود بــا مدیران نظام بانکی، از 
مراحل نهایی آماده سازی عملیاتی بازار باز بانکی خبر داد. از نگاه 
وي عملیات بازار باز بانکی در کنار تعمیق این بازار نقش مهمی در 

اعمال سیاست های پولی و کنترل تورم خواهد داشت.
دکتــر عبدالناصر همتی در دیدار دوره ای خود بــا مدیران نظام بانکی به 
تشــریح آخرین گام های عملیات بازار باز پرداخــت. وی در این دیدار به 
دستورالعمل عملیات بازار باز بانکی مصوب شورای پول واعتبار و اقدامات 
بانک مرکزی برای تامین زیرساخت های لازم به  منظور راه اندازی سنجیده 

این ابزار اشاره کرد.
بــه گفتــه وي با توجه بــه مطالبات بانک هــا از دولت و ضــرورت اتمام 
حسابرســی ها و نهایی کــردن طلب هر بانک از دولت بایــد در این زمینه 

اقدامات سریع تر و جدی تری انجام شود.
دکتر همتی با اشــاره به اینکه در همین راســتا دولت طی سالجاری باید 
بخشــی از بدهی های خود به نظام بانکی را از طریق اوراق بدهی پرداخت 
کنــد؛ این اقدام دولت را گامی برای تقویت بنیه مالی بانک ها برای حضور 

پرقدرت در بازار دانست.
رئیس شورای پول واعتبار همچنین بر لزوم افزایش کفایت سرمایه بانک ها 
در راستای برنامه های بانک مرکزی برای اصلاح و تقویت نظام بانکی کشور 
تاکید کرد و با اشــاره به مصوبات شورای پول واعتبار و همچنین ضرورت 
برنامه ریزی برای افزایش سرمایه و تامین مقررات نظارتی کفایت سرمایه 
با هدف بهبــود و تقویت بانک ها؛ بر ضرورت حمایت بانک ها از سیســتم 

اقتصادی کشور تاکید کرد.
رئیــس کل بانک مرکزی در بخش دیگــری از صحبت های خود به کنترل 
بانک های ناتراز و تقویت ســایر بانک ها پرداخت و بیان  کرد: بانک مرکزی 
در بخش نظارتی اولویت هایی را پیش بینی می کند و مدنظر قرار می دهد؛ 
از جملــه خروج بانک ها از بنگاهداری که به  صورت دقیق رصد و پیگیری 
می شود و بانک ها باید برنامه ریزی و اقدامات عملی برای فروش اموال مازاد 
خود انجام دهند. همچنین بانک مرکزی اجرای قانون حاکمیت شرکتی را 

با هدف سالم سازی بانک ها به  طور جدی دنبال می کند.
رئیــس کل بانک مرکزی همچنین در ادامه در ســه بخــش نکاتی را در 

خصوص نحوه سیاســتگذاری، راه های جلوگیری از پولی شــدن کسری 
بودجه و همچنین تخصیص ارز به کالاهای اساسی ارائه کرد.

دکتر همتی در بخش نخســت اجــزای حکمرانی خوب بانک هاي   مرکزی 
را »ارتباط با مردم و فعالان اقتصادی«،  »شــفافیت در سیاســتگذاری« و 
»اجرا و پاســخگویی در قبال مردم« معرفی و عنوان کرد:  این رویکرد در 
سیاســتگذاری باعث ثبات در بازار ارز شده است. وي در بخش دوم مثلث 
ضدپولی کســری بودجه را »استفاده از مســیرهای مختلف صدور بیشتر 
نفت«، »انتشــار اوراق دولتی« و »برداشت از منابع صندوق توسعه ملی« 

معرفی کرد.
وی همچنین به این موضوع اشــاره کرد که طي سه ماهه اخیر 5 میلیارد 
دلار برای کالاهای اساســی و 6 میلیارد دلار از طریق ســامانه نیما تامین 
شده اســت. رقم اشاره شــده وي برای ارز کالاهای اساسی به میزان 35 
درصد کل رقمی )14 میلیارد دلار( اســت که پیشتر اعلام شده بود برای 

کل سال 98 تخصیص یابد.
حکمرانی خوب برای بانک مرکزی

به نظر می رسد این نخستین بار است که در ادبیات رئیس کل بانک مرکزی 
بحــث حکمرانی خوب برای بانک های مرکزی مدرن ارائه می شــود. البته 
وي این حکمرانی را بیشــتر به شــفافیت و پاســخگویی گره زده است. 
بخش دیگری از حکمرانی خوب سیاســتگذار پولی مربوط به اســتقلال 
بانک مرکزی است. از نگاه کارشناسان حکمرانی خوب در بخش استقلال؛ 
یکی از مولفه های اصلاح ســاختار بانک مرکزی است و شامل چهار بخش 

تعیین اهداف، الزامات صلاحیتی، تضاد منافع و مصونیت قضایی است.
تعیین اهداف باید به  صورت صریح انجام شــود. این تعیین اهداف شامل 
ثبات پولی و ثبات بانکی اســت. دومین بعد؛ الزامات صلاحیتی اســت. به 
این شکل که افرادی که می خواهند در مورد بانک مرکزی تصمیم بگیرند؛ 
باید افراد مرتبط باشــند و صلاحیت تجربی و تحصیلی داشــته باشــند. 
ســومین مساله تضاد منافع است که باید با یک نگاه کلی حل وفصل شود. 
چهارمین بعد حکمرانی خوب، مصونیت قضایی است؛ زیرا این تصمیمات 

بانک مرکزی باید نگاه بلندمدت داشته باشد.
دکتر همتی در ادامه به بررســی بازار ارز می پردازد و معتقد است: »تجربه 

رئیس كل بانك مركزی اعلام  كرد:

عمليات بازار باز در گام نهايی
آرایش مثلثی مقابل کسری بودجه
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طراحان حداکثر فشــار اقتصادی را در پی داشــت؛ خود محصول همین 
دیدگاه )حکمرانی خوب( بوده است. بنابراین طبیعی است که همین رویه 
برای نحوه تامین کسری بودجه 98 اعمال شود.« در نتیجه از نگاه وي در 
شــرایط کنونی تجربه موفقی کسب شــده و لازم است که این موضوع به 

سایر موضوعات اقتصادی نظیر کسری بودجه تسری یابد.
راه های تامین کسری بودجه

موضوع مهم دیگری که رئیس کل بانک مرکزی به آن اشــاره کرده؛ معرفی 
راه های معتبر برای تامین کســری بودجه است. وي معتقد است که باید 
در مرحله نخســت از اقداماتی که موجب ایجاد شــوک جدید به قیمت ها 
می شود، در هنگامی که هنوز اثر شوک ارزی به تدریج تخلیه نشده است؛ 
جلوگیری کرد. از ســوي دیگر راهکارهایی برای جلوگیری از پولی شدن 

تامین کسری بودجه ارائه کرد.
دکتر همتــی در ادامه اعلام کرد که دولــت و مجموعه نظام برای تامین 

کســری بودجه از سه طریق »اســتفاده از مسیرهای 
مختلف صدور بیشــتر نفت«، »انتشار اوراق دولتی« 
و »برداشــت از منابع صندوق توســعه ملی« متمرکز 
اســت. وي پیشــتر نیز به مســاله پولی شدن تامین 
کســری بودجه اشــاره و عنوان کرده بود: دولت برای 
افزایــش صادرات نفــت، کنترل هزینه هــا و راه های 
مختلف تامیــن مالی جایگزین در بودجه باید از پولی 
کردن کسری بودجه اجتناب کرده و راه های دیگری را 

برای افزایش درآمدها دنبال کند.«
بــه نظر می رســد که طــي ماه های اخیــر خبرها و 
گزارش هــای متفاوتی درباره اصــلاح بودجه با هدف 
رونــق تولید و تغییــر نگرش درباره کســری بودجه 
ارائه شده اســت. این نگاه ها هم در بخش وزارت امور 
اقتصــادی و دارایــی و ســازمان برنامه وبودجه و هم 
بانک مرکزی وجــود دارد، اما در مجموع بررســی ها 
نشان می دهد که تاکنون رخداد جدیدی در وضعیت 
بودجه ای کشور رخ نیافته و روال بودجه ای گذشته در 

سالجاری نیز تکرار شده است.
اگرچه موضوع بودجــه غیرنفتی و جلوگیری از پولی 
شــدن کســری بودجه اهداف مورد قبولی در شرایط 
اقتصاد کشــور بوده، اما باید به این نکته اشاره کرد که 
این موضوع بدون توجه به حذف هزینه های غیرضرور 
بودجــه ای و تعویــق اقدامات در برخــی موضوعات 
نظیــر اصلاح حامل هــای انرژی، یارانه هــای نقدی، 

صندوق های بازنشســتگی و طرح تحول نظام سلامت ره به جایی نخواهد 
برد. باید توجه کرد اگر قرار اســت که شــفافیت به  عنوان یک جزء اصلی 
حکمرانی خوب مــورد توجه قرار گیرد؛ باید اقدامات عملی صورت گرفته 
در اصلاح بودجه نیز برای عموم مردم اطلاع رســانی شــود. همچنین باید 
اعلام شود که میزان انتشار اوراق دولتی و استفاده از منابع صندوق توسعه 

ملی به چه میزان خواهد بود.
میزان تخصیص ارزهای اساسی

بخش ســوم یادداشــت رئیس کل بانک مرکزی دربــاره تخصیص ارز به 
کالاهای اساسی بوده است.

دکتــر همتی با بیان ایــن موضوع که بانک مرکزی دوره ســختی را طی 
می کند؛ ابراز امیدواری کرد که با به کارگیری برنامه های در دســت اقدام 
بر مشــکلات فائق  آید. بر اســاس گفته های این مقام مسئول طي سه ماه 
گذشــته حدود 5 میلیارد دلار برای تامین کالاهای اساسی و دارو تامین 
شــده و بیش از 6 میلیارد دلار از طریق ســامانه نیما و واردات در مقابل 

صادرات تامین شــده است. به نظر می رســد که منظور دکتر همتی از 5 
میلیارد دلار؛ دلار 4200 تومانی اســت که در اختیار وارد کنندگان گرفته 
اســت. این در حالی اســت که طی هفته های اخیر گزارش های پژوهشی 
متعددی از ســوی مرکز پژوهش های مجلس و ســایر کارشناسان درباره 

ضرورت تغییر نگرش در سیاست دلار 4200 تومانی منتشر شده است.
البتــه این رقم اعلامی در این یادداشــت با برخی دیگــر از آمارهای ارائه 
شده تفاوت دارد. به  عنوان مثال مدیرکل دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و 
تنظیــم بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت از تخصیص بیش از 2 میلیارد 
و 800  میلیون  دلار تا تاریخ 10 خرداد برای کالاهای اساسی عنوان کرده 
بود. همچنین مقرر شده بود که در کل سال 98 به میزان 14 میلیارد دلار 

ارز 4200 تومانی تخصیص یابد.
بر اســاس آمار رئیــس کل بانک مرکزی 35 درصد از رقــم کل در ظرف 
زمانی یک چهارم ابتدایی ســالجاری هزینه شــده است؛ بنابراین حتی با 
فرض اجرایی شدن سیاســت دلار 4200 تومانی باید در سه فصل پایانی 
ســالجاری تنهــا 9 میلیارد دلار بــه کالاهای 

اساسی تخصیص یابد.
رئیس کل بانک مرکزی پیشــتر نیز عنوان کرده 
بود که سیاست ارز 4200 تومانی برای واردات 
کالاهای اساســی برقرار اســت و تصمیمی در 

خصوص حذف آن اتخاذ نشده است.
دکتــر همتی همچنین ارتباط با مردم و فعالان 
اقتصادی، شــفافیت در سیاستگذاری و اجرا و 
پاســخگویي در قبال مردم را اجزای اصلی یک 
حکمرانی خــوب برای بانک های مرکزی مدرن 

دانست.
عالی ترین مقام این بانک ضمن اشاره به شرایط 
پیچیده اقتصاد کشور اظهارکرد: با توجه به این 
شرایط تلاش کرده ام برای برون رفت از وضعیت 
سخت و پیچیده اما گذرای این روزها موارد یاد 
شده را ســرلوحه فعالیت های بانک مرکزی قرار 

دهم.
وی در ادامه افزود: تجربه ســاماندهی بازار ارز 
و برقراری ثبات نســبی در اقتصاد کشــور که 
ناامیدی طراحان حداکثر فشــار اقتصادی را در 
پی داشــت، خود محصول همین دیدگاه بوده 
اســت؛ لذا طبیعی اســت که همین رویه برای 

نحوه تأمین کسری بودجه 98 اعمال شود.
رئیس کل بانک مرکزی تلاش برای جلوگیری از 
پولی شدن تأمین کسری بودجه و در کنار آن پرهیز از اقداماتی که موجب 
شوک جدید به قیمت ها در دوره زمانی که اثر شوک ارزی به تدریج تخلیه 

می شود را بخشی از این سیاست خواند.
رئیــس شــورای پول واعتبار ضمن بر شــمردن راه های کســری بودجه 
تصریح  کــرد: تصمیــم دولت و مجموعه نظام بر تأمین کســری بودجه از 
ســه طریق عمده »تلاش برای استفاده از مسیرهای مختلف صدور بیشتر 
نفت«، »انتشــار اوراق دولتی« و »برداشــت از منابع صندوق توسعه ملی 

متمرکز« است.
وی در پایان در خصوص برنامه های در دست اقدام بانک مرکزی عنوان کرد: 
علیرغم اینکه بانک مرکزی دوره سختی را طی می کند؛ لیکن در خصوص 
غلبه بر مشکلات با برنامه های در دست اقدام بسیار امیدوارم. همانگونه که 
طي ســه ماه گذشته نزدیک 5 میلیارد دلار برای تأمین کالاهای اساسی و 
دارو و بیــش از 6 میلیارد دلار از طریق ســامانه نیمــا و واردات در مقابل 

صادرات تامین شده است.

بانک مرکزی در بخش 
نظارتی اولویت هایی 

را پیش بینی می کند و 
مدنظر قرار می دهد؛ 

از جمله خروج بانک ها 
از بنگاهداری که به  
صورت دقیق رصد 

و پیگیری می شود و 
بانک ها باید برنامه ریزی 
و اقدامات عملی برای 

فروش اموال مازاد خود 
انجام دهند
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یازدهمین نشســت بازارهای ســرمایه اسلامی با حضور 
بهادار،  بورس واوراق  سازمان  رئیس  محمدی  شاپور  دکتر 
رئیس  مصباحی مقدم  غلامرضا  حجت الاسلام والمسلمین 
کمیته فقهی ســازمان بورس واوراق بهادار، مدیران ارشد 
بازار سرمایه کشور و نمایندگان کشورهای اسلامی برگزار 

شد.
دکتر شاپور محمدی رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار در این 
مراســم گفت: ما به همه اطمینان می دهیم تمــام قوانین بازار 

سرمایه ایران منطبق با شریعت اسلام است.
رئیس سازمان بورس با اشــاره به شکل گیری کمیته فقهی بازار 
ســرمایه ادامه داد: کمیته فقهی بازار سرمایه ایران کار خود را از 
ســال 2007 میلادی آغاز کرده و از آن زمان تاکنون به صورت 
هفتگی تمام فعالیت های بورس ایران را رصد می کند و ابزارهای 
مالی بدون تائید این کمیته قابل استفاده نیست. بازار سرمایه در 
عرصه اجرا همه تلاش خود را به کار می گیرد که مســائل فقهی 

کاملا مورد توجه باشد.
دکتر محمدی ادامه داد: نحوه انجام معاملات شامل فرآیند پیش 
از معاملات، زمان معاملات و پس از معاملات در این کمیته رصد 
شــده و در صــورت هرگونه ابهامی به آرای آن رجوع می شــود. 
بدین ترتیب ما چه در حوزه ابزارها و چه در بحث معاملات بازار 

سرمایه کاملا منطبق با شریعت عمل می کنیم.
رئیس سازمان بورس با تاکید بر اینکه امروز در بازار سرمایه ایران 
ابزارهای مالی اســلامی متنوعی مانند صکوک اســتصناع، اوراق 
منفعــت، اوراق وکالت، اوراق مرابحــه، اوراق جعاله، اوراق اجاره 
و... در دسترس است، افزود: در کنار این ابزارها که دارای حدود 
مشــخص و برخاسته از دین مبین اسلام اســت؛ امکان استفاده 
از ســایر ابزارهای مرســوم دنیا همچون اختیــار خریدوفروش، 
قراردادهــای آتی و غیره در کمیته فقهی بررســی  و از نســخه 
منطبق با شریعت آنها در بازار سرمایه ایران بهره برداری می شود.

وی ادامه داد: اخیرا کمیته فقهی فروش تعهدی ســهام را مورد 
بررســی قرار داده اســت. این ابــزار در واقــع جایگزین فروش 

استقراضي است.
دکتر محمدی افزود: تمامی ابزارهای مالی کلاســیک در کمیته 
فقهی بازار ســرمایه ایران بررسی و نسخه منطبق با شریعت آن 
طراحی شده و مورد استفاده قرار گرفته است. همچنین ابزارهای 
مالی و اسلامی نیز به صورت کامل در دسترس فعالان بازار سرمایه 
ایران قرار دارد. با این شرایط می توان گفت جعبه ابزارهای مالی 
حاضر در بازار سرمایه ایران چه با رویکرد کلاسیک و چه اسلامی 
تکمیل شده و لازم است اشاره کنم که ما مایل به اشتراک گذاری 

این ابزارها با سایر کشورها هم هستیم.
دکتر محمدی افزود: باید یادآور شــد اســتفاده از این ابزارها در 
بازار ســرمایه ایران عملیاتی شــده و با اقبال سرمایه گذاران نیز 

روبه رو شده است.
رئیس ســازمان بورس با بیان اینکه علاوه بر ابزارهای اســلامی، 
نهادهــای مالی نیز مــورد توجه قرار گرفته اســت، افزود: تعداد 
صندوق های مشــترک سرمایه گذاری ما نیز به عدد 211 رسیده 
است. شرکت های سرمایه گذاری در ایران توسعه خوبی را تجربه 
کرده اند و تامین سرمایه ها و مشــاوران حرفه ای سرمایه گذاری، 
سبدگردان ها و... نیز امروز در بازار سرمایه ما حضور فعالي دارند 
و ســهام بیش از 600 شــرکت در بورس و فرابورس دادوســتد 

می شود.
دکتر محمدی خاطرنشان کرد: کمیته فقهی به حوزه های نوین از 
جمله ارزهای دیجیتال و بلاک چین نیز وارد شــده و بررسی های 

گسترده ای را در این زمینه انجام داده است.
ســخنگوی شــورایعالی بورس افزود: همه اقدامــات ما در قالب 
پکیجی به زبان عربی نیز ترجمه شــده و در اختیار کشــورهای 
اسلامی قرار گرفته است. ما تمایل داریم در بحث انتقال تجربه با 

سایر کشورها نیز مشارکت داشته باشیم.

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار در یازدهمین نشست بازارهای سرمایه اسلامی:

ابزارهای مالی بدون تائيد کميته فقهی اجرايی نمی شود
دکتر مصباحی مقدم: ایران جایگاه والایی در میان بازارهای سرمایه اسلامی دارد
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حجت الاسلام والمســلمین غلامرضا مصباحی مقدم رئیس کمیته 
فقهی ســازمان بورس واوراق بهــادار نیز در این نشســت ضمن 
اشاره به پیشــرفت های زیاد در حوزه مالی اسلامی و بازار سرمایه 
اسلامی گفت: برگزاری چنین رویدادی نشاندهنده جدیت سازمان 
بورس واوراق بهادار در توســعه بازار ســرمایه مبتنــی بر موازین 

شریعت اسلامی است.
وي ابراز داشــت: همگام با آخرین تحولات بازار ســرمایه اسلامی 
و ابزارهای مالی اســلامی جدید در جهان؛ بازار سرمایه ایران نیز 
در طراحی ابزارهای مالی اســلامی و تطابق آنها با قواعد شریعت 

اقدامات قابل توجهی انجام داده است.
مصباحي مقدم با تاکید بر اینکه در بازار ســرمایه ایران  راه اندازی 
یک ابزار مالی جدید مشروط به تائید مبانی فقهی و شرعی آن در 
کمیته تخصصی فقهی است، تصریح کرد: این موضوع این اطمینان 

را برای ســرمایه گذاران ایجــاد می کند که بازار 
سرمایه ایران در توســعه ابزارها و سازوکارهای 
مالی خود موازین شــرعی را بــه عنوان موضوع 
اول در دســتور کار خود قرار داده است. بدیهی 
اســت چنانچه کمیته تخصصی فقهی ســازمان 
بورس واوراق بهادار در خصوص موضوع جدیدی 
اشکالی را از نظر موازین شریعت اسلام وارد کند؛ 
تا زمان رفع آن اشــکال امکان اجرایی شدن آن 

در بازار سرمایه میسر نخواهد بود.
رئیس کمیته فقهی سازمان بورس واوراق بهادار 
تصریح کرد: همین موضوع بازار سرمایه ایران را 
به جایگاه بالایی از نظر رعایت مسائل شــرعی در 
مقایسه با بسیاری از بازارهای سرمایه در جهان 

رسانده است.
این اســتاد دانشگاه با اشــاره به ساختار کمیته 
فقهی ســازمان بورس واوراق بهــادار گفت: این 
کمیته در ســال 2007 میلادی فعالیت خود را 
آغاز کرد و تاکنون بیش از 195 جلســه برگزار 

کرده است.

 نگاهی به فعالیت های کمیته فقهی 
در سال گذشته

وی در ادامــه به بخشــی از فعالیت های ســال 
گذشــته کمیته فقهی اشاره کرد و گفت: توسعه 

مفاهیم فقهــی مرتبط با طرح تامین مالــی مبتنی بر ترکیب دو 
قرارداد اختیار معامله، انتشــار اوراق اجاره مبتنی بر سهام، انتشار 
اوراق وکالت، صندوق پــروژه، اوراق بیمه اتکائــي و قراردادهای 
وارانــت فعالیت هایی بود کــه کمیته فقهی با هــدف نوآوری در 
محصولات بازار ســرمایه و توسعه آنها طی یک سال گذشته مورد 

بررسی قرار داد.
حجت الاسلام والمسلمین مصباحی مقدم در خصوص تامین مالی 
مبتنی بــر ترکیب دو قرارداد اختیار معامله توضیح داد: راه اندازی 
این قرارداد با رعایت ضوابط فقهی مشــخصی اســت که در متن 
مصوب کمیته قید شــده است. بازار ســرمایه ایران سعی کرد از 
ترکیــب دو قرارداد اختیــار معامله با یک قرارداد فروش ســهام؛ 
ســازوکاری را فراهم کند که بنگاه ها بتواننــد از آن طریق تامین 

مالی انجام دهند.
رئیــس کمیته فقهــی تصریح کرد: در این روش بنــگاه اقتصادی 
می تواند ضمن فروش بخشــی از ســهام در اختیار خــود؛ از دو 
قرارداد اختیار خرید و اختیار فروش استفاده کند و به این ترتیب 

ســازوکاری را فراهم کند تا فروشنده سهام و خریدار آن سقف و 
کف سود ناشی از عملیات تامین مالی را برای خود محدود کنند. 
در مصوبه کمیته قید شــده در صورتی کــه بین قیمت اعمال دو 
قرارداد اختیار معامله یا زمان آنها تفاوت معناداری وجود داشــته 
باشــد؛  این معاملات از حالت بیع العینه خارج شده و مشکل ربوی 

ندارد.
وی با بیان اینکه اوراق اجاره مبتنی بر سهام طی دو سال گذشته 
در کمیته فقهی مورد بررســی قرار گرفــت، ادامه داد: جمع بندی 
کمیته فقهی این بود که در خصوص انواع ســهام نمی توان حکم 
یکســانی داد و طبیعتا حکم اجاره آنها هم متفاوت است. کمیته 
فقهی انتشــار اوراق اجاره مبتنی بر سهام را با پیشنهاد شرکت ها 

مورد به مورد بررسی و تائید می کند.
رئیس کمیته فقهی به انتشار اوراق وکالت اشاره کرد و گفت: این 
ابزار از جمله ابزارهای مالی اسلامی است که در برخی از بازارهای 
سرمایه اسلامی اجرایی شده، اما در ایران به دلیل امکان استفاده 
از اوراق مشــارکت، کمتر مورد اســتفاده 
قرار گرفت. کمیتــه فقهی راه اندازی آن را 
در صورتی که منجــر به ترکیب قراردادها 
به گونه ای نشــود که معامــلات حرام در 
شــریعت اســلام تحقق یابد؛ از نظر فقهی 
جایز می داند . یکی از مواردی که می تواند 
منجر بــه معاملات حرام از محل انتشــار 
اوراق وکالت شــود؛ ترکیب دو قرارداد بیع 
به گونه ای است که بیع العینه حرام محقق 
شــود و این موضوع در مصوبه این کمیته 

تاکید شد.
وی ادامــه داد: صنــدوق پــروژه، موضوع 
دیگری بود که مورد بررسی کمیته فقهی 
قرار گفــت. هدف از تشــکیل آن تجمیع 
منابع مالی براي ســاخت یــا تکمیل یک 
پروژه معین است. کمیته تخصصی چنین 
جمع بندی کرد که برای جلوگیری از شبهه 
غرر ضروری اســت ابتدا مشخصات مربوط 
به پروژه، حقوق و تکالیف شــرکت پروژه 
و جزئیات تحویل آن بین ســرمایه گذاران، 
 مدیر صندوق و شــرکت پروژه مشــخص 

شود.
رئیس کمیته فقهی با اشاره به اوراق بیمه 
اتکائي ابراز داشت: این اوراق فرصتی برای 
برقراری ارتباط میان بازار ســرمایه و بازار بیمه است که به موجب 
ساختار انتشار اوراق بیمه اتکائي  برخی از مخاطرات بیمه ای از بازار 
بیمه به بازار سرمایه منتقل می شود . در حال حاضر دستورالعمل 
انتشار این اوراق در ســازمان بورس واوراق بهادار جمع بندی شده 

است، اما هنوز به مرحله انتشار اوراق نرسیده ایم.
حجت الاسلام والمســلمین مصباحی مقدم بــه قراردادهای وارانت 
اشاره کرد و افزود: به موجب این نوع از قراردادها یک طرف قرارداد 
حق انجام معامله مشــخصی را در آینده دریافت می کند و طرف 
دیگر در صورتی که طرف اول تمایل داشت؛ ملزم به انجام معامله 
مشخص شــده با وی است. وارانت در حال حاضر در بازار سرمایه 
ایران اجرایی نشده است، اما با راه  اندازی قراردادهای اختیار معامله 
به نظر می رسد با توجه به شباهت  هایی که با قرارداد اختیار معامله 

دارد؛  مسیر راه اندازی آن با موانع کمتری مواجه باشد .
وی ابــراز امیدواری کرد که این رویــداد بین  المللی فرصتی برای 
تعامل و همفکری میان شرکت کنندگان براي تبادل نظر در راستای 

توسعه محصولات بازار سرمایه اسلامی باشد.

جمع بندی کمیته 
فقهی این بود که 
در خصوص انواع 

سهام نمی توان حکم 
یکسانی داد و طبیعتا 
حکم اجاره آنها هم 

متفاوت است. کمیته 
فقهی انتشار اوراق 

اجاره مبتنی بر سهام 
را با پیشنهاد شرکت ها 
مورد به مورد بررسی و 

تائید می کند
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تنوع ابزارها و نهادهای مالی که طي ســال های اخیر اتفاق 
افتاده است؛ سبب شــده تا بنگاه های بیشتری برای تامین 

مالی به بازار سرمایه رجوع کنند.
دکتر شاپور محمدی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ضمن بیان 
مطلب فوق در خصوص محیط کسب وکار گفت: محیط کسب وکار 
مهمترین بحث تولیدکننده ها به شــمار می آید. در راستای بهبود 
فضای کسب وکار در وزارت اقتصاد؛ تشکلی به ریاست وزیر اقتصاد 

تشکیل شده که برنامه های مربوط به این فضا دنبال می شود.
وی ادامــه داد: طولانی شــدن زمان صدور مجوزهــا و همچنین 
هزینه ای که از صدور مجوزها به مردم تحمیل می شود؛ باید تعدیل 

شود.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار گفت: با حــذف مجوزهای 
غیرضــروری و همچنین صــدور الکترونیکی مجوزهــا؛ می توانیم 
به تســهیل و تســریع صدور مجوزها کمک کنیم و به این صورت 

کسب وکارها سهل تر و سریع تر راه اندازی می شود.
دکتر محمدی افزود: تســریع و تسهیل صدور مجوزها وظیفه همه 
دستگاه های اجرایی است و مهمترین اصل در کسب وکار به شمار 
می رود. در همین راســتا حتی اگر قرار نیست مجوزی داده شود؛ 
باید زودتر به فرد درخواست  کننده اعلام شود تا آن شخص بتواند 

فعالیت دیگری را شروع کند.
وی در خصوص تامین مالی واحدهای تولیدی گفت: در این مقوله   
بازار ســرمایه از دو طریق می تواند کمک کنــد؛ اول اینکه امکان 
دسترســی به منابع مالی را برای تولیدکننده بیشــتر کند و دوم 

اینکه نرخ تامین مالی را کاهش دهد.

توسعه ابزارهای مالی اسلامی
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار در ادامه افزود: خوشــبختانه 
ابزارهای مالی اسلامی که در بازار سرمایه وجود دارد؛ فضای خوبی 
ایجاد کرده اســت که تولیدکننده هــا می توانند از انواع اوراق مثل 
اوراق مرابحــه، اوراق صکوک و اجاره ســهام، اوراق منفعت، اوراق 

وکالت و اوراق جعاله و امثال آنها استفاده کنند. این در حالي است 
که ما در سالجاری به دنبال این هستیم که سهم بخش خصوصی 

از این نوع تأمین مالی را افزایش دهیم.
دکتــر محمدی گفت: هــر زمانی کــه تولیدکننده هــا بخواهند، 
می توانند به بازار ســرمایه مراجعه کنند و بعد از تکمیل مستندات 
در کوتاهتریــن زمان ممکن  تامین مالی انجام شــود. دولت نیز از 
طریق بازار ســرمایه تأمین مالی خواهد داشــت، اما بازار سرمایه 
تمایل دارد کــه جایگاه بخش خصوصــی را در این زمینه تقویت 

کند.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار با اشــاره به اینکه شرکت های 
بورسی شفاف ترین شرکت ها هستند، افزود: این شرکت ها در سال 
گذشته با مصوبه شورایعالی هماهنگی اقتصادی  توانستند افزایش 
ســرمایه اي از 20 هزار میلیارد تومان به 62 هزار میلیارد تومان را 
داشته باشــند و این مصوبه  کمک کرد که نقدینگی از شرکت های 

بورسی خارج نشود و به تقویت شرکت ها کمک شود.

افزایش سرمایه شرکت  ها
دکتر محمدی ادامه داد: در ســالجاری نیز برای افزایش ســرمایه 
شــرکت ها مصوبه ای داریم تا شــرکت ها بتواننــد از محل تجدید 
ارزیابی ها افزایش سرمایه دهند و این امر نیز به شرکت های بورسی 
کمک می کند. همچنین درخواست کرده ایم تا شرکت ها بتوانند از 
محل سود تقسیم نشــده نیز افزایش سرمایه دهند که در صورتی 
که به تصویب شورای هماهنگی اقتصادی برسد؛ اجرا خواهد شد.

وی گفت: انتشــار اوراق و افزایش ســرمایه شــرکت های بورسی 
می تواند به تامین مالی بنگاه ها کمک بسزایي کند. البته این نکته 
قابل توجه است که انتشار اوراق فقط مختص شرکت های بورسی 
نیســت و همه شرکت هایی که درخواست و شــرایط آن را دارند؛ 

می توانند این کار را انجام دهند.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار افزود: در سالجاری اوراق وکالت 
در بازار ســرمایه عملیاتی می شــود؛ همچنان که سایر اوراق طي 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار عنوان كرد:

نقش ويژه بازار سرمايه در تقويت توليد ملی
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به عنوان مثال اوراق اجاره هواپیما اوراقی اســت که نخستین بار 
توسط شرکت هواپیمایی ماهان استفاده شد و در سال گذشته هم 
راه آهــن برای تامین مالی واگن هــا و لکوموتیوهایش از این اوراق 

استفاده کرد.

تامین مالی هدفمند
دکتر محمدی ادامه داد: بازار سرمایه همچنین آمادگی دارد برای 
خرید کالاهای شــرکت ها و یا پروژه هایی که منافع بلندمدت قابل 
فروش دارند؛ از اوراقی مانند اوراق منفعت نیز اســتفاده کنند تا از 

این طریق تامین مالی صورت گیرد.
وی در خصوص تامین مالی از طریق بازار ســرمایه گفت: ســهم 
تامیــن مالی بنگاه ها از طریق بازار ســرمایه بــه 15 تا 20 درصد 
رسیده که در گذشته این نرخ بسیار پایین تر و حدود 5 درصد بود.

رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار همچنین 
افزود: پایین بودن رقم تامین مالی بازار سرمایه 
به این دلیل اســت که بازار پول ایران قدمت و 
وزن بیشــتری در اقتصاد دارد، امــا جدیدا بازار 
ســرمایه توانسته ســهم خود را در تامین مالی 
افزایش دهد و این به دلیل آن اســت که تقسیم 
کاری بین بازار پول و سرمایه انجام شده و بازار 
پول در تأمین مالی کوتاه مدت و بازار سرمایه در 

تأمین مالی بلندمدت شرکت می کند.

فعالیت  های مخرب
وی با اشــاره به اینکه باید جلــوی فعالیت هایی 
که مخل تولید است گرفته شود، افزود: اقداماتی 
مانند خریدوفروش سکه و ارز که همراه با احتکار 
این کالاها است؛ باید از طریق روش های مختلف 
اقتصــادی مثــل مالیات کنترل شــود. در همه 
کشــورها بازده بخش تولید یــک میزان معینی 
اســت که از بهره وری و نوآوری نشأت می گیرد، 
اما اگــر بخش های دیگــر از عــدم تعادل های 
اقتصادی اســتفاده کنند و بازده بالاتری داشته 
باشند؛ منابع کشور به سمت آن بخش ها هدایت 
می شود و ما از تولید محروم می شویم. به همین 
دلیل لازم است سیاست های مالیات به گونه ای 

باشد که از تولید حمایت کنیم.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار گفت: باید 

بازارهایی که مخل تولید اســت، کنترل شود تا منابع بیشتری به 
سمت تولید هدایت شود.

حمایت از کالاهای ایرانی
دکتــر محمدی با اشــاره به حمایــت از کالاهای ایرانــی افزود: 
تولیدکننده ها نیز بایــد با نوآوری و ارائه کار بــا کیفیت و ارتقاء 
بهره وری بتوانند این کالاها را به دست مصرف کنندگان برسانند تا 

در بازار یک حاشیه سود مطمئن برای خود داشته باشند.
وی در خصــوص موانــع دولتی برای رونق تولیــد گفت: دولت و 
حاکمیت همه تلاش خود را برای کمک به تولید به کار می گیرند، 
اما موانعــی چون فضای کســب وکار و محدودیت های بین المللی 

سبب می شود که موانعی برای تولید ایجاد شود.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار ادامه داد: ممکن است در برخی 
موارد افرادی فکر کنند که دولت نمی خواهد به تولید کمک کند، 
اما وجود یکســری محدودیت ها و برخی از ســاختارهای معیوب 
ســبب این موانع می شــود و باید تلاش کرد تا با رفــع موانع به 

خصوص در فضای کســب وکار با ارائه مجوزهای سریع و آسان به 
رونق تولید کمک کرد.

دکتر محمدی در خصوص تاثیرگذاری تحریم ها گفت: اگر به این 
نکته توجه شــود که منافع خریــداران بین المللی ایجاب می کند 
که با وجود تحریم ها طرف تجاری ایران قرار بگیرند؛ مســاله قابل 
حل تــر خواهد بود. در این شــرایط تولیدکننده ها باید از صادرات 
مــواد خام جلوگیری کرده و کالاهای خــود را به صورت کالاهای 
ســاخته شــده صادر کنند؛ چراکه این کالاها در بسیاری از موارد 

می تواند مشمول تحریم نباشد.

استفاده از تولید داخلی
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار با بیان اینکه در شرایط فعلی 
باید ورود کالاهای وارداتی محدود شود، افزود: در شرایطی که دنیا 
با ما یک روش رقابتی در پیش نگرفته است، ما مجبوریم به دلیل 
تحریم از تولید داخلی خود بیشــتر دفاع 
کنیم؛ چراکه تولیدکننــدگان ما در حال 
حاضر با محدودیت های ارزی و دسترسی 
به بازارهای خارج بــرای تأمین مواد اولیه 
خود مواجه هستند و ما باید حتما جلوی 
واردات را بگیریــم تــا تولیدکنندگان در 
فضای قابــل تحمل تري به دنبــال تولید 

باشند.
از قاچاق،  دکتر محمدی گفت: جلوگیری 
فرهنگ اســتفاده از کالای داخلی و بحث 
تعرفه ها می تواند به رونق تولید کمک کند.

از  اســتفاده  وی در خصــوص فرهنــگ 
کالاهای داخلی افــزود: این فرهنگ برای 
رونق تولید بســیار مهم اســت و اساســا 
بســیاری از کشــورها حاضرنــد کالاهای 
داخلــی خود را اســتفاده کنند؛ حتی اگر 
آن کالا از خارج ارزان تر وارد شــود. البته 
تولیدکننــدگان داخلی هم باید به افزایش 

کیفیت توجه ویژه اي داشته باشند.

راه های کمک به رونق تولید
رئیــس ســازمان بــورس واوراق بهــادار 
همچنین گفــت: اگر کیفیــت کالاها در 
همین حــد باقی بماند؛ محدودیت واردات   
کمکی به رونــق تولید داخل نخواهد کرد. 
در واقع تولیدکنندگان با محدودیت های مختلفی که دارند؛ سعی 
می کننــد نیروی انســانی خود را حفظ و تــلاش می کنند که در 
این شــرایط صادرات و ارزآوری به کشور داشته باشند. به همین 
دلیل لازم است محدودیت در واردات کالاهای مصرفی و کالاهای 

لوکس انجام شود تا چرخ تولید بچرخد و اشتغال حفظ شود.
وی در خصــوص مهمتریــن محورهــای رونــق تولیــد گفــت: 
بهبــود محیط کســب وکار، تأمیــن مالــی بنگاه هــا، مالیات و 
تأمیــن اجتماعــی، واردات مــواد اولیــه و نقل وانتقــال منابــع 
 پولی از جملــه مهمترین محورهــای قابل ذکــر در رونق تولید 

است.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار در پایان تاکیــد کرد: بازار 
سرمایه افزایش شفافیت را دنبال می کند و به تولیدکنندگاني که 
بــه دنبــال افزایش شــفافیت هســتند؛ کمک می کنــد. ما باید 
شرکت های شــفاف را با سیاســت های اقتصادی تشویق کنیم تا 
کارایی و ســلامت اداری بیشتر شده و به دنبال آن به رونق تولید 

کمک بیشتری کنیم.

مجبوریم به دلیل تحریم 
از تولید داخلی خود 

بیشتر دفاع کنیم؛ چراکه 
تولیدکنندگان ما در حال 
حاضر با محدودیت های 

ارزی و دسترسی به بازارهای 
خارج برای تأمین مواد اولیه 

خود مواجه هستند و ما 
باید حتما جلوی واردات را 
بگیریم تا تولیدکنندگان در 

فضای قابل تحمل تري به 
دنبال تولید باشند
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معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تمرکز 
در حوزه بازار سرمایه را در دستور کار داریم، گفت: سرجمع تسهیلات 
ارائه شده بانک ها از 31 درصد در سال 92 به 28 درصد رسید که بهبود 

این نرخ را در دستور خود کار داریم.
به گزارش خبرنگار ما؛ ســعید زرندی با بیان اینکه شــعار رونق تولید که توسط 
مقام معظم رهبری ارائه شــد؛ نقطه ای محوری برای فرآیندهای تصمیم گیری 
است، افزود: موضوع ساماندهی مالیات بر ارزش افزوده که یک دغدغه مهم برای 

تولیدگان است را پیگیری می کنیم.
وی همچنین با بیان اینکه به این شرایط سخت به عنوان نوعی فرصت نگاه کردیم، 
تصریح کرد: برنامه ســال 98 را بر محور مهار تحریم و تبدیل شرایط تحمیلی به 

یک فرصت رشد مبتنی کردیم.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص نوسانات نرخ ارز 
و تاثیر آن بر واحدهای تولیدی اضافه کرد: مسئول تامین ارز و مباحث مربوط به 
نرخ ارز؛ بانک مرکزی اســت و ما به عنوان همکار سعی کردیم شرایطی که برای 
واحدهای تولیدی مثمرثمر باشد را مدنظر قرار دهیم و در تصمیم گیری ها عبور 

واحدهای تولیدی از این شرایط سخت را لحاظ کنیم.
زرندی با بیان اینکه این شــرایط ســخت باعث شد تا هزینه  های تولید بالا رود، 
گفت: تغییرات نرخ ارز باعث گلایه تولیدکنندگان شــد. ما ســعی کردیم در این 

مدت کمترین تغییرات را داشته باشیم تا به سمت ثبات برویم.
وی در ادامه تصریح کرد: محیط سیاسی کلان و محیط اقتصادی کلان باید همسو 

با رشته فعالیت های صنعتی باشد تا بتوانیم از این شرایط عبور کنیم.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت توسعه تولید و تعمیق ساخت 
داخل را شعار و محور برنامه های وزارت صمت در سالجاري دانست و افزود: افزایش 
صادرات غیرنفتی؛ محور دوم وزارت صمت در ســال 98 اســت. زرندی به بیان 
دیگر محورهای برنامه پرداخت و اضافه کرد: توسعه معدنی، توجه به شرکت های 
دانش بنیان، مدیریت بازار و ساماندهی لجستیک، بهبود فضای کسب وکار داخل 

وزارتخانه و تامین مالی و توسعه سرمایه گذاری محورهای دیگر هستند.

تدوین 35 برنامه برای 7 محور کاری وزارت صمت در سال رونق تولید
وي همچنین با بیان اینکه 35 برنامه برای 7 محور کاری وزارتخانه در سال رونق 

تولید تدوین و برنامه ریزی شــده اســت، تاکید کرد: هر هفته این 7 محور رصد 
و پایــش و گزارش های مربوطه به صورت منظم و مداوم به وزیر صمت ارســال 
می شود . تغییراتی که در حوزه بین المللی به وجود آمده؛ کار را برای حوزه صنعت، 
معدن و تجارت سخت کرده بود که باید برنامه ریزی به سمتی می رفت که از این 

شرایط سخت و پیچیده عبور کنیم.
معــاون طرح و برنامــه وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه به ســمتی 
می رویم که یک طرح ملی برای تعمیق ساخت داخل داشته باشیم، افزود: اولین 

گام شناسایی نیازها با تحلیل وضعیت نوع کالاهایی است که وارد مي شوند.
زرندی موضوع تأمین نیاز دســتگاه ها را از دیگر برنامه های امسال دانست و بیان 
کرد: از 42 میلیارد دلار واردات ســال 97؛ حدود 35 میلیارد دلار آن مربوط به 
بخش صنعت است و 55 کد تعرفه ای به ارزش 12 میلیارد دلار بیشترین سهم را 

در واردات این بخش داشته است.
وی با بیان اینکه فعالســازی ظرفیت خالی واحدهای تولیدی کشور را در برنامه 
کاری خود قرار دادیم، گفت: این موضوع شــامل احیای واحدهای راکد و احیای 

ظرفیت واحدهایی است که زیر ظرفیت کار می کنند.

 هدف  گذاری 3 میلیارد دلاری جذب سرمایه گذاری 
برای جایگزینی واردات

معــاون طرح و برنامــه وزارت صنعت، معدن و تجــارت همچنین افزود: جذب 
سرمایه گذاری برای جایگزینی واردات را در برنامه کاری خود داریم و هدف گذاری 

3 میلیارد دلاری را انجام دادیم.
زرندی ادامه داد: رویکرد وزارتخانه این اســت که تا حد امکان واحد ایجادی جدید 
نداشته باشیم و به سمت فعال سازی و احیا و تکمیل ظرفیت واحدهای موجود برویم.

وي با بیان اینکه هدف گذاری افزایش 25 درصدی توسعه صنایع نساجی و پوشاک 
را در راستای طرح توسعه نساجی و پوشاک در برنامه داریم، تصریح کرد: توسعه 
صنایع دریایی، ریلی و لوازم خانگی و ایجاد 13 هزار و یکصد واگن را در دســتور 
کار خود داریم. معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با اعلام اینکه 
در موضوع صادرات غیرنفتی صادرات به 15 کشور را در دستور کار داریم، گفت: 
حدود 23.4 میلیارد دلار از مجموع 46 میلیارد دلار کل صادرات کشور در سال 

97 مربوط به این 15 کشور هم مرز یا نزدیک به ما است.
زرندی در موضوع بهبود فضای کسب وکار اصلی ترین کار وزارتخانه را ساماندهی و 
توسعه سامانه های الکترونیکی دانست و افزود: ایجاد هلدینگ های سرمایه گذاری 
توسط خود مردم در موضوع سرمایه گذاری و صادرات را در دستور کار خود داریم.

کسب رتبه 121 در بهبود تجارت فرامرزی در سال 2019
وی با اعلام اینکه از لحاظ نمره ای بهبود فضای کســب وکار در کشور رشد کرده 
اســت، ادامه داد: بیشترین بهبود را در تجارت فرامرزی داریم که از رتبه 166 در 

سال 2018 به رتبه 121 در 2019 رسیدیم.
زرندي در خصوص ساماندهی قیمت کالاها در بازار ادامه داد: سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان روی طراحی سامانه ای برای ارائه نرخ مرجع محصولات و کالاها 
کار می کند. نبودن قیمت واحد باعث سوءاستفاده برخي از افراد سودجو از طریق 

ارائه قیمت های مجازی شد.
معــاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص ارزیابی پروژه ها 
نیز گفت: مسئول ارزیابی اقتصادی بودن پروژه ها و طرح ها؛ بانک ها هستند. با تغییر 

نرخ ارز ساماندهی جدیدی برای این ارزیابی با توجه به شرایط جدید ارائه شد.

زرندي معاون طرح و برنامه وزارت صمت:

تمرکز در حوزه بازار سرمايه در دستور کار وزارت صمت قرار دارد
هدف  گذاری ۳ میلیارد دلاری جذب سرمایه گذاری برای جایگزینی واردات
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معــاون وزیر صنعت گفــت: بــورس  کالا محلی برای کشــف قیمت 
کالاهــا بر اســاس عرضه و تقاضــا اســت؛ از این رو اینکه رشــد یا 
 کاهش قیمت یــک محصول به بورس نســبت داده شــود، موضوعی 

کارشناسی نیست.
دکتر جعفر سرقینی افزود: یکي از کارکردهای اصلی بورس کالا کشف قیمت کالاها 
بر اساس عرضه و تقاضا است. در همین راستا اینکه برخی  ها افزایش یا کاهش قیمت 

یک کالا را به بورس نسبت می دهند؛ کارشناسی نیست.
به گفته معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بورس تعیین کننده قیمت نیست؛ بلکه 
بستری را فراهم می کند تا عرضه و تقاضای فروشندگان و خریداران یک محصول در 

آن ثبت می شود و قیمت در اثر رقابت شکل می  گیرد.
معاون معادن و امور معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت همچنین اظهارداشــت: 
نقش بورس کالا در ایجاد شفافیت و تعادل بازار فولاد و فلزات به خصوص در شرایط 

بحرانی اخیر موثر بوده و هم  اکنون نیز معاملات به شیوه مطلوب در جریان است.
دکتر سرقینی گفت: در بورس کالا مقرراتی وجود دارد که فعالان بازار باید بر اساس 
آن مقــررات به انجام معامله بپردازند. برای مثال اگر اعلام می  شــود 60 هزار تن از 
کالایی قرار است در بورس عرضه شود، باید مراقب باشیم که این عرضه کاهش حجم 

نداشته باشد تا منجر به افزایش قیمت شود.

وی ادامه داد: از سوي دیگر باید مراقب بود تا خریداران به شکل واقعی تقاضای خود 
را اعلام کنند تا کاهش قیمت غیر واقعی نیز در بازار نداشــته باشــیم که این روندها 

هم اکنون به درستی انجام می شود.

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به شرایط تحریم  ها گفت: اتفاقی که می تواند 
به شفافیت و فعالان بازار کمک کند؛ کشف قیمت انواع محصولات کشاورزی، 

صنعتی و پتروشیمی در بورس کالا است.
مصطفــی صفــاری گفت: بورس محلی برای شــفافیت قیمت هاســت؛ به طوری که 
عرضه کنندگان و متقاضیان کالا در فرآیندی شفاف اقدام به کشف قیمت محصول بر 
پایه عرضه وتقاضا می کنند و یکی از راه های دنیا برای رسیدن به شفافیت نیز استفاده 
از بورس های کالایي است. وی افزود: در ایران نیز بورس کالا شفافیت را به بازار کالاها 
آورده است، اما باید قبول کنیم که با وجود کاستی های زیادی در اقتصاد هنوز به طور 
کامل از تمامی ظرفیت های این بورس اســتفاده نکرده ایم. جدا از آنکه با تقویت عرضه 
کالاها در بورس کالا دیگر با مشــکلات بازارهای غیررســمی و ابهام در معاملات مواجه 
نمی شویم؛ بورس کالا از چند جنبه دیگر نیز دارای مزیت هایي برای اقتصاد کشور است 
که ابزار مشتقه، معاملات سلف و سلف موازی استاندارد و گواهی سپرده کالایی از جمله 
این مزیت هاســت. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: ابزار مشتقه از جمله قراردادهاي 

آتی و آپشــن از قراردادهای پرطرفدار دنیا هستند که خاصیت پوشش ریسک آینده را 
دارند. این ابزار تاکنون روی طلا و زعفران عملیاتی شده است، اما قابلیت استفاده روی 
محصولات متعددی را دارد که باید بهره گیری از ابزارهای مالی در سطوح مختلف مورد 

توجه قرار گیرد.
صفــاری گفــت: به عنوان مثال در حوزه نوســانات قیمت طلا و ســکه؛ بانک مرکزی 
می توانست با استفاده از اوراق مشتقه بورس کالا به جای تحویل فیزیکی طلا به مردم، 
گام های ارزشمندی را در آشنایی عموم با ابزارهای مالی بردارد. با توجه به استقبالی که 
برای خرید طلا و سکه با هدف سرمایه گذاری وجود دارد؛ همکاری بانک مرکزی و بازار 
سرمایه می تواند در جمع آوری نقدینگی مردم به شکل شفاف، پرداخت سود بر اساس 
روند بازار به سرمایه گذاران و جلوگیری از ورود نقدینگی به بازارهای غیررسمی اثرگذار 
باشد. وی با اشاره به اینکه از دیگر مزیت های بورس کالا استفاده از ابزارهای سلف و سلف 
موازی است که شرکت ها می توانند با فروش محصولات به این دو شیوه تامین مالی کوتاه و 
بلندمدت داشته باشند، گفت: دولت می تواند از طریق بورس کالا به ساماندهی طرح خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی که در قالب طرح قیمت تضمینی مطرح می شود؛ بپردازد. 
با تحقق این امر شاهد کشف قیمت واقعی محصولات کشاورزی، حمایت از کشاورزان و 

کاهش بار مالی دولت خواهیم بود که رفته رفته باید به این سمت حرکت کنیم.
این کارشــناس اقتصادی گفت: مشــاهده می کنیم که امروزه کشــورها به خوبی از 
ظرفیت هــای بورس ها در عرضه کالاهــای دارای مزیت بهره می برند؛ به طوری که در 
بورس لندن و شیکاگو به عنوان بزرگترین بورس های دنیا، فلزات و محصولات کشاورزی 
و در بورس برزیل گوشت گاو عرضه می شود. از این رو در ایران نیز می توانیم در عرضه 
محصولات کشاورزی از جمله گندم،  جو، ذرت، انواع محصولات پتروشیمی و فلزات از 

فرصت ها و مزیت های بورس کالا بهره مند شویم.
صفاری افزود: بررسی سوابق فعالیت بورس هاي کالایی در دنیا نشان می دهد که بورس 
ابزاری برای شفاف سازی قیمت هاست و در ایران نیز لازم است تا از این ابزار به بهترین 
شــکل اســتفاده شــود تا در دوره هایی که عرضه و تقاضای کالایی برهم می خورد؛ از 
قیمت های واقعی دور نشــویم. فاصله گرفتن از قیمت  های واقعی در بازار عاملی برای 

بی  انگیزه شدن تولیدکنندگان است.

معاون امور معدنی وزارت صمت:

بورس کالا تعيين کننده قيمت نيست

كارشناس اقتصادی مطرح كرد:

اهميت کشف قيمت در تقابل عرضه وتقاضای محصولات در بورس کالا
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مدیرعامل بورس کالای ایران معتقد است: ورود حجم بالای نقدینگی 
به بخش های مختلف اقتصاد مانند سیل روانی است که همه چیز را 
در مسیر خود نابود می کند. در این میان ما در بورس کالا این رسالت 
را داریم که با فعال کــردن بازارهای مالی؛ جلوی هجوم نقدینگی به 

بازارهای واقعی را بگیریم.
دکتر حامد ســلطانی نژاد در ادامه گفت: راه  اندازی بازارهای کالایی به صورت 
گواهی سپرده می تواند نقدینگی را به سمت بازارهای مالی هدایت کند. فعالان 
صنعت طلا هم می توانند پس از راه اندازی بازار گواهی سپرده طلای آب شده؛ 

برآوردی از قیمت های آینده طلا داشته باشند.
وی ادامه داد: با راه اندازی این بازار، استانداردســازی طلای آب شده و شمش 
هم انجام می شود و با عیارســنجی درست؛ ریسک خریداران هم کاهش پیدا 

می کند .
مدیرعامل بورس کالای ایران همچنین افزود: نهاد سیاســتگذار هم می تواند 

به این بازار وارد شود و با اهرم های عرضه و تقاضا قیمت  گذاری را انجام دهد.
دکتر ســلطانی نژاد درباره بازار آتی سکه گفت: عده ای بر این عقیده بودند که 
این بازار سبب افزایش قیمت ها در بازار واقعی می شود؛ به همین دلیل فعالیت 
این بازار متوقف شد و ما قصد داریم این بازار را با شکل دیگری راه اندازی کنیم.

وی افزود: قصد داریم این بازار را بر روی صندوق های سرمایه گذاری راه اندازی 
کنیم تا بتوانیم جذب نقدینگی داشته باشیم؛ چراکه علت بسیاری از مشکلات 
حال حاضر، رشد نقدینگی است که رقم آن بعضا به 2 هزار هزار میلیارد تومان 
هم رســیده است و این عدد بزرگی اســت که به هر جایی برود؛ آنجا را ویران 
می کند. ما در بورس کالا رسالت داریم این نقدینگی را به سمت بازارهای مالی 
جذب کنیم؛ چراکه ورود نقدینگی به بخش های مختلف اقتصاد مانند ســیل 
روانی اســت که همه چیز را در مســیر خود نابود می کند و ما با فعال کردن 

بازارهای مالی، جلوی هجوم نقدینگی را به بازارهای واقعی می گیریم.
مدیرعامل بورس کالا گفت: هضم بازارهای مالی برای مردم آســان نیست؛ به 
همین دلیل اگر بازار مالی مبتنی بر یک کالا تعریف شود مانند بازارهای مبتنی 
بر طلا؛ هضم آن برای مردم راحت تر شده و جذب نقدینگی به سمت آن بیشتر 

خواهد بود.
دکتر ســلطانی نژاد درباره صندوق های ســرمایه گذاری کالایی نیز افزود: این 
صندوق ها صندوق هایی هســتند که اوراق بهادار مبتنــی بر کالا می خرند و 

مدیریتی حرفه ای دارند و نیازی نیســت که مردم به طور مستقیم وارد شوند؛ 
به همین دلیل هیجانات مردم هم در این صندوق ها کمتر دخیل خواهد بود.

وی گفت: امسال روی یکسری از محصولات مانند زیره، کشمش، شمش طلا و 
طلای آب شده گواهی سپرده را راه اندازی خواهیم کرد.

امکان ورود خودرو به بورس کالا به دلیل تلاطمات موجود وجود ندارد.وي در 
خصوص ورود خودرو به بورس کالا گفت: تلاطمات این بازار باعث شده نتوانیم 

به سمت بازار خودرو برویم.
دکتر ســلطانی نژاد ادامه داد: بازار خودرو در حال حاضر کمیابی عرضه دارد؛ 
چراکه منابع مالی به سمت این بازار رفته است. این در حالي است که خودرو 
در صورتی می تواند دوباره در بورس کالا عرضه شود که عرضه آن در یک نظام 

رقابتی در بازار صورت گیرد.
وی گفت: در اوایل ســال تعداد کمی خودرو در بورس کالا عرضه شــد که به 

دلیل تلاطمات موجود ادامه روند آن امکانپذیر نیست.
مدیرعامل بورس کالا در خصوص ورود مسکن به بورس کالا نیز افزود: فروش 
متری مسکن در بورس کالا را به فعالان بازار مطرح کردیم، اما باز هم تلاطمات 

این بازار اجازه نداد که ورود بیشتری به این بازار داشته باشیم.

خودروسازان نیازهای خود را خارج از بورس تهیه می کنند
مدیرعامل بورس کالا دربــاره تهیه ورق فولاد از جانب خودروســازان گفت: 
خودروسازان مدتی است که نیاز خود را خارج از بورس تهیه می کنند و ما هم 

اطلاعی از تهیه این ورق و قیمت آن نداریم.
دکتر سلطانی نژاد ادامه داد: سیاستگذاری درباره اینکه خودروسازان ورق های 
فولاد خود را در داخل یا خارج بورس تهیه کنند؛ بر عهده ما نیســت، اما من 

پیشنهادم این است که آنها هم به جرگه خریداران بورس بپیوندند.
وی گفت: به طور سنتی شــرکت های خودروسازی ورق فولاد مورد نیاز خود 
را در سیستم بورس در قالب قراردادهای بلندمدت دریافت می کردند، اما الان 

مدتی است که این اتفاق نمی افتد.
مدیرعامــل بورس کالا ادامه داد: از یک تاریخ به بعد بنا به دلیلی آنها به خارج 
بورس رفتند و تهیه محصولاتشان به خارج از بورس منتقل شد. این در حالي 
اســت که وقتی کل عرضه در مقابل کل تقاضا قرار بگیــرد؛ قیمت ها بهتر و 

منطقی تر خواهد شد که البته این امکان فقط در بورس کالا موجود است.

مدیرعامل بورس كالای ایران مطرح كرد:

ضرورت هدايت 
سيل نقدينگی به سمت 

بازارهای مالی
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کنترل و تثبیت کنیم؛ این کار را نمی توانیم در بورس 
کالا انجام دهیم. همچنین در صورت تثبیت قیمت ها 
ممکن است برخی تولیدکنندگان صنایع پایین دستی 
به جای اینکه مواد اولیه را صرف تولید کنند؛ در قالب 
رسمی و غیررسمی اقدام به صادرات مي کنند که این 

اتفاق خوبی برای تولید نیست.
وی ادامــه داد: وقتــی روی کالایی سوبســید داده 
می شــود؛ نفع آن به جامعه نمی رسد و ممکن است 
بیشــترین نفع آن به دلایلی به بازار برسد. در مورد 

خودرو هم به همین صورت است.
مدیرعامل بورس کالای ایــران در ادامه افزود:  وقتی 
در مورد قیمت فولاد سوبســید به خودروسازها داده 
می شود، ممکن است خودرویی که با قیمت پایین تر 

تهیه می شود؛ به دست مصرف کننده اصلی نرسد.

شکر در حوزه کشاورزی قیمت گذاری می شود
مدیرعامــل بــورس کالا گفت: شــکر و محصولات 
کشــاورزی از جانــب سیاســتگذاران ایــن حوزه 
قیمت گذاری و عرضه می شــود و بورس کالا در این 
خصوص دخالتی نداشته اســت. در صورتی که اگر 
این محصول در بورس کالا عرضه شود؛ ممکن است 
خود تولیدکننده اصلی یا واردکننده محصول با قیمت 
بالاتری محصول خود را بفروشد و سود آن به جیب 
خود تولیدکننده می رود، نه اینکه سود آن به دست 

عده ای دلال برسد.
دکتر ســلطانی نژاد افزود: در صورت تثبیت قیمت ها 
ممکن است بخشــی از محصول به دست مردم هم 
برســد، اما بخش عمده آن به دست مردم نمی رسد؛ 
بنابراین بهتر است سوبسید در سیستم توزیع مثلا به 
صورت کوپن به مردم داده شــود تا سود مستقیما به 

دست مردم برسد.

معامله هزار و 300 تن زعفران در بازار آتی
مدیرعامــل بورس کالای ایــران در ادامه گفت: بازار 
زعفران؛ بازار پر رونقی با حضور همه فعالان این بازار 
اعم از صادرکننده، تولیدکننده و افرادی اســت که 
انبارداری می کنند و ارزش این بازار به رقم های قابل 

توجهی رسیده است.
دکتر سلطانی نژاد ادامه داد: در بازار آتی زعفران هزار 
و 300 تن زعفران معامله شــده و همچنین در بازار 
فیزیکی هم بالغ بر صد تن محصول مورد معامله قرار 

گرفته است.
وی  گفت: این بازار نشان می دهد که ظرفیت خیلی 
خوبی وجود دارد و قیمت ها نیز به ســمت منطقی 
شــدن پیش می رود؛ چراکه زعفــران یک محصول 

صادراتی است.
مدیرعامل بــورس کالای ایران افــزود: زعفران یک 
محصول صادراتی و تحت تأثیر قیمت دلار است و در 
بورس کالا عرضه می شود. این در حالي است که در 
گذشــته به این صورت نبود و کشاورز از افزایش نرخ 

دلار منتفع نمی شد.
دکتر سلطانی نژاد خاطرنشان کرد: بخش قابل توجهی 
از کشــاورزان و فروشــندگان زعفران در بازار بورس 
حضور دارند، اما همه کشاورزان هم حضور ندارند؛ در 

حالي که شرایط برای حضور همه آنها مهیاست.

دكتر اسلامی دبیركل كانون نهادهاي سرمایه گذاري تشریح كرد:

طرح فروش مسکن 
در بورس کالای ايران

اوج گیری قیمت مسکن در بهار 97 و ادامه این وضعیت تا بهار 98 که باعث رشد 114 درصدی 
قیمت مسکن در اردیبهشت امسال نسبت به اردیبهشت سال گذشته شد؛ موجب گردید 
سیاستگذاران بخش مســکن بار دیگر در روش های مورد نظر خود برای ساماندهی بازار 
مسکن، فروش در بورس کالا را پیشنهاد دهند. این پیشنهاد در سالجاری با عنوان فروش 
متری مسکن در بورس کالا عنوان شده که به نظر می رسد برای حذف ایراد »ناهمگن بودن 

کالای مسکن« این پیشنهاد در قالب فروش متری مسکن مطرح شده است.
دکتر سعید اسلامی بیدگلی دبیرکل کانون نهادهاي سرمایه  گذاري ایران در خصوص فروش مسکن در 
بورس کالا اظهارداشت: این طرح که از سوی تعدادی از نمایندگان مجلس طي سال های اخیر مطرح شد 
و برخی کارشناسان هم حامی آن بودند؛ اساسا ایراد بزرگی داشت که همان ناهمگن بودن کالایی مسکن 
بود. وی افزود: در ادامه این طرح موضوع فروش متری مسکن مطرح شد و حتی در قانون هم رد پای آن 
دیده می شــود. اما مشکل بزرگ آن »نحوه تسویه« است. به این معنا که پس از اتمام پروژه باید امکان 

تسویه خریداران متراژهای مختلف فراهم شود، اما ناهمگنی کالایی مسکن می تواند مشکل ساز باشد.
دبیرکل کانون نهادهاي سرمایه گذاري در ادامه افزود: در فروش متری مسکن این مشکل وجود دارد که 
خریدار ممکن است 60 متر مربع واحد مسکونی خریداری کرده باشد، اما این 60 متر معادل یک واحد 

مسکونی مستقل 60 متری نباشد؛ یعنی 60 متر قطعه قطعه است.
این کارشــناس اقتصاد مســکن یادآورشــد: برای اصلاح این ایراد می توان برای فروش در بورس کالا 
شــاخصی با عنوان یونیت به خریداران عرضه کرد که بتوان در هنگام تبدیل یونیت هایی که در طول 
زمان خریداری کرده اند به یک واحد مســکونی مستقل؛ معادل سازی کرد تا مشکل ناهمگنی کالایی 

مسکن برطرف شود.
وی گفت: مثلا ممکن است دارنده 60 یونیت مسکن از محل بازار سرمایه، یک واحد مسکونی 55 متری 
را خریداری کند نه یک واحد 60 متری را؛ چراکه این 60 یونیت ارزشی معادل یک واحد مسکونی در 
یکی از مناطق پایتخت را با ویژگی هایی داشته باشد که با این 60 یونیت برابر است؛ این موضوع با خرید 
متری مسکن تفاوت دارد. عضو هیات  علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهارکرد: اجرای 
این طرح در مراحل اولیه ممکن اســت به  صورت آزمون و خطا اجرا شود و نمی توان ادعا کرد می توان 

یک میلیون واحد مسکونی را از طریق بورس کالا طي سال های نخست اجرای آن به فروش رساند.
وی تاکید کرد: مهمترین  نقطه قوت ورود مســکن به بورس؛ ایجاد شفافیت در قیمت مسکن است. در 
حال حاضر هیچ شاخصی برای تعیین قیمت مسکن وجود ندارد؛ به همین علت بازار سرمایه می تواند 
این مهم را بر عهده بگیرد. نقطه قوت دیگر این طرح؛ امکان نقدشــوندگی پروژه های خاص مســکن از 
طریق بورس و بازار ســرمایه اســت. دکتر اسلامی بیدگلی تصریح کرد: بهترین حالت آن است که برای 
شــروع، پروژه های پایلوت آغاز شود که در آن هم نهاد بازار سرمایه و هم نهاد ناظر و سیاستگذار بخش 
مسکن این آمادگی را داشته باشند تا ایرادات و ناکارآمدی ها را شناسایی و رفع کنند و مشکلات به بازار 
منتقل نشود. بحث فروش مســکن به شیوه های مختلف در بورس کالا چند سالی است بر سر زبان ها 
افتاده، اما هیچگاه به صورت واقعی، اجرایی و عملیاتی نشده است. پتانسیل تامین مالی و فروش متری  

در واحدهای همگن و استاندارد با فرض تفاوت های کیفی هنوز هم مورد بحث و بررسی قرار می گیرد.
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معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس واوراق بهادار:سا

امسال، سال افزايش کيفيت اطلاعات است
ثبت نام ۳۶ تیم دانشگاهی در سومین لیگ ستارگان بورس

رئیس شورای سیاستگذاری ســومین لیگ ستارگان بورس از 
ثبت نام 36 تیم دانشگاهی در این رقابت بین المللی خبر داد.

به گزارش خبرنگار ما؛ حسن امیری معاون نظارت بر بورس ها و ناشران 
ســازمان بورس واوراق بهادار گفت: لیگ ســتارگان بورس در سال 96 
)اولین سال برگزاری( با حضور 10 تیم و در سال 97 با حضور 34 تیم 
برگزار شــد و پیش بینی می کنیم تا پایان زمان ثبت نام، شمار تیم های 

شرکت کننده به حدود 50 تیم برسد.
وی استقبال از این دوره از لیگ ستارگان بورس را بسیار خوب توصیف 
کرد و بــا بیان اینکه تیم هــای مختلفی از دانشــگاه های خارجی نیز 
برای حضور در این لیگ ثبت نام کرده اند، افزود: تا به حال نام نویســی 
تیم هایی از عراق، ســوریه و عمان نهایی شــده و دو تیم خارجی دیگر 
هم با سازمان بورس واوراق بهادار در این زمینه در حال مذاکره هستند.
معاون نظارت بر بورس هاوناشــران سازمان بورس واوراق بهادار هدف از 
برگزاری این مســابقات را تمرکز بر مباحث دانشجویی، گسترش عمق 
بازار سرمایه و آشــنایی مدیران آینده کشور با بازار سرمایه برشمرد و 
اظهارداشت: دانشجویان فعلی، آینده سازان و مدیران آتی کشور هستند 
و با توجه به ظرفیت های خوب بازار ســرمایه می توانند به توســعه این 

بازار کمک کنند.
امیــری همچنین تقویت فرهنگ ســرمایه گذاری، ارتقاء ســواد مالی 
و هم افزایی بین جامعه دانشــگاهی و بازار ســرمایه را از دیگر اهداف 

برگزاری این رقابت ها دانست .
وی طیف اصلی شــرکت   کنندگان در ســومین لیگ ستارگان بورس را 
دانشــجویان رشته های حسابداری، مدیریت و اقتصاد ذکر کرد و افزود: 
البته ما محدودیتی قائل نیســتیم و دانشجویان دیگر رشته ها هم اگر با 
بازار ســرمایه و اصول معامله  گری آشنا باشند؛ می  توانند خود را در این 

مسابقات بیازمایند .
معاون نظــارت بر بورس هــا و ناشــران ســازمان بورس واوراق بهادار 
اظهارداشت: البته برای آشنایی بیشتر دانشجویان خارجی و دانشجویان 
غیرمرتبط با بازار سرمایه یک دوره آموزشی یک هفته ای برگزار خواهیم 

کرد که حضور در آن اختیاری است.

به گفته امیری هر تیم شرکت  کننده را یک سرپرست همراهی می کند 
که این سرپرست باید عضو هیات علمی دانشگاه مرتبط باشد. همچنین 
تیم ها در هفته اول مســابقات باید حضور داشته باشند و در هفته های 
بعد فقط یــک روز در هفته را برای انجام معامــلات می توانند حضور 
داشته باشند. ضمن اینکه دانشگاه های برتر دوره های قبل نیز می توانند 

دو تیم را در این مسابقات شرکت دهند .

بازبینی دستورالعمل های سه گانه
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس واوراق بهادار در ادامه 
از پیگیری ســه دستورالعمل کلیدی خبر داد و گفت: امسال سه برنامه 
اصلاحی مهم شامل دســتورالعمل پذیرش شرکت ها، کدهای رفتاری 
و هنجارهایی که باید توســط ناشــران مورد توجه باشد و بازنگری در 

دستورالعمل های انضباطی را دنبال می کنیم .
امیری با بیان اینکه بخشــی از پرونده های تخلفاتی ناشــران ناشی از 
عدم آگاهی و ضعف دانش مالی است، یادآورشد: اعضای هیات مدیره و 
کسانی که اطلاعات را تهیه می کنند؛ باید مسئولیت های خود را به طور 

کامل بدانند و بپذیرند.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس واوراق بهادار همچنین 
با بیان اینکه دســتورالعمل پذیرش و دســتورالعمل انضباطی مراحل 
نهایــی تصویب خود را طی می کند؛ از کانون ها خواســت دیدگاه های 

پیشنهادی خود را به سازمان بورس ارسال کنند .
وی افزود: در روزهای آتی دســتورالعمل کدهای رفتاری یا هنجارهایی 
را که باید توسط مدیران ناشران مورد توجه قرار بگیرد؛ منتشر خواهیم 

کرد.

زمان ارائه اطلاعات از 2 ماه به 2 روز رسیده است
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس واوراق بهادار در ادامه 
در خصوص وضعیت شــفافیت و گزارش دهی شرکت ها گفت: کشور ما 
در بین کشورهای منطقه جزو کشورهایی است که اطلاعات شرکت ها 
به صورت شفاف و 12 بار در سال ارائه می شود؛ علاوه بر این شرکت ها 
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سا به صورت ســه ماهه، شــش ماهه و نه ماهه نیز اطلاعات خود را منتشر 

می کنند. وی ادامه داد: اگر شرکت ها طی دوره ذکر شده اطلاعات خود 
را ارائه ندهند؛ برای آنها پرونده تخلفاتی تشکیل می شود .

معاون نظارت بر بورس ها و ناشران ســازمان بورس واوراق بهادار ادامه 
داد: در حــال حاضر تأخیر در عدم ارائه اطلاعات از 50 تا 60 روز به 2 
تا 3 روز کاهش پیدا کرده و رشد خوبی در زمینه شفافیت اطلاعات در 

کشور به دست آورده    ایم.
امیری گفت: برخی از شرکت ها اطلاعاتی را که ارائه می دهند، به موقع 
اســت؛ اما کیفیت لازم را ندارد. به همین دلیل امســال، سال افزایش 
کیفیت اطلاعات اســت تا بتوانیم اعتماد مردم را به بازار سرمایه بیشتر 

کنیم.
وی در خصوص برخی شــرکت های زیانده نیز که سهامشــان در بازار 
خریدوفروش می شــود، افزود: ما وظیفه داریم در راســتای شــفافیت 
اطلاعــات اقدامــات لازم را انجام دهیم. در همین راســتا شــرکت ها 
بایــد اطلاعات خود را به بازار عرضه کنند، اما اینکه مردم ســهام این 
شــرکت های زیانده را بخرند یا خیر؟ به عهده خود آنان اســت. چراکه 
خریدوفروش ســهام صرفا بنا به سودآوری شــرکت ها نیست؛ بلکه به 

ارزش ذاتی شرکت ها نیز توجه می شود.

قوانین بازار پایه شرعی اعلام شد
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس واوراق بهادار همچنین 
با اشــاره به جلســه اخیر کمیته فقهی در خصوص بازار پایه فرابورس 
گفت: سازمان بورس برای رفع ابهامات قوانین بازار پایه اخیرا با حضور 
کانون ها، فعالان و نهادهای مرتبط جلسه ای تشکیل داد و در آن جلسه 

به صراحت موضوع غرری بودن معاملات رد شد .
امیری افزود: کمیته فقهی با بررســی جمیع شــرایط بر شــرعی بودن 
دستورالعمل های جدید بازار پایه تأکید و با قاطعیت اعلام کرد که هیچ 

مشکل غرری در خصوص این دستورالعمل وجود ندارد.
وی در خصوص دلایل شــکل گیری برخی حاشــیه ها در خصوص بازار 
پایه گفت: در مســائل شــرعی و تخصصی، طراحی ســوالات و شیوه 
پرسش بســیار با اهمیت و تعیین کننده اســت؛ لذا اگر بیان مساله به 
صورت دقیق تشــریح نشود، ممکن اســت ابهامات جدیدی بر ابهامات 

قبلی اضافه شود.
امیری با اشــاره به اینکه تمام تصمیمات و مصوبات بازار سرمایه برای 
بررســی به کمیته فقهی ارجاع می شوند، افزود: انتظار این بود که قبل 

از هرگونه اظهارنظر و اعلام رســانه ای در بازار و دامن زدن به شایعات 
از کمیتــه فقهی که مرجع نهایی و فصل الخطاب در این حوزه اســت؛ 

استعلام شود تا پیش داوری صورت نگیرد .

فلاح: لیگ ستارگان ماهیت دانشجویی دارد
یاســر فلاح رئیس کمیته برگزاری سومین لیگ ستارگان بورس نیز در 
این نشست با اشــاره به استقبال خوب جامعه دانشگاهی از دور جدید 
این رقابت ها، پیش  بینی کرد امسال تعداد تیم های شرکت کننده در این 

رویداد بین المللی از 50 تیم فراتر خواهد رفت.
وی اظهارداشــت: این رویداد با همکاری ارکان بازار ســرمایه از جمله 
بورس تهران، فرابورس ایران، شــرکت سپرده گذاری مرکزی و مدیریت 
فنــاوری برگــزار می شــود و پیش بینی مــا از تعداد نهایــی تیم های 

شرکت کننده بیش از 50 تیم است.
فــلاح در ادامه افزود: مســابقات امســال از 15 تیر تــا 30 مرداد در 
دانشــگاه الزهرا برگــزار و تیم های برتر بر اســاس عملکرد و بازدهی تا 
پنجم شــهریور ماه معرفی می شــوند. بر همین اساس هر تیم در طول 
مســابقات 20 میلیون تومان اعتبار دریافت می کند. در صورتی که تیم 
سودی کسب کند؛ متعلق به خود اعضا است و در صورتی که زیان کند 
تا 15 درصد زیان را سازمان بورس به عهده می گیرد، اما زیان های بیش 

از 15 درصد تیم را از گردونه رقابت ها خارج خواهد کرد .
وی با تاکید بر اینکه در این رقابت ها به علت ماهیت دانشجویی هزینه  ها 
کاملا کنترل شده اســت، افزود: لیگ ستارگان بورس به معنای واقعی 
کلمه دانشجویی است و تا امروز چند شرکت کارگزاری و تامین سرمایه 

برای حمایت مالی از این رویداد بین المللی اعلام آمادگی کرده اند .
وی اظهارداشــت: از آنجا که رویداد لیگ ســتارگان بورس به صورت 
بین المللی برگزار می شــود؛ زیرساخت ها با زبان های فارسی و انگلیسی 

پشتیبانی می شود.
رئیس کمیته برگزاری ســومین لیگ ستارگان بورس با اشاره به حضور 
دانشجویانی از عمان، عراق و سوریه در این لیگ افزود: برای دانشجویان 

خارجی یک دوره آموزشی 40 ساعته نیز در نظر گرفته شده است.
رئیس کمیته برگزاری سومین لیگ ستارگان بورس در خصوص جوایز 
این رقابت ها هم گفت: سازمان بورس واوراق بهادار امسال برای تیم اول 
28 میلیون تومان اعتبار خرید سهام یا واحدهای صندوق سرمایه گذاری 
در نظر گرفته است. همچنین تیم های دوم و سوم به ترتیب 20 میلیون 

و 16 میلیون تومان اعتبار خرید دریافت خواهند کرد.
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هفتمین نمایشــگاه بین المللی معدن، صنایــع معدنی و تجهیزات 
وابســته و پنجمین نمایشــگاه بین المللی ماشــین آلات معدنی و 
راهسازی با حضور دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی 
مس ایران در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی کرمان افتتاح 

شد.
دکتر اردشیر ســعدمحمدی در آئین افتتاحیه هفتمین نمایشگاه بین المللی 
معدن، صنایــع معدنی و فرآوری مواد معدنی تجهیزات وابســته و پنجمین 
نمایشــگاه بین المللی ماشــین آلات معدنی و راهســازی که با حضور دکتر 
محمدعلــی دهقان سرپرســت معاونت اقتصادی اســتانداری کرمان، مجید 
فصیحی هرندی سرپرســت فرمانداری رفســنجان و رئیس دانشگاه ولیعصر 
برگزار شد؛ با اشاره به جایگاه حوزه معدن در اقتصاد دنیا گفت: ارزش منابع 
معدنی دنیا 310 تریلیون دلار اســت که از این میزان ســالانه 7،5 تریلیون 
دلار برداشــت می شــود و ایران با 27/3 تریلیون دلار رتبه پنجم را به لحاظ 

ارزش ذخایر معدنی دارد.
وی افزود: این موضوع نشان می دهد که جایگاه فعلی شرکت مس باید فراتر 
از وضعیت کنونی باشد؛ لذا برای تحقق این موضوع نیازمند برنامه ریزی همه  

کسانی هستیم که در این بخش فعالیت دارند.
مدیرعامل شــرکت مس با بیان اینکه در یکی از کشورهای پیشرفته معدنی 
تقریبا در ســال 75/2 میلیارد دلار برداشــت ماده معدنی صورت می گیرد، 
اظهارداشــت: با فرآوری ماده معدنی ارزش آن بــه 772 میلیارد دلار ارتقاء 
می یابد و زمانی که ماده معدنی فرآوری شــده وارد حوزه صنعت می شــود؛ 
ارزش آن به 2940 میلیارد دلار می رســد و درآمدی حاصل می شود که این 
عدد نزدیک به 40 برابر زمانی است که ماده معدنی در دل زمین قرار دارد.

مدیرعامل شــرکت مس تصریح کرد: به  عنوان کســی که 30 سال در حوزه 
معدن فعالیت می کنم بر این عقیده ام که ایکاش وزارت معادن و فلزات باقی 
می مانــد یا اگر قرار به ادغام بود، با حوزه نفت و وزارت نفت ادغام می شــد؛ 
چراکه معدن با نفت در حوزه اکتشــاف، اســتخراج، فرآوری و تکنیک حرف 

مشترک دارد، اما با کارخانه های صنایع غذایی حرف مشترکی ندارد.
وی تاکید کرد: اگر این اتفاق رخ می داد؛ می توانستیم امیدوار باشیم که حوزه 

معدن با کمک تجربه های بخش نفت از پیشرفت بیشتری برخوردار شود.
ســعدمحمدی با بیان اینکه اســتان کرمان در حوزه معدن از پتانسیل های 
خوبی در حوزه مس، فولاد و زغالســنگ برخوردار است، گفت: در این استان 
تا پایان شــهریور ســالجاری 1/7 میلیون تن کوره  بلند شرکت میدکو افتتاح 
خواهد شــد و ظرفیت 3/6 میلیون تن کوره بلند شــرکت ذوب آهن اصفهان 
دارد و 1 میلیون تن در زنجان وجود دارد که برای این میزان تولید نیاز به 5 

میلیون تن کنسانتره زغالسنگ داریم.
مدیرعامل شــرکت مــس ادامه داد: با توجه به تغییر نحوه محاســبه قیمت 
زغالســنگ که 26 درصد قیمت شمش فولاد اســت؛ منابع زیاد زغالسنگ 
در استان کرمان امکان و فرصت ســرمایه گذاری بسیار خوبی در این زمینه 

وجود دارد.
وی سرمایه گذاری در حوزه مس را یکی دیگر از پتانسیل های سرمایه گذاری 
در استان کرمان دانست و گفت: سرمایه گذاری در حوزه معادن مس می تواند 
منجر به خلق ارزش افزوده زیاد برای کشــور و منطقه شــود. در حال حاضر 
400 هزار تن ظرفیت ذوب در استان کرمان وجود دارد و برای بالفعل کردن 
این ظرفیت نیاز به 1 میلیون و 700 هزار تن کنســانتره داریم؛ در حالی  که 

تولید فعلی ما یک میلیون و صد هزار تن است.
ســعدمحمدی افزود: بنابراین برای رســیدن به ظرفیت 400 هزار تن ذوب 
نیاز به 600 هزار تن کنســانتره اضافه داریم. علاوه بر این از ظرفیت کنونی 
کنســانتره شــرکت مقدار 200  تا 300 هزار تن آن ســالانه صادر می شود 
که برای حفظ ارزش افزوده این محصــول و همچنین حفظ جایگاهمان در 

تجارت جهانی باید به تولید 900 هزار تن کنسانتره دست یابیم.
وی افزود: برای دســتیابی به 900 هزار تن کنســانتره نیاز به دو برابر کردن 

عملیات معدنی و دستیابی به حدود 200 میلیون تن ماده داریم.
ســعدمحمدی با عنوان اینکه برداشت دو برابری ماده معدنی نیاز به افزایش 
ناوگان حمل ونقل و تجهیــزات حفاری دارد، اظهارداشــت: ورود به ناوگان 
حمل ونقل معدنی یکی دیگر از فرصت های سرمایه گذاری برای بومی سازی و 

ساخت تجهیزات حمل است.
وی افزود: بدون شک سرمایه گذاری در حوزه تولید کنسانتره از حاشیه سود 
بالایی برخوردار اســت و این فرصتی است که ســرمایه گذاران می توانند با 
برنامه ریزی در این حوزه ورود پیدا کنند و به توسعه منطقه و اشتغالزایی در 

کشور و استان کمک کنند.
ســعدمحمدی با عنوان اینکه مس ایران دارای برند »پنج - نه« اســت و در 
صنایع )های تک( از آن استفاده می شود، گفت: مس ایران فرصت خوبی برای 
ورود به صنایع پایین دســتی و های تک است و من اعلام می کنم که از تمام 
ایده های خلاقانه که زمینه ورود ســرمایه گذاران به صنایع های تک را فراهم 

می کند؛ با تمام قدرت حمایت می کنم.
وی در پایان با بیان اینکه از تمام ســرمایه گذاران بخش خصوصی برای ورود به 
ســرمایه گذاری در طرح های توســعه ای  دعوت می کنم و از این بخش حمایت 
کامــل خواهم کرد، گفت: با تلاش و همــکاری مجموعه مس در آینده نزدیک 

استراتژی توسعه شرکت مس را در حوزه اکتشاف و تولید را اعلام می کنم.

مدیرعامل شركت ملی صنایع مس:

از  ايده های خلاق و اقتصادی بخش معدن پشتيبانی می کنيم
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مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان گفت: ذوب آهن تنوع محصول 
دارد و تمرکز خود را روی محصولات اســتراتژیک کشور قرار داده 

است.
مهنــدس منصور یزدی زاده در حاشــیه نمایشــگاه حمل ونقل افــزود: وزیر 
راه وشهرســازی کشــور نیز  که در این نمایشــگاه از غرفه ذوب آهن اصفهان 
بازدید کرد؛ از محصولات ما ابراز رضایت داشــته و گفت که باید ســرعت کار 

بیشتر شود.
وی ادامه داد: سرعت گرفتن کار به مســائل مختلفی همچون بروکراسی ها و 
مسائل فنی باز می گردد؛ زیرا زمانی که محصولی مثل ریل تولید می شود، باید 
بازرسی بین المللی وجود داشته باشد که ما نداشتیم. این امر نیز باید با نظر و 

تائید خریدار انجام شود تا محصولی با استاندارد en13674 تولید شود.
مهندس یــزدی زاده در ادامه افــزود: باید در هنگام تولیــد محصول بازرس 
مســتقل هم در بخش فولاد و هم در بخش ریل مســتقر شود؛ زیرا بخشی از 
فولاد مورد نیاز ریل وارد می شد. البته یک  دوره ای فولاد آلیاژی این محصول 
را تولید می کرد، اما اکنون با نصب سیســتم گاززدایــی این محصول هم در 

ذوب آهن اصفهان تولید می شود.
وی ادامه داد: شکل و نصب ریل متفاوت است و کاربردهای مختلفی می  تواند 
داشت. به عنوان مثال ریل Uic60 است که بر اساس استانداردهای روز دنیا 

باید تولید شود و اکنون این محصول مراحل تولید را طی می کند.
وی گفت: ریل U33 بر اســاس استاندارد تولید می شد و 8 هزار تن تولید و 5 
هزار تن فروخته شد. در ادامه مسیر ما برای مابقی محصول درخواست تغییر 
قیمت را به راه آهن دادیم که در صورت موافقت 40 هزار تن از این محصول را 

تحویل خواهیم داد و یا اینکه ریل  uic60 تولید خواهیم کرد.
مهندس یزدی زاده در ادامه افزود: قیمت ها بر اســاس فهرســت بهای بودجه 
تعیین شده و قیمت 3 ماهه نخســت برای ریل 6 هزار و 500  بود، اما امروز 

قیمت ریل که از مبدا وارد شود؛ کیلویی 11 تا 12 هزار تومان است.
وی گفت: وزارت راه و راه  آهن از شــرایط تولید و بالابــودن هزینه تولید آگاه 
هســتند. اما با این حال ذوب آهن اصفهان قصد دارد این محصول را به عنوان 

کالای استراتژیک همه  گیر کند.
مهنــدس یزدی زاده گفــت: اندازه و ابعــاد ریل برای خطوط مترو بســته به 

پیمانکار آنها متفاوت است.
وی افزود: ظرفیت تولید ریل تا 400 هزار تن اســت کــه حداکثر نیاز داخل 

کشور 200 هزار تن است.
مهندس یزدی زاده گفت: برنامه تولید ریل امســال 100 هزار تن اســت، اما 
مصرف ریل کشــور بین 70 تا 80 هزار تن است. اگر کسی قصد داشته باشد 
ریل با ارز نیمایی وارد کند؛ باز هم ریل ذوب آهن اصفهان کیلویی هزار تومان  

ارزانتر است.
وی گفت: صنعت فولاد مثل صنعت خودرو نیســت و یک صنعت پایه و مادر 
محسوب می شــود. راه آهن و وزارت  راه نیز ریل هایی که به کشور وارد کردند؛ 
با تکنولوژی تولیدشان برای 50 سال پیش تولید شده است. بنابراین مهم این 

است که ریل تولیدی دارای استاندارد بین المللی باشد.
وی درباره صادرات ریل نیز گفت: در زمینه صادرات نیز مذاکراتی با کشورهای 

منطقه داشتیم؛ چراکه این کشورها دارای مزیت هستند.
مهندس یزدی زاده با اشاره به واردات خط دست دوم تولید ریل گفت: به دلیل 
تحریم ها به ما خط جدید داده نمی شــد و از ســوی دیگر هزینه آن بالا بود، 
اما تجهیزات این خط در حد تجهیزات جدید اســت؛ به طوری که تجهیزات 
حساس خط اغلب از سال 2008  به بعد هستند و آخرین تجهیزات مربوط به 

2013  و در حد نو خریداری شده است .
بومی سازی؛ اولویت ذوب آهن اصفهان و تامین کنندگان این شرکت

مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهان همچنین در همایشی که هر سال برای 
تعامل بیشتر با تامین کنندگان مواداولیه، قطعات و تجهیزات ذوب آهن برگزار 

می شود، گفت: شــرکت ذوب آهن اصفهان با اکتشاف و راه اندازی معادن طی 
دهه های گذشته همچنان از تامین سنگ آهن رنج می برد.

وی در ادامه افزود: برنامه ذوب آهن اصفهان در سالجاری تولید 3 میلیون تن، 
در سال آینده دستیابی به تولید 3 میلیون و 600 هزار تن و همچنین در سال 
1400 تولید 4 میلیون تن چدن است. تا سال 1400 با اصلاح LF و کنورتور، 

در تولید فولاد نیز به عدد 3 میلیون و 600 هزار تن می رسیم.
مهنــدس یزدی زاده تصریح  کــرد: تلفیق معاونت هــای خریدوفروش و ایجاد 
معاونت بازرگانی در راســتای تســهیل ارتباط با تامین کنندگان و تسریع در 

فرآیندها صورت گرفت که نتایج خوبی در بر داشت.
وی یادآورشد: شرکت ذوب آهن اصفهان که طی دهه های گذشته در اکتشاف 
و راه اندازی معادن نقش اصلی را ایفا کرده است؛ متاسفانه امروز مشکل تامین 

سنگ آهن دارد.
مدیر عامل شــرکت ذوب آهن اصفهان در ادامه گفت: در خصوص زغالسنگ با 
اقدامات صورت  گرفته و تعامل با تامین کنندگان؛ دغدغه های گذشته از جمله 
قیمت گذاری وجود ندارد. در خصوص ســنگ آهن نیز به  زودی شاهد اتفاقات 

خوبی خواهیم بود.
ارتباط ذوب آهن اصفهان با 15 هزار تامین کننده

نعمت ا... محسنی معاون بازرگانی شــرکت نیز در این مراسم گفت: ذوب آهن 
اصفهان با 15 هزار تامین کننده مواداولیه، قطعات و تجهیزات در ارتباط است 
و امیدواریم نتایج برگزاری چنین همایش هایی را در مراودات طرفین شــاهد 

باشیم.
معــاون بازرگانی شــرکت ذوب آهن اصفهــان تصریح کــرد: تامین کنندگان 
ذوب آهن در زمینه هــای مختلف از جمله مواد اولیــه، تجهیزات و قطعات با 
وجود تحریم های ظالمانه غرب همکاری خوبی با شــرکت داشتند که حاصل 

آن رکوردهای بسیار خوبی بود که در کارنامه ذوب آهن ثبت شد.
وی برخی از موفقیت های ســال گذشته را برشمرد و گفت: کسب رکوردهای 
پی در پی در تولید، دریافت نشان صادر کننده نمونه، حفظ و نگهداری 16 هزار 
و 500 هکتار فضای ســبز دست  کاشت در شــرایط کم آبی، صادرات بیش از 
50 درصد محصولات به بیش از 20 کشــور جهان، کاهش آلایندگی از طریق 
اجرایی کردن پروژه های زیست محیطی که همچنان ادامه دارد، دریافت لوح 
 زرین حمایت از مصرف کننده، تولید ریل  U33 که تحویل راه آهن شد و ریل  
UIC60 برای خطوط بین شــهری تولید که تحویل معاونت زیرساخت شد. 
همچنین ریل  s49 برای استفاده در مترو اصفهان در دست برنامه ریزی تولید 

است و تولید انواع تیرآهن نیز از جمله اقدامات سالجاری است.
معاون بازرگانی شــرکت ذوب آهن اصفهان همچنین گفت: شــرکای تجاری 
نقش مهمی در موفقیت ســازمان ایفا می کنند و به  عنوان بازوان شــرکت به  
شــمار می روند. ایجاد موازنه بین انتظارات شــرکا و شرایط شرکت نیز بسیار 

مهم است که مورد توجه قرار دارد.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

ذوب آهن تنها توليدکننده ريل کشور است
واردات ریل توجیه اقتصادی ندارد
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با توجه به طراحي و اجراي راهبرد رونق تولید 
در سایپا، این گروه خودروسازی طی چند ماه 
اخیر توانســت روند رو به  رشد خود را ادامه 
دهد و پس از تولید بیش از 42 هزار خودرو در 
اردیبهشت ماه؛ رکورد تولید خودرو در یک 

روز کاری را باز هم به  نام خود ثبت کند.
با ادامه روند کنوني استراتژي سایپا در سالجاري؛ 
یعني تنوع محصول وارد فاز اجرایي خواهد شد و 
با توجه به پیگیری مستمر مدیران این مجموعه 
بــرای اجرای پویــش ملي بومي ســازي قطعات 
صنعت خــودرو؛ امکان تولید محصولات متنوع با 
اســتفاده از ظرفیت هاي داخلي در آینده نزدیک 

فراهم خواهد شد.
سیدجواد سلیمانی مدیرعامل گروه خودروسازی 
سایپا در حالی از دســتیابی به رکوردی بالاتر در 
تولیــد روزانه در این مجموعــه خبر می دهد که 
گروه ســایپا توانســت در هجدهمین روز خرداد 
ماه سالجاری 2 هزار و 507 دستگاه خودرو تولید 
کند و بالاترین رکورد در تولید روزانه خودرو را باز 

هم از آن خود کند.
این در حالی اســت که به گفته مدیرعامل سایپا 
با تــلاش  مســتمر و برنامه ریزی و نیــز اجراي 
موفق راهبرد »رونق تولید«؛ می توان مشــکلات 
و معضلاتی نظیر ترک همکاری توســط شرکاي 
خارجی و نیز تحریم ها علیه صنعت خودرو کشور 

را بی اثر کرد.
گروه خودروسازي سایپا طی ماه های اخیر موفق 
شــده تیراژ تولیــد محصولات خــود را با وجود 
مشکلات و موانع پیش  رو صنعت خودرو؛ افزایش 
داده و با استمرار در عرضه محصول ضمن کمک 
به کاهش قیمت، بیشترین سهم بازار کشور را نیز 

به خود اختصاص دهد.
بر همین اســاس گروه صنعتي سایپا طي 3 ماهه 
ابتدای ســالجاری در مجمــوع  92 هزار و 198 
دســتگاه انواع خودرو تولید و میــزان 47 هزار و 

926 دستگاه خودرو به فروش رسانده است.
بر اساس این گزارش در دوره مورد بررسي؛ گروه 
صنعتي ســایپا در مجموع تعداد 92 هزار و 198 
دســتگاه انواع خودرو در گروه پراید، تیبا، سراتو، 

چانگان CS35 و برلیانس تولید کرده است.

همچنین در دوره مذکــور تعداد کل فروش انواع 
خودرو در این شــرکت به میزان 47 هزار و 926 
دســتگاه گزارش شده که درآمد حاصل از فروش 
این تعداد خودرو در شرکت سایپا طي مدت مورد 
بررسي بیش از 15 هزار و 136 میلیارد ریال بوده 

است.
این گزارش حاکی اســت در میان تولیدات گروه 
خودروسازي ســایپا؛ طي مدت مذکور در حدود 
47 هزار و 324 دســتگاه خــودرو پراید تولید و 
بیش از 28 هزار و 610 دســتگاه به فروش رسید 
که درآمــد حاصل از فروش این خــودرو در این 
مدت حدود 6 هــزار و 822 میلیــارد ریال بوده 
است. ضمن  آنکه میانگین نرخ فروش این خودرو 

حدود 238 میلیون و 448 هزار ریال است. 
بر همین اســاس این خودرو توانست 51 درصد 
از کل تولیدات و 60 درصــد از کل تعداد فروش 
شرکت ســایپا را به خود اختصاص دهد که سهم 
بیش از 45 درصــدي از مبلغ ریالــي حاصل از 
فروش محصــولات شــرکت را از آن خود کرده 

است.
تیبا دومین خودروي تولیدي این شــرکت است 
که طي دوره مذکور تعداد تولید این خودرو بیش 
از 41 هزار و 61 دستگاه و تعداد فروش آن حدود  
16 هزار و 419 دستگاه بوده که درآمد حاصل از 
فروش آن در دوره مذکور 5 هزار و 137 میلیارد 
ریال بوده اســت. میانگین نرخ فروش خودروي 
پراید در دوره مورد بررســي حدود 312 میلیون 

و 913 هزار ریال بوده است.
به این ترتیب این خودرو توانست در مدت مذکور 
45 درصد از کل تعــداد تولید و 34 درصد از کل 
تعداد فروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ 
ارزشــي نیز 34 درصد از کل درآمــد حاصل از 

فروش شرکت را شامل مي شود.
بر اساس گزارشي که ســایت کدال بورس تهران 
منتشر کرده است؛ طی 3 ماهه ابتدای سالجاری 
تعداد هزار و 403 دســتگاه خودرو سراتو تولید و 
تعداد 720 دستگاه از این خودرو به فروش رسید 
که درآمد حاصل از فروش ایــن خودرو در دوره 
مورد بررسی حدود یک هزار و 409 میلیارد ریال 
بوده اســت. بر همین اساس میانگین نرخ فروش 
خودرو ســراتو در مــدت مورد اشــاره مبلغ یک 

میلیارد و 957 هزار ریال گزارش شده است. 
به موجب این گزارش خودرو ســراتو توانست در 
مدت فوق الذکر 2 درصد از کل تولیدات شــرکت 
ســایپا و 2 درصد از کل تعداد فروش محصولات 
در ایــن شــرکت را به خــود اختصــاص دهد و 
ســهم 9 درصدی از مبلغ ریالی حاصل از فروش 

محصولات را در کل شرکت کسب کند.
بر اســاس این گزارش که در سایت کدال بورس 
تهران منتشر شــده؛ خودروي چانگان cs35 نیز 
در مدت مورد بررســي از وضعیت تولید و فروش 

خوبي برخوردار بود.
این خودرو طي 3 ماهه گذشته در حدود  2 هزار 
دســتگاه تولید و حدود یک هزار و 617 دستگاه 
به فروش رسیده است که درآمد حاصل از فروش 
آن بیش از یک هــزار و 341 میلیارد ریال بوده و 
میانگین نرخ فــروش این خودرو نیز حدود  829 

میلیون و 706 هزار ریال شده است. 
به این ترتیب خودرو چانگان توانســت در مدت 
مذکور 2 درصــد از کل تعداد تولید و 3 درصد از 
کل تعداد فروش و 9 درصــد از کل درآمد ریالي 
حاصل از فروش این گروه خودروســازي را از آن 

خود کند. 

افزایش سرمایه سایپا در دستور کار
در همین راستا گروه خودروسازی سایپا به  منظور 
شفاف ســازي در خصوص عملکرد خود؛ تجدید 
ارزیابي دارایي هــا را به  اجرا درآورد که در صورت 
اجرایي شــدن این برنامه، افزایش ســرمایه این 

شرکت محقق خواهد شد.
علیرضــا بادکوبــه قائم مقــام مدیرعامــل گروه 
خودروسازي سایپا در امور مالي از احتمال تجدید 
ارزیابي دارایي هاي این شــرکت با هدف افزایش 
ســرمایه خبر داد و با بیان اینکــه فرآیند اجراي 
برنامه مذکور در نهادهاي مربوطه نظیر ســازمان 
بورس در حال طي  شدن اســت، ادامه  داد: قصد 
داریم طی ماه هاي آینده برنامه افزایش جهشــي 

تولید محصولات خود را به اجرا در آوریم.
به  گفته وی با اجراي این دو برنامه بخش مهمي 
از زیان سایپا در سال گذشته جبران خواهد شد. 
این در حالی اســت که گروه خودروسازي سایپا 
در اردیبهشــت  ماه امسال توانست پس از دو ماه؛ 

جدول آمار تولید و فروش انواع محصولات شرکت سایپا
سهم از کل )درصد(دوره سه ماهه منتهی به 1398/03/31شرح

نرخ فروش تعداد فروشتعداد تولیدنام محصول
)ریال(

مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

 سهم از کل 
 سهم از کلسهم از کل تعداد فروشتعداد تولید

 مبلغ فروش
۴7,3۲۴۲8,۶10۲38,۴۴8,۴10۶,8۲۲,009۵1۶0۴۵پراید
۴1,0۶11۶,۴1931۲,913,33۲۵,137,7۲۴۴۵3۴3۴تیبا

1,۴037۲01,9۵7,7۴1,۶۶71,۴09,۵7۴۲۲9سراتو
cs3۵ ۲,0101,۶178۲9,70۶,۲۴۶1,3۴1,۶3۵۲39چانگان

SKD۴00۵۶07۵9,9۴۶,۴۲9۴۲۵,۵70013
9۲,198۴7,9۲۶۴,098,7۵۶,08۴1۵,13۶,۵1۲100100100جمع

معصومه صالحي

بررسی روند تولید و فروش محصولات شركت سایپا طی 3 ماهه سالجاری:

شفافيت در عملکرد مالي و اقتصادي گروه سايپا
سایپا خودروساز اول کشور باقی ماند
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دستگاه برساند که این امر نشاندهنده برنامه ریزي 
موفقیت آمیز مدیریت ارشــد گروه خودروسازی 
ســایپا اســت. وی گفت: با توجه به مشــکلات 
 CKD  پیش  آمده در زمینه تولیــد محصولات
قصــد داریم با جایگزیني ایــن خودروها رضایت 

حداکثري مشتریان را جلب کنیم.
بادکوبه با اشاره به حمایت دولت و وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت از حرکت تولیــدي در صنعت 
خودرو کشــور گفت: در ســایه ایــن حمایت ها 
توانستیم تولید خود را به بیش از 2 هزار دستگاه 
در روز رســانده و از این طریق عرضه محصولات 
را به بازار با سرعت بیشــتري دنبال کنیم. گروه 
سایپا با اتخاذ تمهیداتي در زمینه فروش خودرو 
توانست التهاب موجود در بازار را تا حدود زیادي 
کنترل کند که این روند در آینده نیز ادامه خواهد 

داشت.

سایپا خودروساز اول کشور باقی ماند
بر اســاس این گزارش گروه خودروســازي سایپا 
طی سه  ماهه نخست امســال بیش از 100 هزار 
خودرو تولید کرده که بیشــترین میزان تولید در 

بین خودروسازان کشور است.
عبور از تیراژ تولید 100 هزار دســتگاه خودرو از 
17 فروردین تا پایان خرداد با اجراي موفقیت آمیز 
برنامه افزایش تولید و عرضه خودرو به مشتریان 
صورت گرفت و موجب شــد اهداف این مجموعه 

در این خصوص محقق شود.
تولید بیــش از 100 هزار محصــول همزمان با 
تسریع در تحویل به مشــتریان و پاسخگویي به 

نیازهاي موجود در بازار صورت گرفته است.
معاون برنامه ریزي جامع تولید ســایپا با اشاره به 
اجراي برنامه تکمیل خودروهاي داراي کســري 
قطعه ادامه داد: غالب خودروهاي داراي کســري 
قطعات شــامل محصولات پرتیراژ هســتند که 
گروه سایپا تلاش می کند با تسریع در تأمین این 
قطعات از هر روش ممکن؛ مشــکل خودروهاي 

دارای کسری قطعه را برطرف کند.
پرویــن گفت: اجــراي پویش ملي بومي ســازي 
قطعات خودرو توسط گروه ســایپا و تلاش برای 
جلــب مشــارکت و همــکاري تولیدکنندگان و 
شــرکت هاي دانش بنیان داخلي با هدف رفع نیاز 
از منابع خارجــي و جلوگیــري از ارزبري خرید 

قطعات از این بازارها صورت مي گیرد.

در همین خصوص گفته می شــود برنامه تکمیل 
کســري  داراي  خودروهــاي  تجاري ســازي  و 
قطعات پیشــرفته در گروه خودروســازي سایپا 
به خوبي پیش مي رود و طــی ماه هاي آتي روند 
عرضه خودرو به بازار و تحویل خودروهاي معوق 
مشــتریان نیز با سرعت بیشــتري دنبال خواهد 
شد. بر اســاس اولویت بندي هاي صورت  گرفته و 
شناســایي مصرف کنندگان نهایــي؛ روند عرضه 
خودرو را تا ایجاد آرامــش کامل در بازار و جلب 

رضایت مشتریان ادامه خواهد داد.

 انتشار 4 هزار میلیارد ریال اوراق بهادار 
توسط سایپا

در همین راســتا معاون مالــي و اقتصادي گروه 
خودروسازي سایپا از عرضه 4 هزار میلیارد ریال 
اوراق بهادار طی ســه  ماهه نخست سال 98 خبر 
داد و گفت: این اوراق به  منظور تأمین و پوشــش 
کسري بخشــي از نیازهاي نقدینگي این گروه در 
حال انتشــار اســت. اوراق بهادار مذکور با طول 

عمر چهار ساله و با رکن ضامن بانک ملي و تعهد 
پذیره نویسي و بازارگرداني شرکت تأمین سرمایه 

لوتوس پارسیان عرضه مي شود.
به گفتــه وی ایــن اوراق بــه عاملیــت فروش 
کارگزاري بانک ملي ایران نرخ سود سالیانه اوراق 
16 درصدي و همچنین با دفعات پرداخت ســود 

هر سه  ماه یک  بار عرضه مي شود.
معاون مالي و اقتصادي گروه ســایپا یادآورشــد: 
عرضه اوراق اجاره، سلف موازي استاندارد و مرابحه 
از سال 95 در دستور کار گروه خودروسازي سایپا 
قرار گرفته و تاکنون بالغ بر 28 هزار میلیارد ریال 
در چندین مرحله با هدف تأمین منابع مالي برای 
کمک به رونق تولیــد و مقابله با محدودیت هاي 

این بخش عرضه شده است.
وی سیاست گروه خودروسازي سایپا را استفاده از 
منابع و راهکارهاي داخلي برای تأمین مالي تولید 
دانســت و گفت: با اجراي این سیاست ها سرمایه 
مورد نیاز این گروه برای هدایت به سمت خطوط 

تولید و رونق و توسعه اشتغال فراهم مي شود.
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حسین زارعی مدیرعامل جدید شــرکت تایدواتر که از اواخر 
سال گذشته مدیریت این مجموعه را عهده دار شده است؛ در 
آســتانه برگزاري مجمع این شرکت به جمع خبرنگاران آمد و 
از آخرین اقدامات و برنامه هاي آینده این شــرکت 100 میلیارد 

تومانی مطالبي را مطرح کرد.
مدیرعامل شــرکت تایدواتــر در خصوص مهمتریــن اقدامات صورت 
گرفته توســط هیات مدیره جدید طي 8 ماهه اخیر گفت: افزایش سود 
100 میلیــارد تومانی )از 60 میلیارد تومان ســال 96 به 160 میلیارد 
تومان ســال گذشته(، سالم  ســازی محیط مالی و حذف سیستماتیک 
رویکردهای غیرســالم و غیرشفاف، حل مساله 10 ساله بیمه و مالیات 
بــا پرداخت حدود 60 میلیــارد تومان، مدیریــت هزینه ها و بازنگری 
و کاهــش 50 درصــدی قراردادها، کاهــش خریدهــای خارجی به 
20 درصد و مهندســی معکوس 80 درصــدی، بازنگری در رویه های 
مالی و دریافــت 50 درصد از مطالبات 200 میلیارد تومانی، تســویه 
همه بدهی های هزینه زا زیرمجموعه ها به جز یک شــرکت، تشــکیل 
بانــک تجهیــزات و دارایی های مــازاد مانند 200 خــودرو و افزایش 
 درجه شــفافیت نزد ســازمان بــورس از جمله اقدامــات مهم انجام 

شده است.
وی با اشــاره به اینکه تایدواتر شرکتی قدیمی و با عمر 50 ساله زمانی 
در اختیار دولت و شــبه دولتی ها و دارای مشــکلات عدیده بود، گفت: 
مهمترین رویداد یک سال اخیر این مجموعه تغییر نگاه و اتخاذ رویکرد 
جدید بخــش خصوصی حرفه ای بود که منجر به تحولات متعددی در 
این زمینه شــد و یک هدف اصلی یعنی کسب سود مدنظر قرار گرفته 

است.
زارعی افزود: علاوه بر این انجام تعمیرات اساســی، افزایش فعالیت های 
دریایی در کنار امور بندری، رشــد تخلیه و بارگیری بخش فله، تعامل 
با رقبا و مدیریت امور یخچالی برای کالاهای فاسدشدني، درون سپاری 
امور به جای برون ســپاری )که منجر بــه افزایش انگیزه 4300 نیروی 

انسانی و رشد سودآوری شد( نیز از دیگر رویدادهای با اهمیت است.
وی با اعلام اینکه تایدواتر به مجموعه ای کاملا هلدینگ تبدیل شــده 
و بــا عدم فعالیت های اجرایــی از طریق تولید آمار و اطلاعات  فقط بر 
زیرمجموعه هــا و قراردادها نظارت می کند، درباره برنامه های آینده هم 
گفت: یکی از گنج های پنهان وجود شــرکتی به نام رهیاب رایانه گستر 
و دارنده انحصاری اولین سرشــماره پیامکی ایران با عدد هزار اما نیمه 

فعال و دارای قراردادهای محدود واسطه ای است.
مدیرعامل شــرکت تایدواتر در ادامه افزود: این شــرکت مانند شرکت 
آسان  پرداخت )آپ( و در حال انعقاد قرارداد با چند بانک بوده و احتمالا 
20 درصد سود تایدواتر در ســال مالی جاری را تامین کند. همچنین 

قرار است سال آینده سهام این شرکت در بورس عرضه اولیه شود.

افزایش سرمایه 100 درصدی در تیر
نائب  رئیس هیات مدیره تایدواتر ادامه داد: یکی دیگر از برنامه های شرکت، 
افزایش سرمایه 100 درصدی است که اخیرا به سازمان بورس اعلام شده 
و قرار است هنگام برگزاری مجمع سالانه اعمال و سرمایه شرکت به 200 
میلیارد تومان برســد. این تامین مالی از محل آورده نقدی اســت، اما با 
توجه به برنامه تقســیم سود حداکثری در مجمع سالانه؛ نیازی به آورده 

نقدی حدود 10 هزار سهامدار فعلی نیست.
زارعی افزود: این در حالی اســت که با توجه به وجود اموال و تجهیزات 
قابل توجه شرکت؛ برنامه افزایش سرمایه 700  تا 800 درصدی از محل 
تجدید ارزیابی ها نیز مدنظر اســت که بعد از ابلاغ مصوبه قانونی پیگیری 

خواهد شد.

چشم انداز شرکت تایدواتر
مدیرعامل شرکت تایدواتر فعال شــدن در حوزه حمل ونقل بین شهری 
و ورود مشــارکتی در بندر چابهار با توجه به وجود چند صد شناور را از 
دیگر برنامه های ســالجاری شرکت اعلام کرد و ادامه داد: تایدواتر به غیر 
از زیرمجموعه فرابورســی و شرکت دریایي و کشتیراني خط دریابندر؛ 8 
شــناور دیگر و یک شناور در حال ساخت دارد که طی سال  های گذشته 
حتی یک کار هم نداشته  اند. قرار است در کنار استمرار خدمات بندری از 
طریق زیرمجموعه خلیج  فارس؛ خط کیش به حوزه دریایی هم وارد شود 
تا سهم این بخش از سود با توجه به درآمد ارزی و قراردادهای بلندمدت 

و درآمد مستمر به 30 درصد برسد.
وی با اشاره به شناسایی درآمد جدید و از سال گذشته »سالویج« )خارج 
کردن کشــتی های غرق شــده(  ادامه داد: در حالی از زمان جنگ حدود 
100 کشتی در اطراف خور موسی غرق شده  اند که سال گذشته شرکت 
تایدواتــر به خارج کردن 7 کشــتی اقدام کــرد و درآمد جدیدی هم به 
دست آمد و بخشی از مطالبات سازمان بنادر هم پرداخت شد. برای سال 
جدید هم ســه کشــتی دیگر وجود داردکه اخیرا قیمت خارج سازی سه 
فروند شناور دیگر را در مناقصه به سازمان بنادر داده ایم که امید می رود 

تایدواتر در آن حضور داشته باشد.
به گفته وي با توجه به دانش اختصاصی شــرکت در حوزه »ســالویج« و 
مراجعه عراقی ها برای 48 کشــتی مغروق؛  احتمال تاسیس یک شرکت 

تخصصی در این زمینه هم وجود دارد.
زارعی درباره توقیف کشــتی تایدواتر توسط کویت هم توضیح داد: اوایل 
ســال قبل و پیش از خصوصی شدن شرکت؛ طبق قراردادی 6 ماهه بین 
شــرکت کویتی و پیمانکار کره ای، شناور خاص و دارای جرثقیلی با بوم 
صدمتری و حمل بار 2.5 هزار تنی با ورود به آب های بین المللی و به رغم 

داشتن مجوز خروج، توسط کویت برگردانده می شود.
وی ادامه داد: این در حالی اســت که تاکنون مسئولان کویتي حتی یک 
خط توضیح نداده اند و حتي مانع از ارســال غذا، سوخت، حضور نماینده 
شرکت و وکیل و صدور ویزا شده اند. طبق اخبار غیررسمی دلیل توقیف 
کشــتی مواردی مبهم مانند تغییر شناور پرچم یا اسم و آلودگی دریایی 
مطرح شــده که به فرض درســت بودن آنها هم؛ هیچ نسبتی به شرکت 

تایدواتر ندارد و باید پیمانکار پاسخگو باشد.
زارعــی افزود: در این میان از وزارت امور خارجه و ســازمان بنادر کمک 
خواسته شده و قرار است به زودی جلسه ای برای هماهنگی در این زمینه 
برگزار شود و احتمال دارد رویدادهای مثبتی رخ دهد. این در حالی است 
کــه از طریق مستندســازی؛ برنامــه ای برای دریافــت غرامت از طریق 
نهادهای بین المللی به دلیل تحمیل هزینه ها توســط کویت به شــرکت 
مدنظر اســت که در صورت عملی شــدن و به دلیل تفــاوت قیمت ارز 

می تواند در سودآوری شرکت موثر باشد.

زارعي مدیرعامل شركت تایدواتر:

تايدواتر دست پر به جمع سهامداران مي رود
افزایش سرمایه 100 درصدی در تیر
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»ظرفیت اسمی و مجوز تولید شرکت در سال، 14 هزار و 200 تن 
است که طي سال های گذشته 4 الی 5 هزار تن تولید داشته است. 
این شــرکت که در حال حاضر با حدود 40 درصد ظرفیت اسمی 
خود تولید می کند؛ در نظر دارد این مقدار تولید را تا پایان ســال 

مالی که شهریور ماه است؛ به 7500 تن برساند.«
محســن عالي خاني مدیرعامل شرکت پارس  ســرام که از بهمن ماه سال 
گذشــته به عنوان مدیرعامل این مجموعه انتخاب شده است؛ ضمن بیان 
مطلب فوق گفت: هیات مدیره شرکت تکلیف کرده تا پایان سال مالی 98 
)31 شهریور سالجاری( شرکت ســودده شود که اگر این موضوع محقق 

نشود؛ احتمالا از هیات مدیره خداحافظی خواهم کرد.
وی درباره سودآوری این شرکت توضیح داد: زمانی که من به هیات مدیره 
این شرکت آمدم؛ شرکت در نقطه سربه سر نبود، اما ما توانستیم به محض 
ورود، شرکت را در نقطه سربه سر عملیاتی قرار دهیم و به دلیل هزینه های 
غیرعملیاتی، اداری و فروش نتوانســتیم در آن زمان شــرکت را سودده 

کنیم.
مدیرعامل پارس سرام با بیان اینکه نقدشوندگی سهم یکی از اصول اصلی 
برای اعضای هیات مدیره این شــرکت به حســاب می آید، گفت: با توجه 
به مزیت های رقابتی که نسبت به ســایر رقبای خود داریم؛ هدف گذاری 
کرده ایم تا بیشــترین ســهم بازار را در اختیار داشــته باشیم. همچنین 
هیات مدیره مصوب کرده اســت که تا پایان سال مالی 98 شرکت سودده 

شود.
مدیرعامل و عضو هیات  مدیره شــرکت پارس ســرام با اشــاره به تغییر و 
تحولات ســهامداران عمده و مدیران این شرکت گفت: از بهمن سال 97 
تغییرات مدیریتی و مالکیتی در پارس ســرام اتفاق افتاد و از 8 بهمن ماه 
بنده به عنوان مدیرعامل انتخاب شــدم. وی با اشاره به اینکه پارس سرام 
در بازار دوم بورس در گروه کانه های غیرفلزی معامله می شود، بیان کرد: 
تنها شــرکتی که در بورس در صنعت چینی بهداشتی وجود دارد؛ پارس 
سرام است. البته سابقا »چینی کرد« در فرابورس بود که مجمع فوق  العاده 

تشکیل داد و از فرابورس خارج شد.
عالی خانی ادامه داد:5 شــرکت بزرگ در حوزه چینی بهداشتی در ایران 
وجود دارد که هر کدام از آنها بیش از 10 درصد ســهم بازار را در اختیار 
دارند. برخی از شــرکت  های دیگر هم هســتند که به علت کوچک بودن؛ 

اطلاعاتی از سهم بازار آنها در دست نیست.
عضو هیات  مدیره و مدیرعامل پارس سرام در پاسخ به پرسشی درباره سهم 
بازار این شــرکت نسبت به دیگر رقبا تشــریح  کرد: ما یک انجمن صنفی 
چینی بهداشتی داریم که مدیران شرکت  ها در آن اطلاعات خود از جمله 
اطلاعاتی درباره ســهم بازارشان را اعلام می کنند، اما این اطلاعات در آن 
راستی آزمایی نمی شود. طبق اعلام انجمن صنفی ما طي ماه های گذشته 
11 درصد از ســهم بازار را داشتیم، اما به تازگی اعلام کردند که 20 الی 
25 درصد از سهم بازار را داریم و فعلا از نظر سهم بازار سوم هستیم و اگر 

به 9500 تن در سال برسیم؛ اول بازار خواهیم بود.
عالی خانی افزود: مزیت های رقابتی پارس سرام نسبت به رقبا این است که 
اولا ما کمترین مواد اولیه وارداتی را مصرف می کنیم. دیگر اینکه برعکس 
رقبا زنجیره تولیدمان تکمیل است؛ چراکه به عنوان نمونه خودمان آسیاب 
گچ داریم و گچ چینی بهداشــتی که با گچ ساختمانی متفاوت است را در 
داخل شرکت تولید می کنیم. ما مازاد تولید داریم؛ در نتیجه بخشی از گچ 
چینی بهداشــتی رقبا را هم تامین می کنیم. ما همچنین برعکس رقبا در 

زنجیره تولیدمان بخش لعاب سازی داریم.
مدیرعامل پارس  سرام درباره صورت های مالی شرکت گفت: ما این شرکت 
را از مدیران قبلی تحویل گرفتیم. در وضعیت فعلی به اصلاح حســاب ها 
و اصلاح ســاختارهایی نیاز داریم. حسابدارمان به ما گفته که حساب های 

شــما راکد و سنواتی اســت و باید برای آنها ذخیره بگیریم؛ در نتیجه ما 
500 میلیون تومان ذخیره مطالبات گرفتیم که این موضوع باعث می شود 
زیان دهی بیشــتری شناسایی کنیم. وی در خصوص زیان انباشته شرکت 
گفت: 6 میلیارد تومان سرمایه اسمی شرکت است که در حال حاضر زیان 
انباشــته ما 90 درصد از این سرمایه اسمی یعنی حدود 5 میلیارد و 400 

میلیون تومان است. 
عالی خانی در پاســخ به اینکه آیا با توجه به ماده 141 قانون تجارت اقدام 
به افزایش سرمایه خواهید کرد یا خیر؟ گفت: هم موضوع افزایش سرمایه 
در حال بررسی است و هم موضوع ماندن یا نماندن در تابلوی دوم بورس. 
باید حدود 20 میلیارد تومان افزایش ســرمایه دهیم. اگر با مازاد تجدید 
ارزیابی افزایش ســرمایه دهیم؛ از ماده 141 خارج می شــویم، اما مشکل 
نقدینگی مان حل نمی شــود؛ در نتیجه ما باید مشکل نقدینگی شرکت را 

حل کنیم.
مدیرعامل پارس سرام افزود: ما به خاطر اینکه مشمول ماده 141 هستیم؛ 
نمی توانســتیم تســهیلات بگیریم و مشــکل نقدینگی داریم. در نتیجه 
افزایش ســرمایه از طریق آورده نقدی را حتما باید داشــته باشیم. قبلا 
مصوبه داشــتیم 6 میلیارد تومان افزایش سرمایه دهیم، اما بنده در تلاش 
هســتم که هیات مدیره را قانع کنم که حتی بیشتر از 20 میلیارد تومان 
از آورده نقدی افزایش ســرمایه دهیم. وی در پاســخ به اینکه آیا تجدید 
ارزیابی دارید یا خیر؟ گفت: تجدید ارزیابی منوط به بحث معافیت مالیاتی 
اســت. اگر موضوع معافیت مالیاتی درست شود؛ تجدید ارزیابی خواهیم 

کرد.
مدیرعامل پارس سرام افزود: ما یک میلیارد و 500 میلیون تومان مطالبات 
معوق داریم که از این مقدار یک میلیارد تومان حقوقی است. نمی توان به 
راحتی بیان کرد که چقدر از آن وصول می شود، اما طبق برآورد من 500 

میلیون تومان از آن وصول می شود. 
عالی خانــی ادامــه داد: یکی از دلایل بــالا بودن بهای تمام شــده کالا 
هزینه های ســربار است. چون ســاختار کارخانه بر اساس 700-750 نفر 
شــکل گرفته، اما حدود 260 نفر پرسنل داریم. وی درباره رقبای خارجی 
نیز گفت: تقریبا یک سال و نیم است که واردات چینی بهداشتی به کشور 
ممنوع است و این موضوع سبب شده که خارجی ها سهمي از بازار نداشته 
باشــند که این یک فرصت برای شــرکت های داخلی محسوب می شود. 
مدیرعامل پارس ســرام درباره برنامه هایی که تاکنون صورت گرفته است، 
اظهارداشــت: ما سیاست های فروش را تغییر دادیم. در فروردین ماه سال 
قبل فروش 200-300  میلیون تومان بود، اما امســال یک میلیارد تومان 
فروش داشــتیم. 90 درصد فــروش فروردین نقدی اســت. همچنین از 
آنجایی که میانگین ســن ماشین  آلات 35 سال است؛ برنامه ریزی کردیم 

که دستگاه ها را بازسازی کنیم تا ظرفیت تولید افزایش یابد.

خبر خوش مدیرعامل براي سهامداران؛

پارس سرام تا شهريور ماه سالجاري سودده می  شود
ظرفیت تولید را به 7500 تن می رسانیم
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مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان در گزارش خود به مجمع عمومی شرکت 
از رشد 94 درصدی سود خالص سهام »فخوز« و موفقیت فولاد خوزستان در 

صادرات بالغ بر 57 درصد از محصول شمش در سال 97 خبر داد.
بر اســاس این گزارش مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت فولاد خوزستان با حضور 
اعضای هیات مدیره، مدیرعامل، حســابرس مســتقل و بــازرس قانونی، نمایندگان 
ســازمان های خصوصی ســازی و بورس اوراق بهادار و دارنــدگان بیش از 81 درصد 
از کل ســهام این شرکت در محل تالار همایش های سازمان آب  و برق واقع در گیت 

بوستان انجام شد.
در ابتدای جلســه مجمع عمومی هیات رئیســه در اجرای ماده 101 لایحه اصلاحی 
قانون تجارت مصوب اســفند ماه 1347 و ماده 22 اساســنامه شامل مهدی رضایی 
رئیس، امیرحسین نادری و محمد مهدی مومن زاده ناظران و علی اصغر مشهدی زاده 

به عنوان منشی مجمع انتخاب و این جلسه رسمیت یافت.
این گزارش حاکی اســت؛ مهندس محمد کشانی مدیرعامل فولاد خوزستان خلاصه 
گزارش عملکرد هیات مدیره این شرکت را در سال مالی منتهی به 29 اسفندماه سال 

97 خطاب به سهامداران در مجمع عمومی ارائه کرد.
مهندس کشــانی با اشاره به اینکه ســال 98 از سوی رهبر معظم انقلاب به نام سال 
رونق تولید نامگذاری شده است، افزود: شرکت فولاد خوزستان سال گذشته با در نظر 
گرفتن تامین نیاز داخلی؛  57 درصد از تولید خود را به کشــورهای دیگر صادر کرده 
که این میزان بیش از یک میلیارد دلار ارزآوری به همراه داشته است. از طرفی دیگر 
تولید شــرکت بدون اضافه کردن تجهیزات و تکیه بر توان داخلی و دانش فنی روند 
صعودی داشت؛ به طوری که از تولید 3/4 میلیون تن در سال 94 به تولید 3/8 میلیون 

تن در سال 97 دست پیدا کردیم.
مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان از افزایش سرانه تولید خبر داد و تصریح کرد: روند 
سرانه تولید در سال 94؛ 480 تن بر نفر بود که این رقم در سال 97 با همت کارکنان 

تلاشگر فولاد خوزستان به 621 تن بر نفر افزایش پیدا کرد.
وی افزود: در بحث کاهش مصرف انرژی برنامه های بســیاری در ســطح شــرکت 
پیاده سازی شد که از مهمترین موارد کاهش مصرف انرژی می توان به کاهش مصرف 
آب به میزان مطلوب اشــاره کرد. همچنین شاخص های مالی شرکت در بحث سود 
ســهام از میزان 1120 ریال به ازای هر ســهم در سال 96 به 1650 ریال در سال 97 
افزایش پیدا کرد که این مهم با افزایش ســودآوری همراه بود. از طرف دیگر قیمت 
ســهام در ســال 94 از 2440 ریال به 8120 ریال در پایان سال 97 روند صعودی را 

در پیش گرفته است.
مهندس کشــانی تشــکیل کمیته مقابله با تحریم    ها در فولاد خوزســتان را یکی از 
فعالیت های اســتراتژیک تلقی کرد و اظهارداشــت: به دنبال خروج آمریکا از برجام 
در اردیبهشــت ماه سال گذشته و مقابله با هرگونه تهدید احتمالی؛ کمیته مقابله با 
تحریم ها در شرکت فولاد خوزستان تشکیل شد که در این کمیته اقدام به شناسایی 
اقلام اســتراتژیک وارداتی مانند الکترود شد و با تکیه بر آینده نگری و در نظر گرفتن 

اینکه ممکن است شرایط تحریم به گونه ای پیش رود که امکان واردات میسر نباشد؛ 
نیازهای دو ساله خود را تامین کردیم. برای مثال پایداری الکترود را از 29 روز به 331 

روز ارتقاء بخشیدیم.
مدیرعامل شــرکت فولاد خوزستان از تولید بیش از 6 میلیون تن گندله و 3 میلیون 
تن آهن  اســفنجی در سال گذشته خبر داد و تاکید داشت: ثبت رکورد تولید روزانه و 
ماهانه، فروش 3 میلیون و 727 هزار تن محصول نهایی، صادرات بیش از 2 میلیون تن 
محصول، بهینه سازی سبد محصولات با هدف حداکثرسازی سود، رشد 94 درصدی 
ســود خالص سهام، اجرای پروژه های توســعه بهینه سازی و زیست  محیطی، افتتاح 
ورزشگاه مدرن شــهدای فولاد خوزستان و اجرای کامل مسئولیت های اجتماعی از 
مهمترین اهداف شرکت در سال 97 بود. همچنین در راستاي تامین معیشت کارکنان 

شرکت نیز گام های موثری برداشته شد.
مهندس کشــانی تامین مواد اولیه را مهمترین دغدغه صنعت فولاد دانست و گفت: 
تامین پایدار در اقلام اســتراتژیک شــامل کنسانتره، ســنگ آهن، الکترود، قراضه و 
نوسازی فناوری تولید در راستای تعالی عملیاتی و افزایش رقابت پذیری از مهمترین 

فاکتورهای پایداری تولید است.
وی ادامه داد: یکی از مواردی که امروز صنعت فولاد را تهدید می کند؛ تامین مواد اولیه 
است. با این رویکرد شرکت فولاد خوزستان با در نظر گرفتن افق 1404 اقدام به خرید 
سهام شرکت توسعه فراگیر سناباد و راه  اندازی خط تولید 2/5 میلیون تنی کنسانتره، 
تاســیس شرکت پیشگامان توسعه معدنی ایستاتیس در بالادست و رایزنی با وزارت 
رفاه به منظور تملک شرکت فولاد اکسین در پایین دست کرده  است که هدف از این 

اقدامات؛ تکمیل زنجیره ارزش از معدن تا نورد گرم است.
مدیرعامل شــرکت فولاد خوزستان در پایان سخنان خود با اشاره به برنامه های سال 
98 گفت: پروژه های تعریف شــده برای اجرا در ســال 98 با تمرکز بر تولید پایدار و 
افزایش ظرفیت اجرایی اســت. در همین راستا مناقصه اجرای اسلب عریض و کوره 
پاتیلی، کلنگ زنی احداث کارخانه مگامدول احیاء مستقیم، احداث کارخانه اکسیژن 
4، مشارکت در احداث کارخانه بریکت سازی اندیمشک، مشارکت در احداث کارخانه 
تولید الکترود گرافیتی، احداث کارخانجات 500 هزار تنی کنسانتره در کنار مجموعه 
معادن کوچک و احداث خط 400 کیلو ولت از جمله سرمایه گذاری های شرکت فولاد 

خوزستان در سال 98 به شمار مي  رود.
این گزارش حاکی است؛ جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت فولاد خوزستان 
که با نماد )فخوز( در بورس کالای کشور فعال است، پس از استماع گزارش مدیرعامل 
به دیگر موارد دستور جلسه مطابق روال قانونی پرداخت و مبلغ 1000 ریال سود برای 
هر سهم را تصویب کرد. همچنین مقرر شد اولویت پرداخت با سهامدار خرد باشد و 

برای سهامداران عمده به  تناسب درصد سهام پرداخت شود.
گزارش خبرنگار ما حاکی است در ادامه هیات رئیسه به سوالات مطرح شده از سوی 
گروهی از سهامداران که اکثر آنان کارکنان شاغل و بازنشسته شرکت بودند؛ با سعه 

صدر پاسخ دادند.

در مجمع عمومی عادی سالیانه فولاد خوزستان اعلام شد؛

رشد ۹۴ درصدی سود خالص سهام »فخوز«
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مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان سهام 
شرکت معدنی وصنعتی چادرملو با حضور اکثر 
سهامداران برگزار شد. درآمد هر سهم چادرملو 
در سال مالی 97 نســبت به سال مالی 96 به 
میزان 456 ریال معــادل 121 درصد افزایش 

داشته است.
در این جلســه پس از انتخاب دکتر قنبری مدیر عامل 
شــرکت سرمایه گذاری امید به  عنوان رئیس  مجمع و 
ناظرین مرتضی علی اکبری نماینده شــرکت توسعه 
معادن وفلزات و داوود حسنی زاده نماینده سهام عدالت 
و همچنین محمودی نماینده ســازمان بورس واوراق 
بهادار و بهرامیان نماینده موسسه حسابرسی رایمند و 
همکاران؛ مهندس محمود نوریان به  عنوان مدیر عامل 
شــرکت چادرملو گزارشــی از عملکرد و برنامه های 
اجرایــی شــامل عملیات اســتخراج، تولید و فروش 
محصولات و طرح ها و برنامه های ســالجاری شرکت 

را به اطلاع حاضران رساند.
در ادامه این جلسه گزارش بازرس قانونی در خصوص 
عملکرد هیات مدیره، صورت های مالی مشــتمل بر 
ترازنامه، سود و زیان و یادداشت های پیوست آن برای 
سال مالی منتهی به 29 اسفند 97 قرائت و مجمع پس 
از اســتماع توضیحات هیات مدیره و بازرس قانونی به 
اتفاق آراء ضمن تائید عملکرد هیات مدیره، صورت های 
مالی و یادداشــت های پیوســت آن برای سال مالی 
منتهی به 29 اســفند 97 را تصویب کرد و تصمیمات 

ذیل اتخاذ و مورد تصویب قرار گرفت.
1- در ارتباط با تقسیم سود سال مالی منتهی به 29 
اسفند 97 مقرر شد مبلغ 23 میلیارد و 450 میلیون 
ریال از کل ســود شــرکت در ســال 97 به مبلغ 27 
میلیــارد و 868 میلیون ریال به ازای هر ســهم 700 

ریال بین سهامداران توزیع شود.
2- اعضای هیات مدیره مشابه دوره قبل انتخاب شدند.

3-  موسســه حسابرسی رایمند و همکاران به  عنوان 
حســابرس و بازرس اصلی و موسسه حسابرسی شد و 
همکاران به  عنوان بازرس علی البدل برای ســال مالی 

98 انتخاب شده اند.
4- معاملات مشمول ماده 129 لایحه اصلاحی قانون 

تجارت مورد تائید و تصویب قرار گرفت.
5- حق حضور و پاداش هیات مدیره تعیین شد.

6- روزنامــه »دنیای اقتصاد« بــراي درج آگهی های 
شرکت تعیین شد.

7- مجمع مراتب تقدیر خود را از زحمات هیات مدیره 
و تمامي کارکنان شرکت اعلام داشت.

بر اســاس این گــزارش مهندس نوریــان مدیر عامل 
شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو )ســهامی عام( در 
گزارش عملکرد هیات مدیره در ســال 97؛ دستیابی 
به اهداف تولید فراتر از برنامه، بهره برداری از کارخانه 
مگامدول احیای مستقیم و دیگر موفقیت ها را حاصل 
تلاش تمامي کارکنان، رهنمودها و همراهی صاحبان 
سهام و سیاســت های اتخاذ شده توسط هیات مدیره 
عنوان کرد و گفت: ایـــن شـــرکت در سال 97 بـــا 
اتخاذ تدابیر مناسب مشکلات پیش رو را تا حد امکان 
برطرف کرده و در حصول به اهداف پیش بینی شده از 
جمله استفاده از حداکثر ظرفیت ساخت داخل لوازم، 
تجهیزات و قطعات یدکــی مصرفی در مجتمع های 
معدنی وصنعتی؛ بیش از 64 هزار و 900 نفر ســاعت 
دوره های آموزشــی برای کارکنان امانی و پیمانکاران 

برگزار کرده است.
وي تاکیــد کرد: این شــرکت همچنین طي ســال 
97 در تــداوم برنامه های ارتباط صنعت با دانشــگاه؛ 
دوره های کارآموزی دانشجویان دانشگاه های کشور 
در گرایش های استـــخراج، فـــرآوری، تولید، برق و 
مکانیک در مجتمع های معدنی وصنعتی به میزان 8 

هزار و 842 نفر ساعت برگزار کرده است.
مهنــدس نوریان همچنین پــس از گزارش عملکرد 
تولید و فروش و درآمد شــرکت؛ به تشریح طرح ها و 
فعالیت های ســرمایه ای در دست اقدام شرکت اشاره 
کرد و گفت: با توجه به مجوز اکتشــاف صادر شــده 
از ســوی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد 
در تاریخ 97/11/28 بــرای معدن  )D19(عملیات 
اجرایی اکتشــاف مقدماتی و تفصیلی این معدن آغاز 
شــده اســت. انتظار داریم با دستیابی به سنگ آهن 
توده معدنی )D19( از بـروز ریسک فقـدان ذخیـره 
معـــدنی مناسب جلوگیری کنیم. وی برآورد هزینه 

ســرمایه گذاری اجرای این طــرح را حدود 19 هزار 
میلیارد ریال عنوان کرد.

مدیرعامــل چادرملو همچنین ســایر طرح های این 
شرکت را به شرح زیر اعلام کرد:

طرح احداث نیروگاه خورشــیدی: شــرکت بنا 
دارد نســبت به احداث یک واحد نیروگاه 10 مگاواتی 
خورشیدی در جوار نیروگاه 500 مگاواتی سیکـــل 
تـرکیبی خـــود در مجتمع صنعـتی اقـدام کند که 
مقـــدمات عملـیات اجـرایی آن آغـــاز شده است. 
هزینه سرمایه گذاری در این طرح به میزان 7 میلیون 

یورو خواهد بود.
مشــارکت در افزایش ســرمایه شرکت های 
سرمایه پذیر: به موجب مصوبه هیات مدیره شرکت 
موضوع مشــارکت در افزایش ســرمایه شرکت های 
ســرمایه پذیر همواره مــورد توجــه مدیریت بوده 
است. شرکت های سرمایه پذیر عمدتا در زمینه های 
معدن وصنایع معدنی وابســته، تامین و انتقال آب و 
تامیــن مالی فعالیت می کنند. در ســال 97 مبلغ 5 
هزار و 318 میلیارد ریال بابت مشــارکت در افزایش 
سرمایه شرکت های سرمایه پذیر پرداخت شده است.
مشارکت در بهره برداری از معادن سنگ  آهن 
استرالیا و احداث کارخانه های تولید کنسانتره به 
میزان 12 و نیم میلیون تن: شرکت معدنی وصنعتی 
چادرملو به همراه شــرکت معدنی وصنعتی گل گهر و 
شرکت فولادمبارکه )از طریق شرکت فولاد هرمزگان( 
و شــرکت فکور صنعت هر کدام با مشارکت به میزان 
25درصد موضوع سرمایه گذاری در استفاده از ذخایر 
ســنگ آهن اســترالیا و تولیــد 12 و نیم میلیون تن 
کنســانتره را پیگیری و حق السهم مشارکین مطابق 

برنامه زمان بندی پرداخت شده است.
سـرمایه گـذاری مشـارکین در بهره برداری از معدن و 
تا پایان فاز یک که کارخانه 5 میلیون تنی کنســانتره 
به بهره برداری خواهد رسید؛ به میزان 88 میلیون دلار 

آمریکا پیش بینی شده است.
برای اجــرای فاز 1 و فازهای 2 و 3 معادل 85 درصد 
مجمــوع ســرمایه گذاری که محدود بــه مبلغ 960 
میلیون دلار آمریکا است؛ از تسهیلات فاینانس کشور 

استرالیا استفاده خواهد شد.
محمــود نوریــان در ادامــه طرح هــا و فعالیت های 
ســرمایه ای آتی شــرکت را هم اینگونــه بیان کرد: 
طرح احداث کارخانه گندله ســازی جدید با ظرفیت 
4 میلیون تن در سال که اجرای طرح مذکور با برآورد 
ســرمایه گذاری حداقــل به میزان 20 هــزار و 974 
میلیارد ریال )شـــامل 89 میلیون یورو( در دســـت 
مـــطالعه است. همچنین طرح احداث کارخانه نورد 
بــا ظرفیت 1/1 میلیون تن در ســال که اجرای طرح 
مذکور با پیش بینی ســرمایه گذاری حداقل به میزان 
11 هزار و 673 میلیارد ریال )شامل 52 میلیون یورو( 

در دسـت مـطالعه است.
سود خالص: با توجه به مندرجات فوق و لحاظ تاثیر 
تغییرات هزینه های عملیاتی، مالی و ســایر درآمدها و 
هزینه هــای عملیاتــی و غیرعملیاتــی، تغییرات در 
قیمت هــای فروش و احجام مقداری فروش و تغییرات 
بهای تمام شده کالای فروش رفته موجب شده که سود 
خالص از مبلغ 12.584 میلیارد ریال در ســال 96 به 
مبلغ 27.868 میلیارد ریال در سال 97 به میزان 121 

درصد افزایش یابد.

در مجمع عمومی عادی سالیانه چادرملو انجام شد؛

تقسيم ۷۰۰ ريال  سـود هر سهم 
در مجمع عمومی عادی »کچاد«



40

98
د  

دا
خر

 - 
 3

7  
اره

شم
  -

رم 
چها

ل 
سا

مجمع عمومی عادی سالیانه سال مالی منتهی به 29 اسفند ماه 1397 
شرکت نفت ایرانول، با ثبت بی نظیرترین سال ایرانول از اول تاسیس 
تاکنون با رشد اکثر شاخص ها و با حضور بیش از 91درصد سهامداران 

در سالن تلاش وزارت کار برگزار شد. 
این مجمع که به ریاست آقای خالق و نظارت آقایان فصیحی و توکلی برگزار 
شــد علاوه بر تصویب صورت های مالی با توجه به گزارش عملکرد مدیرعامل 
شــرکت با ثبت رکورد بالاترین مبلغ فروش همراه با رشد سهم بازاردر تاریخ 
ایرانول و نیز رشــد ســود عملیاتی به میزان 40 درصد نسبت به سال 1396، 
رشد فروش به میزان 62 درصد و افزایش 53 درصدی سود خالص سال نسبت 
به ســال قبل از مبلغ 2121 میلیارد ریال در سال 96 به مبلغ 3246 میلیارد 
ریال در سال 97 که عمدتا ناشی از افزایش حجم فروش داخلی به میزان 63 
درصد و کاهش هزینه های فروش، اداری و عمومی به میزان 4 درصد اســت، 
موجب تحقق EPS هر ســهم به مبلغ 1623 ریال شد و مصوب شد از مبلغ 
3246 میلیارد ریال ســود تحقق یافته )به ازای هر ســهم 1623 ریال( مبلغ 
2900میلیارد ریال و به ازای هر ســهم 1450ریال معادل 90 درصد از سود 

تحقق یافته بین سهامداران تقسیم شود.

ثبت بی نظیرترین سال ایرانول 
با رشد اکثر شاخص ها و تقسیم سود 2900 میلیارد ریالی 

مهندس عیسی اســحاقی مدیرعامل شرکت 
نفت ایرانول ضمن ارائه گزارش عملکرد سال 
97 به سوالات ســهامداران پاسخ داد وگفت: 
سال گذشته بهترین سال ایرانول بود و مقدار 
فــروش انواع روغــن موتور ایرانــول از 150 
میلیون لیتر ســال 96 به حدود 170 میلیون 
لیتر، فروش ریالــی ایرانول از حدود 13 هزار 
میلیارد به حدود 21 هزار میلیارد ریال و ســهم بازار ایرانول از 27 درصد به 
بیش از 30 درصد رسید. مهندس اسحاقی تصریح کرد: ما براساس استراتژی 
8 ساله ای که برای ایرانول تدوین شده پیش می رویم و خوشبختانه توانستیم 
در شش سال حضورم در ایرانول رکورد تولید، فروش، صادرات، صادرات روغن 
موتور، کاهش خام فروشی، سهم بازار و سود را بشکنیم و سال 97 براساس این 
استراتژی پیش رفتیم و فروش مقداری انواع روغن موتور حدود 30 درصد و 

فروش مبلغی کل 65 درصد نسبت به سال 96 افزایش یافت.
وی درباره برنامه های سال 97 گفت: در آغاز سال 1397 و با تداوم برنامه های 

به ثمر نشسته در سال های گذشته و بر اساس برنامه استراتژی 1404 شرکت 
نفت ایرانول، تلاش مدیریت شــرکت، ایجاد ارزش افزوده و استفاده بهینه از 
دارایی های شرکت و تبدیل دارایی های کم بازده و در نتیجه افزایش سهم بازار 
داخلی در روغن های موتوری و صنعتی، ساماندهی فعالیت ها و تولید براساس 
اســتانداردهای متعارف صنعت و دریافت تاییدیه های اجباری و تشــویقی، 
توجه به تولیدات با ارزش افزوده بالاتر و در نهایت سودآوری حداکثری برای 
ذی نفعان شرکت بود. مهندس اسحاقی تصریح کرد: براساس استراتژی تدوین 
شــده ایرانول 10 طرح توســعه ای را باید تا 1400 به انجام برسانیم، این 10 
پروژه از سال 1395 تا سال 1400 باید به بهره برداری برسند که خوشبختانه 
با برنامه زمانبندی انجام شــده 5 پروژه آن از محل افزایش ســرمایه است که 
تاکنون پایانه صادراتی ایرانول دربنــدر امام خمینی)ره(، تولید روغن موتور 
در آبادان پس از 36 ســال، کولینگ تاور آبادان، خط ریلی حمل محصولات 
از پالایشــگاه تهران تا ماهشهر راه اندازی شــده است و بقیه جزء برنامه های 

شرکت است.
وی اضافه کرد: پروژه افزایش راندمان واحد موم زدایی  )فاز یک(، پروژه افزایش 
راندمان واحد موم زدایی ) فاز دوم(، احداث واحد تولید بخار پالایشگاه تهران، 
پروژه ساختمان جدید اداری، پروژه احداث واحد بخار پالایشگاه آبادان مابقی 
پروژه هایی هســتند که در راستای توسعه شرکت نفت ایرانول به بهره برداری 

خواهند رسید. 
مهندس اسحاقی در مورد پایانه صادراتی ایرانول که در سال 97 راه اندازی شد، 
گفت: پایانه صادراتی شرکت نفت ایرانول در بندرامام خمینی)ره( با ظرفیت 
مخازن 25 هزار تنی دارای هشت مخزن است که سه مخزن آن )5 هزار تنی( 
برای فرآورده های سنگین، چهار مخزن )2500 تنی( برای انواع روغن پایه و 
یک مخزن آب آتش نشانی است و با سرمایه گذاری حدود 600 میلیارد ریال و 
با ارزش روز حدود 2500 میلیارد ریالی افتتاح شد. با بهره برداری از این پروژه 
علاوه بر ایجاد اشــتغال، کمک شایانی به کاهش هزینه ها و افزایش امکانات 

رقابتی و صادراتی ایرانول نیز خواهد شد.
وی تاکید کرد: تاکنون شرکت نفت ایرانول 10 هزار تن مخزن استیجاری در 
اختیار داشت که سالانه حدود 150 میلیارد ریال ) با قیمت دلار 3850 تومانی( 
اجــاره این مخازن را پرداخت می کرد که با بهره برداری از این پایانه صادراتی 
ذخیــره محصولات صادراتی به 2 و نیم برابــر افزایش یافت و امکان رقابت و 
سود بیشتر را در زمان های مختلف فراهم می کند. وی افزود: همزمان با افتتاح 
پایانه صادراتی شرکت نفت ایرانول بهره برداری از خط ریلی انتقال محصولات 
صادراتی از پالایشگاه تهران به پایانه صادراتی در بندر امام خمینی)ره( آغاز و 

در مجمع سال مالی ۱3۹۷ شركت نفت ایرانول با رضایت و تشكرسهامداران از مدیریت اعلام شد

 ثبت بی نظيرترين سال ايرانول 
با رشد اکثر شاخص ها و تقسيم سود ۲۹۰۰ ميليارد ريالی
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نیز کاهش می یابد. مهندس اسحاقی در ادامه درمورد تولید محصولات جدید 
در ایرانول طی ســال 97 گفت: ایرانول در راستای افزایش کیفیت و تکمیل 
سبد کالای این شرکت، در سال حمایت از کالای ایرانی، چهار محصول جدید 
به بازار عرضه کرد که این چهار روغن موتور علاوه بر بالاترین سطح کیفی روز 

دنیا، تاییدیه های مرسدس بنز و رنو را دارد.
مهندس اســحاقی در توضیح این محصولات گفت: روغن موتور سوپر رونیا با 
ســطح کیفیSN و گرید 5W20 مناسب برای تمامی خودروهای خارجی 
در ایران، ســوپر رونیا هیبریدی که برای نخســتین بار تولید شــده و دارای 
سطح کیفی SN و گرانروی 0W20  است، مناسب برای تمامی خودروهای 
هیبریدی، ســوپر رویال با سطح کیفی SM و گرید 5W40  که حتی برای 
ون های دیزلی نیز مناســب است و سینتیوم نیز محصول مشترک ایرانول و 
پتروناس با سطح کیفی SN و گرانروی5W30  است که به بازار عرضه شد. 
وی افزود: همچنین روغن »موتورو« ویژه موتورســیکلت های چهار زمانه که 
دارای ســطح کیفی API SL استاندارد JASO- MA ژاپن است، تولید و 
همزمان با برگزاری جشن چهلمین سال پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی 

در پالایشگاه تهران ایرانول از این محصول رونمایی شد.
مهندس اســحاقی در مورد صادرات نیز گفت: به منظور بالا بردن ســوددهی 
شرکت با تبدیل روغن پایه صادراتی به محصول نهایی و صادرات آن )صادرات 
محصول به هفت کشور( در سال 95 و تداوم آن در سال 96 ضمن جلوگیری 
از خام فروشی محصولات شرکت، سودآوری شرکت تضمین شد و همچنین 
ورود شرکت ایرانول به بازار فروش محصولات نهایی تضمین شد. با تداوم این 
سیاســت، در نیمه دوم سال 1395 تولید محصولات نهایی به حداکثر مقدار 
خود در طول حیات شــرکت نفت ایرانول رســید و در نهایت در سال 1395 
مقدار تولید محصول نهایی مظروف به بیش از 150 هزار مترمکعب رســید و 
مقدار روغن پایه صادراتی در کمترین حد خود قرار گرفت. این موضوع ضمن 
افزایش سودآوری شرکت،رابطه مستقیم با افزایش سهم بازار شرکت در سال 

1395، 1396 و 1397 داشته است.
وی افزود: با تداوم این روند در ســال 1396 و ادامه آن در سال 1397 مقدار 
تولید محصول نهایی در شرکت، ضمن پیشی گرفتن عملکرد نسبت به بودجه 
در نیمه اول ســال 1397، سودآوری شــرکت در دراز مدت تضمین شد؛ اثر 
عینی این موضوع در گزارش شش ماهه سازمان صنعت، معدن و تجارت و ارائه 
آمار پیشــی گرفتن شرکت نفت ایرانول در بخش های مختلف توزیع و تولید 
آشــکار و بر اســاس این گزارش، سهم بازار روغن خودرویی شرکت با عبور از 
27 درصد، به مرز 30 درصد به عنوان بالاترین ســهم شرکت از زمان تاسیس 
خود رســید. وی همچنین در پاسخ به کاهش خام فروشی بیس اویل )روغن 
پایه( گفت: میزان صادرات بیس اویل را از 140 هزار تن سال 94 به 30 هزار 
تن در ســال گذشــته کاهش دادیم و این مهر تاییدی بر افزایش فروش انواع 

روغن موتور و سهم بازار ایرانول است.

بهره برداری از پایانه صادراتی ایرانول با ظرفیت مخازن 25هزارتنی 
در بندر امام خمینی)ره(

مهندس اســحاقی در ادامه در مورد اقدامات و برنامه ها در پالایشــگاه آبادان 
گفــت: ما در پالایشــگاه آبادان حــدود 300 پروژه از راه انــدازی بخش ها و 
واحدهای مختلف و آزمایشــگاه، بازســازی و تعمیرات اساسی انجام دادیم. 
به عنوان مثال تعویض پارچه فیلترهای واحد MEK پالایشــگاه آبادان برای 
اولین بار پس از تاســیس شــرکت، تعمیرات اساسی برج های واحد FEU و 
واحد MDU در بهار سال 1397 را اجرا کردیم که خوشبختانه این پروژه ها 
در بهبود وضعیت آن موثر بوده است. در پالایشگاه آبادان به دلیل اینکه حدود 
80 سال از عمر آن می گذرد بازسازی های لازم انجام شده و خوشبختانه نتایج 

آن بسیار خوب بود.
مدیرعامل شرکت نفت ایرانول در ادامه از انجام موفقیت آمیز اورهال )تعمیرات 
اساسی( تمام واحدهای پالایشگاه روغن سازی ایرانول آبادان پس از 20 سال 
در ســال رونــق تولید با هدف افزایش تولید خبــر داد و گفت: این تعمیرات 
اساســی و نوسازی پالایشــگاه آبادان در تولید و فروش محصولات جانبی و 
محصــولات نهایی تاثیر بســزایی دارد  و ضمن صرفه جویی میلیون ها تومان 

منجر به افزایش تولید نیز خواهد شد. وی در ادامه در مورد استقلال یوتیلیتی 
در پالایشــگاه تهران و آبادان نیز خاطرنشان کرد: در تهران و آبادان وابستگی 
کامل در زمینه تامین آب، برق، گاز و بخار به پالایشگاه نفت تهران و پالایشگاه 
آبادان داشــتیم که این امر هزینه های زیادی را به ما تحمیل می کرد و برخی 

مواقع چند برابر قیمت رایج پرداخت می کردیم.
مهندس اســحاقی افزود: برای این منظور برق پالایشگاه تهران به شبکه برق 
شــهری وصل شــد و با این اقــدام هزینه های برق از 10 میلیــارد تومان در 
ســال به 2 میلیارد و 700 میلیون تومان کاهــش یافت. این کار در مجتمع 
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مظروف سازی ایرانول هم انجام  شد. همچنین با اجرای پروژه ای مستقل، گاز سا

شــهری نیز وصل شد که این موضوع باعث قطع وابستگی گردید. بحث بخار 
و آب هم جزء پروژه هایی اســت که اگــر بخواهیم هزینه های خود را کاهش 
دهیم، باید وابســتگی به آن را از پالایشــگاه ها جدا کنیم که جزء 10 پروژه 

مهم شرکت است.

عرضه چهار محصول جدید با بالاترین سطح کیفی روز دنیا
مهندس اسحاقی تصریح کرد: سامانه شناسایی تامین کنندگان و پیمانکاران 
شرکت نفت ایرانول در بهمن ماه 97 به منظور شفاف سازی، حذف واسطه ها 
و مستند ســازی بــه آدرس www.iranol.ir رونمایی و راه اندازی شــد. 
مدیرعامل شرکت نفت ایرانول افزایش 10 پله ای ایرانول در بین 100 شرکت 
برتر از رتبه 97 به 87 و فروش انواع روغن موتور از 110 میلیون لیتر ســال 
94 به 170 میلیون لیتر در سال 97، افزایش سهم بازار ایرانول از 19 درصد 
ســال 93 به بیش از 30 در ســال 97 و بهره برداری از 5 پروژه مهم ایرانول را 

از مهم ترین اقدامات ســال های اخیر ذکر کرد. وی عرضه سه محصول جدید 
یــورو دیزلی، دو مدل ضدیخ و روغن جعبه دنده جدید و افزایش 10 درصدی 
فروش انواع روغن موتور را براساس استراتژی شرکت از برنامه های مهم ایرانول 

دانست و پیش بینی کرد فروش شرکت نسبت به سال گذشته دو برابر شود.

پیام هیات مدیره
حمــد بیکران خداوند رحمان را که همــواره از او یاری می طلبیم و مصلحت 
خویش را در صلاح او می دانیم.  با وجود شرایط دشوار و سخت سال گذشته 
و با استعانت و یاری خداوند و همدلی و تبادل اندیشه هیات مدیره و مدیران و 
تلاش و کوشش مضاعف کارکنان و همچنین حمایت های سهامداران محترم 
اصلی شــرکت موفق به دســتیابی به اهداف از پیش تعیین شــده گشتیم تا 
پاســخگویی حمایت ها و اعتماد ســهامداران محترم باشیم و رسالت خود را 
مقابــل کلیه ذی نفعان به نحو مطلوب به انجام رســانیم. هیات مدیره امیدوار 
اســت با عنایت ایزد یکتا، حمایت سهامداران و پشتکار کارکنان خود بتواند 
در ســال پیش رو که از سوی مقام معظم رهبری تحت عنوان »رونق تولید« 
نام گذاری شده است، پیشرفت و شکوفایی اقتصادی هر چه بهتر برای شرکت 

فراهم گردد.

مرور کلی عملکرد شرکت، میزان دستیابی به اهداف تعیین شده و 
دستاوردهای مهم

  افزایش سهم بازار شرکت نفت ایرانول در بازار داخلی مبتنی بر استراتژی 
شرکت

  آغاز بهره برداری پروژه مخازن ماهشهر در سال 97
  راه اندازی ســامانه شناســایی تامین کنندگان و پیمانــکاران به منظور 

شفاف سازی و مستندسازی
  تولید محصولات جدید موتوری در بسته بندی متفاوت

  صعود 10 رتبه ای در میان 100 شرکت برتر ایران در سال 97
  استقرار مدیریت ریسک در سازمان از طریق تقویت کمیته ریسک

  پیاده سازی نظام پیشنهاد ها در سازمان

عملکرد شرکت در جوانب مختلف به شرح ذیل است:
مقدار فروش شــرکت در سال1397 معادل 585هزار و 185 مترمکعب انواع 
محصولات بوده که نســبت به سال قبل 3 درصد افزایش و 95 درصد بودجه 

سال را پوشش داده است.
مبلغ کل فروش شرکت در سال 1397، 20.919.381 میلیون ریال است که 
62 درصد نسبت به سال 1396 افزایش و 128 درصد بودجه سال را پوشش 

داده است.
 مبلغ ســود خالص بعد از کسر مالیات سال 1397 برابر 3.245.871 میلیون 
ریال بوده که 54 درصد نســبت به ســال1396 افزایش و نســبت به بودجه 
مصوب ســال 1397 نیز 42 درصد افزایش داشــته است که علت عمده آن 
افزایش ریالی مبلغ فروش و تغییر سیاســت های فروش به خصوص افزایش 

فروش روغن های نهایی و کاهش خام فروشی است.
مقدار صادرات شــرکت در ســال 1397 معادل 100هزار و 575 مترمکعب 
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سا بوده که نسبت به سال قبل 63 درصد کاهش داشته و مبلغ صادرات در سال 

1397 معادل 3.382.764 میلیون ریال اســت که نســبت به سال قبل 22 
درصد کاهش یافته است.

تقدیرنامه ها و گواهینامه طی سال1397
شــرکت نفت ایرانول در راستای حضور موثر در بازار داخل کشور و بازارهای 
منطقــه ای و جهانی با فرآوری و عرضه انواع روانکار مطابق با اســتانداردهای 
بین المللــی کیفیتی و بهره گیری از دانــش و فناوری های نوین، حفظ ثبات 
کیفیت در محصولات و کســب رضایت مشــتریان، تلاش های مستمری را 
پیگیری می کند. استقرار سیستم مدیریت یکپارچه و اخذ تاییدیه شرکت های 
معتبر جهانی در زمینه ســاخت تجهیــزات و قطعات برای روغن های خودرو 
)OEM( اعم از بنزینی، دیزلی و روغن دنده خودرو، موید این مطلب می باشد. 

مهم ترین فعالیت های این مجموعه در موارد فوق عبارتند از:
  گواهینامه استاندارد سیستم مدیریت کیفیت صنعت خودرو

IATF 16949:2016 )DQS )
  گواهینامه استاندارد سیستم مدیریت کیفیت 

ISO 9001:2015 )DQS)
  گواهینامه استاندارد سیستم مدیریت کیفیت

 ISO 9001:2015 )IQNET)
  گواهینامه استاندارد مدیریت کیفیت در صنایع نفت گاز و پتروشیمی 

ISO/ TS 29001:2010 )SGS)
  گواهینامه استاندارد سیستم مدیریت ایمنی و بهداشت شغلی

OHSAS 18001:2007 )SGS)
  گواهینامه استاندارد سیستم مدیریت زیست محیطی

ISO 14001:2015 )SGS)
  گواهینامه اســتاندارد سیســتم مدیریت آزمایشــگاه های اندازه گیری 

) NACI( گواهینامه تایید صلاحیت آزمایشگاه(
  تاییدیه شرکت VOITH برای روغن های دنده خودرو

  تاییدیه VOLVOبرای روغن های موتور دیزلی
  تاییدیه MAN برای روغن های موتور دیزلی
  تاییدیه MTU برای روغن های موتور دیزلی

برنامه های سال آتی شرکت
نگاه کلان مدیریت شــرکت نفت ایرانــول افزایش تولید و فروش محصولات 
نهایی و کاهش خام فروشی می باشد. هرچند در شرایط مقطعی ممکن است 
سود بیشتری برای شرکت ایجاد کند اما بین کسب سود بیشتر در کوتاه مدت 
از طریق خام فروشــی بیشــتر و افزایش سود بلندمدت ســازمان با تمرکز بر 
فعالیت های عملیاتی و ایجاد درآمد برای بلند مدت به طور آهســته و مستمر 
را انتخاب و دســتیابی به اهداف بلند مدت خود در سال های آینده را تضمین 
نموده است و پیاده سازی چندین طرح توسعه ای تا سال 1404 از قبیل طرح 
روغن زدایی از اســلاک وکس جهت افزایــش بهره وری و کیفیت محصولات 

و ســاخت مخازن پایانه صادراتی در جهــت مدیریت بهتر در عرضه و اعمال 
سیاســت های فروش در بازار جهانی می تواند نمونه ای از اراده راســخ شرکت 
نفت ایرانول در تصاحب ســهم بازار و جایگاه رقابتی در آینده براســاس سند 

استراتژی شرکت نفت ایرانول درافق 1404 باشد.

توسعه و نوسازی:
با عنایت به مطالعات انجام شــده و بر اساس اســتراتژی تدوین شده در این 
مطالعه، شــرکت نفت ایرانول برای تسریع در انجام فرآیندهای اساسی انجام 
شــده در افق 1404 و به منظور افزایش توان رقابتی و تداوم تولید و فروش 
خود اقدامات اجرایی )initiative( تعریف شده را با جدیت ادامه خواهد داد 

که عمده این اقدامات شامل موارد ذیل است:

حوزه های سازمانی:
  پیاده سازی استقرار و پایش اجرایی برنامه استراتژیک شرکت از طریق نرم افزار

  ارائه محصولات شرکت در بورس کالا
  انتقال نماد شرکت از فرابورس به تابلوی بورس

  استقرار مدیریت ریسک در سازمان از طریق تقویت کمیته ریسک
  استقرار سیستم های مراقبتی EFQM در جهت تعالی سازمان

  انجام ممیزی های مراقبتی دوره ای
  پیاده سازی نظام پیشنهادات در سازمان

  پیگیری هم افزایی در کل مجموعه شستا

فرآیندهای عملیاتی:
  تکمیل پروژه های تعریف شــده در پالایشــگاه آبادان جهت اســتفاده از 

توانمندی های بالقوه این مرکز
  تکمیــل فازهــای طــرح Dewaxing&Deoling در پالایشــگاه 

روغن سازی تهران
  تکمیل پروژه های مستقل سازی یوتیلیتی در مراکز تولیدی شرکت

  تکمیل چرخه تامین ملزومات بسته بندی از طریق درونی سازی فعالیت ها 
یا کسب صندلی های مدیریتی

  رشد عمودی در شرکت همزمان با خروج انتخابی و جلوگیری از رشد افقی

حوزه فروش:
  معرفی محصولات جدید با توجه به تغییرات بازار مصرف
  اخذ گواهینامه های استاندارد از مراجع بین المللی معتبر

  عرضــه محصولات به مصرف کنندگان نهایی از طریق راه اندازی و تکمیل 
سیستم توزیع مویرگی

  تغییر سیاســت های فروش متناســب با تغییرات فضای کســب و کار و 
شرایط بازار

  تغییر نگرش در نحوه تبلیغات وتعریف برنامه راهبردی تبلیغات
CRM راه اندازی سیستم  

(تجديد ارائه شده)

يادداشت
 سال مالی منتهی 

به
1396/12/29

میلیون ريالمیلیون ريالمیلیون ريال

2020,919,38112,944,707درآمدهای عملیاتی
(9,072,135)(16,528,433)21بهای تمام شده درآمدهای عملیاتی

4,390,9483,872,572سود ناخالص
(949,290)(912,873)22هزينه های فروش ، اداری و عمومی

(26,975)23567,763ساير اقلام عملیاتی
(345,110)(976,265)

4,045,8382,896,307سود عملیاتی 
(390,262)(476,394)24هزينه های مالی 

25154,51612,785ساير درآمدها و هزينه های غیر عملیاتی 
(321,878)(377,477)

3,723,9602,518,830سود قبل از مالیات

:مالیات بر درآمد
(366,198)(442,652)13سال جاری

(31,369)(35,437)13سال های قبل
(478,089)(397,567)

3,245,8712,121,263سود خالص 

3,245,8712,121,263سود خالص
3,031,6052,907,833سود انباشته در ابتدای سال

(117,303)(19,812)27تعديلات سنواتی
3,011,7932,790,530تعديل شده –سود انباشته در ابتدای سال 

(1,800,000)(2,000,000)سود سهام مصوب
1,011,793990,530

4,257,6643,111,793سود قابل تخصیص
(100,000)190اندوخته قانونی

4,257,6643,011,793سود انباشته در پايان سال

 سال مالی منتهی به
1397/12/29

گردش حساب سود انباشته

(تجديد ارائه شده)
1397/12/291396/12/29يادداشتبدهيها و حقوق صاحبان سهام     

ميليون ريالميليون ريال

:بدهيهاي جاري 
122,229,774961,731پرداختنی هاي تجاري و غير تجاري

13478,089366,198ماليات پرداختنی
14820,1161,143,038سود سهام پرداختنی

153,272,1372,601,630تسهيلات مالی دريافتی
16878,247245,414پيش دريافتها

7,678,3635,318,011جمع بدهيهاي جاري
:بدهيهاي غير جاري 

17217,244174,557ذخيره مزاياي پايان خدمت كاركنان  
217,244174,557جمع بدهيهاي غير جاري

7,895,6075,492,568جمع بدهيها
:حقوق صاحبان سهام 

182,000,0002,000,000سرمايه
19200,000200,000اندوخته قانونی

4,257,6643,011,793سود انباشته
6,457,6645,211,793جمع حقوق صاحبان سهام

14,353,27110,704,361جمع بدهيها و حقوق صاحبان سهام

(تجديد ارائه شده)
1397/12/291396/12/29يادداشت دارائيها     

ميليون ريالميليون ريال

:داراييهاي جاري 
3406,258168,953موجودي نقد

45,564,8275,597,544دريافتنی هاي تجاري و غير تجاري
55,646,5402,779,193موجودي مواد و كالا

6254,309343,665 پيش پرداختها
11,871,9348,889,355جمع داراييهاي جاري

:داراييهاي غير جاري 
439,66227,890دريافتنی هاي بلند مدت

7456,92891,879سرمايه گذاريهاي بلندمدت 
8108,445107,734داراييهاي نامشهود

101,738,8021,587,503داراييهاي ثابت مشهود
11137,5000ساير داراييها

2,481,3371,815,006جمع داراييهاي غير جاري

14,353,27110,704,361جمع دارائيها
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مدیرعامل شرکت کالسیمین در مجمع عمومی عادی این شرکت از 
کاهش هزینه های کالسیمین با در نظر گرفتن تمهیداتی به میزان 43 

میلیارد تومان خبر داد.
مجموع کاهش هزینه های انجام شده در شرکت  کالسیمین معادل 0/1 سود 
خالص قابل انتساب به صاحبان سهام )که معادل 396 میلیارد و 988 میلیون 

تومان است( برآورد می شود.
در جلسه مجمع عمومی عادی سالانه کالسیمین معادل 100 تومان سود به 
ازای هر سهم تقسیم و روزنامه »دنیای  اقتصاد« به  عنوان روزنامه رسمی این 

شرکت انتخاب شد.
در این جلســه که ابتدا گزارش هیات مدیره از ســوی مدیرعامل قرائت شد؛ 
وی به جزئیات فعالیت های انجام شده که در حیطه کاهش هزینه ها رخ داده 
است، اشــاره کرد و گفت: این کاهش هزینه مرهون سیاست های انقباضی و 
صرفه جویانه طی ســه ماه آخر سال 97 اســت که به میزان یاد شده شدت 
گرفته اســت. از طرفی جمع حقوق صاحبان شــرکت کالسیمین نیز با رشد 

همراه بوده است.
حیدری زاده با اشــاره به این مطلب که 19 هزار تن شمش روی تولید شده از 
سال قبل در شرکت مانده اســت، تصریح کرد: در سال گذشته روند راندمان 

تولید شمش روی اگرچه با رشد همراه بوده، اما راضی کننده نیست.
وی با اشــاره به این مطلب که کالســیمین 17 درصد از کل تولیدات شمش 
روی کشــور را تولید می کند، افزود: این راندمان به واسطه واحد BZS است 

که این واحد 35 درصد از تولید کالسیمین را شامل می شود.
در حاشیه جلسه مجمع نیز رضا فشارکی مدیر امور مالی و اقتصادی شرکت 
کالسیمین در خصوص نوسان نرخ روی در LME  خاطرنشان کرد: به دلیل 
وجود تحریم ها در ســال قبل چندان در قیمت ها تغییری ایجاد نکردیم و اگر 

قیمت ها رو به کاهش باشد شمش نمی فروشیم.
وی از تامین خاک مورد نیاز از بیرون از مرزها خبر داد و گفت: با توجه به افت 
عیار انگوران ناچار از این رویکرد هستیم. وی تاکیدکرد: اگر نقدینگی شرکت 

تامین نشود؛ با نرخ های پایین هرگز نخواهیم فروخت.
فشارکی یادآور شد: نرخ شــمش روی را بر قیمت های 2750 تا 3000 دلار 

متصور هستیم.
پیام هیات مدیره

هیات مدیره و مدیریت شرکت کالسیمین با این اعتقاد که امانتدار سهامداران 
بوده و به منظور حراســت و ارتقاء امانت واگذار شــده؛ وظیفه خود می داند 
که از انجام هیچ تلاش و کوششــی در این راه دریغ نورزد. مدیریت شــرکت 
کالســیمین در راستای این هدف؛ به  رغم مشــکلات اساسی که در صادرات 
شمش روی برای این شــرکت و سایر فعالان این بخش در محیط کسب وکار 
داخلــی و فضای جهانی ایجاد شــد از قبیل: تحریم صادرات شــمش روی، 
تحریم شــرکت کالســیمین و محدودیت واردات اقلام مورد نیاز و همچنین 
برگشــت وجوه حاصل از فروش محصول به صورت ارزی و مشــروط کردن 

انجام صادرات به عرضه در بورس کالا که عملا فرصت های زیادی را از بخش 
فروش و ارزآوری شــرکت گرفت و شرکت را با کمبود شدید نقدینگی مواجه 
کرد؛ به نحوی که سود سهامداران و حقوق کارکنان نیز با تاخیر پرداخت شد.
به  منظور جلوگیــری از تعطیلی کارخانه ها و ادامه رونــد پویایی و موفقیت 
شــرکت با همتی دو چندان با همراهی کارکنــان و مدیران خود؛ ضمن اخذ 
استراتژی کاهش هزینه ها در تمامی بخش ها و فرآیندها، روند تولید را حفظ 
کــرده و با اعمال نظم و انضباط  در امور مختلــف و برنامه ریزی برای کنترل 

نقدینگی امور شرکت را به سامان رسانید.
در سال مالی مورد گزارش خوشبختانه با به کارگیری استراتژی های گوناگون 
توانســتیم با کمی تاخیر امــا نهایتا تمامی تعهدات خود را به ســهامداران و 
طلبکاران ایفا کرده و با برنامه ریزی های انجام شده ضمن حفظ و ارتقاء منافع 
سهامداران؛ رضایت آنها را نیز به دست آوریم. بر این اساس گزارش حاضر که 
در برگیرنده اهم فعالیت ها در جهت نیل به اهداف و اســتراتژی های شرکت 

است را تقدیم می داریم.
هیات مدیره و مدیریت شــرکت معتقد اســت تمامی افتخارات کســب شده 
در ســایه لطف خداوند متعال و همراهی و حمایت های بی دریغ و ســازنده 

سهامداران و کارکنان و ذینفعان شرکت حاصل شده است.
جایگاه شرکت کالسیمین در صنعت روی ایران

تولید روی در جهان در ســال 2018 به 13710 هزار تن رسیده است که در 
این میــان ایران با تولید 190 هزار تن حدود یک درصد تولید روی در جهان 
را در اختیار دارد. شرکت کالســیمین به تنهایی با تولید 31743 تن شمش 
روی در سال مالی منتهی به 97/12/29 حدود 17 درصد از کل شمش روی 

کشور را تولید کرده است.
محصولات شرکت کالسیمین شــمش روی، کنسانتره سرب، کنسانتره روی 

خام و کنسانتره روی پخته است.
روی بعــد از آهن، آلومینیــوم و مس چهارمین فلز پرمصرف در دنیا اســت. 
از موارد اســتفاده روی می توان به آلیاژهای مختلــف از جمله برنج و فولاد 

گالوانیزه اشاره کرد.

در مجمع عمومی عادی سالیانه شركت كالسیمین مطرح شد؛

کاهش چشمگير هزينه ها در کالسيمين

گردش حساب سود )زیان( انباشته
3,37۴,8۲۵۲,397,317سود  خالص سال

3,۲97,۴301,3۵9,7۲7سود انباشته ابتداي سال
-)۴0,38۶(تعدیلات سنواتي

3,۲۵7,0۴۴1,3۵9,7۲7سود انباشته ابتداي دوره- تعدیل شده
)۵00,000()1,۲00,000(سود سهام مصوب سال قبل

۲,0۵7,0۴۴8۵9,7۲7
۵,۴31,8۶93,۲۵7,0۴۴سود قابل تخصیص

--اندوخته قانونی
--سایر اندوخته  ها

--
۵,۴31,8۶93,۲۵7,0۴۴سود انباشته پایان سال

صورت سود و زیان براي سال مالي منتهي به ۲9 اسفندماه 97  )تجدید ارائه شده(
سال 139۶سال 1397

میلیون ریالمیلیون ریالمیلیون ریال
۵,۲91,۶۶9۵,۲۶3,771درآمدهای عملیاتی

)3,1۵۴,938()۲,۵03,3۲3(بهاي تمام شده درآمدهای عملیاتی
۲,788,3۴۶۲,108,833سود ناخالص

389,71139۶,3۴۶سود حاصل از سرمایه گذاری ها - عملیاتی
)۲۲0,91۵()1۶3,19۲(هزینه هاي فروش، اداري و عمومي

۶9۲,۲1۶109,910سایر اقلام عملیاتی
918,73۵۲8۵,3۴1

3,707,081۲,39۴,17۴سود عملیاتي
)3۴,9۶۵()9۲,11۲(هزینه هاي مالي

90,۴071۴9,۲7۶سایر درآمدها و هزینه هاي غیرعملیاتي
)1,70۵(11۴,311

3,70۵,37۶۲,۵08,۴8۵سود قبل از مالیات
)111,1۶8()319,۲37(مالیات سالجاری
0)11,31۴(مالیات سال قبل
3,37۴,8۲۵۲,397,317سود خالص سال
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با وجود تمام مشکلات؛ شرکت تامین سرمایه نوین توانست اقدامات 
مثبتی را در ســال 97 اجرا کند که از جمله آنها می توان به تثبیت 
در جایگاه ســودآورترین تامین سرمایه کشور با سود خالص 3.901 

میلیارد ریالی اشاره کرد.
ولی نادی قمی مدیرعامل شرکت تامین سرمایه نوین ضمن بیان مطلب فوق 
در مجمع عمومی عادی ســالیانه این شــرکت که با حضور بیش از 91 درصد 
ســهامداران برگزار شــد، گفت: بازدهی حقوق صاحبان سهام 34 درصدی، 
حفظ جایگاه بزرگترین تامین سرمایه ایران با افزایش سرمایه 1.500 میلیارد 
ریالی و رســیدن به 7.000 میلیارد ریال ســرمایه ثبتی، افزایش حجم منابع 
تحت مدیریت صندوق های ســرمایه گذاری و بانکــداری اختصاصی از مبلغ 
144.388میلیارد ریال به 156.627میلیارد ریال علیرغم کاهش نرخ سود و 

بازدهی بازارهای موازی نیز در سال 97 محقق شده است.
وی خاطرنشــان کرد: رونمایی و بهره  برداری از سامانه سرمایه  گذاری آنلاین 
Nibmarket، ارتقاء زیرســاخت های مقتضی برای تســهیل و تسریع ارائه 
خدمات مدیریت دارایی به بیش از 100 هزار سرمایه گذار از طریق صدور آنی 
واحدهای صندوق های ســرمایه گذاری، سر رسید شدن 6.048 میلیارد ریال 
مبلغ از اوراق بدهی منتشره و پرداخت به موقع اصل و فرع اوراق در سر رسید 

نیز از جمله اقدامات انجام شده در سال 97 محسوب می  شوند.
نادی  قمی با تاکید بر اینکه ســال 97 توام با تشــدید تحریم های اقتصادی و 
افزایش نرخ تورم بوده اســت، گفت: شرکت تامین سرمایه نوین در نظر دارد 
در راستای موفقیت در شرایط مذکور اقدامات و برنامه های متعددی از جمله 
افزایش ســرمایه 2 هزار میلیارد ریالی، بهبود نســبت کیفیت سرمایه خود و 
افزایــش توانگری مالی را انجام دهد که از این طریق جایگاه خود را به عنوان 
برند برتر در ارائه خدمات مالی چون ارزشــیابی و ادغام و تملک حفظ  کرده 
و کیفیت ارائه خدمات ارائه شــده را به بالاتر از استانداردهای موجود در بازار 
ســرمایه ایران ارتقاء دهد. وی گفت:  تامین ســرمایه نوین به زودی شــرکت 

رایان هم افزا را نیز به بورس وارد خواهد کرد.
نادی  قمی تاکیدکرد: شــرکت در نظر دارد افزایش سرمایه ای به اندازه 28.5 
درصدی را از محل ســود انباشــته انجام دهد که این امــر ارزش افزوده ای  
برای شــرکت به همراه خواهد داشــت. بر اساس این گزارش در ادامه مجمع 
گزارش عملکرد هیات مدیره و حسابرس قرائت شد که مشروح آن را در ذیل 

می خوانید:
پیام هیات مدیره

سال 97 را بدون اغراق می توان پرتنش ترین سال اقتصادی ایران طی دهه های 
اخیر دانســت. عواملی همچون کاهش ارزش پول ملی، خروج ایالت متحده 
آمریکا از برجام، آغاز تحریم های اقتصادی، کاهش تولید و فروش نفت، افزایش 
قیمت خودرو و مســکن، تورم حدود 40 درصدی، افزایش بدهی های دولت 
و کســری بودجه فضای کسب وکار کشور را به نحوی بنیادین متاثر ساخته و 
به تبع فعالیت های نهادهای مالی، بالاخص تامین ســرمایه ها و صندوق های 

سرمایه گذاری نیز اثرگذار بودند. 
در سال 97 نرخ دلار با شکستن رکورد بیشترین افزایش طی 33 سال اخیر، 
بازدهــی 165 درصــدی را ثبت کرد و طلا نیز با ثبت رکورد دیگری شــاهد 
بازدهی 180 درصدی طی یکسال بود و مسکن در حدود 83 درصد و بورس 
نیز بازدهی 86 درصدی را نصیب ســرمایه گذاران کرد. این در حالی اســت 
که رشــد اقتصادی ایران در ســال 97 منفی و نرخ تورم رسمی در پایان سال 
نســبت به زمان مشــابه سال گذشــته بیش از 40 درصد برآورد و اعلام شد. 
این بدان معنی اســت که تمامی بازارها سودی بیش از نرخ تورم رسمی عاید 
ســرمایه گذاران کرده اند. به رغم موارد فوق در ســال 97 و در آغاز دهه دوم 
تاســیس و فعالیت این شرکت به عنوان نخستین و بزرگترین تامین سرمایه 
کشور؛ همکاران تامین سرمایه نوین با جدیت، پشتکار، تعهد و التزام به تحقق 

اهداف کوشیدند و به موفقیت هایی نیز دست یافتند.

حال که ســال 97 پایان پذیرفته و چشــم انداز ســال 98 حکایت از تشدید 
تحریم های اقتصادی، افزایش نرخ تورم، کاهش درآمدهای دولت، تنزل رشد 
اقتصادی و دشوارترین فعالیت برای تمامی بنگاه های اقتصادی دارد؛ بی تردید 
راهبردهای مدیریت ریسک های پیش رو بیش از پیش اهمیت خواهد داشت. 
بر همین اســاس تامین سرمایه نوین مصمم است با بهبود و ارتقاء مکانیزم ها 
و راهبردهای داخلی پایش، مدیریت و کنترل ریســک  های سیســتماتیک و 
غیرسیســتماتیک به عنوان اولویت نخســت خود سال 98 را نیز با درخشش 
و ســربلندی طی کند. چنانچه از شــرایط ســخت و متلاطم سال گذشته با 
موفقیت عبور کرد و ضمن پیشبرد فعالیت های تامین مالی و مدیریت دارایی 
و مشــارکت در رشــد و اعتلای اقتصاد کشور بالاترین میزان سود را در میان 

شرکت های تامین سرمایه برای صاحبان سهام محقق کرد.
این تامین ســرمایه مصمم اســت در ســال پیش رو اهداف و 

برنامه  های زیر را دنبال کند:
  علاوه بر حفظ جایگاه برتر تامین سرمایه نوین در بین نهادهای مالی و تمرکز 
بر کسب بیشترین بازده دارایی ها حداکثر توان خود را به مدیریت ریسک های 

پیش رو معطوف کند.
  با افزایش سرمایه 2 هزار میلیارد ریالی و بهبود نسبت کفایت سرمایه خود 

ضمن افزایش توانگری مالی، ظرفیت تامین مالی را افزایش دهد.
  با استفاده از ظرفیت های بازار سرمایه جذابیت صندوق های سرمایه گذاری 

و بانکداری اختصاصی را افزایش داده و منابع تحت مدیریت افزایش یابد.
  جایگاه خود را به عنوان برند برتر در ارائه خدمات مالی چون ارزشیابی، ادغام 
و تملک تثبیت کرده و کیفیت خدمات ارائه شده را به بالاتر از استانداردهای 

موجود در بازار سرمایه ایران ارتقاء دهد.
سرمایه و ترکیب سهامداران

سرمایه شرکت تامین سرمایه نوین از ابتدای تاسیس تاکنون از محل مطالبات 
حال شده و آورده نقدی سهامداران تامین شده است. سرمایه شرکت در پایان 
دوره مالی منتهی به 97.12.29 برابر با 7.000  میلیارد ریال اســت و بدین 
ترتیب این تامین ســرمایه؛ بزرگترین تامین ســرمایه کشور از حیث سرمایه 
است. در سال 97 از جمع کل دارایی های شرکت 78 درصد از محل بدهی و 

22 درصد آن از محل حقوق صاحبان سهام تامین شده است.
گزارش مقایسه عملکرد سال97 با بودجه مصوب

بر اساس این گزارش در پایان این مجمع مقرر شد بر اساس رای سهامداران 
250 ریال ســود به هر ســهم اختصاص یابد. همچنین حق حضور و پاداش 
اعضای هیات  مدیره نیز به ترتیب 20.000.000 ریال و روزنامه دنیای اقتصاد 

نیز جهت درج آگهی  های شرکت انتخاب شد.
لازم به ذکر است پس از مجمع عمومی عادی سالیانه؛ مجمع عمومی فوق  العاده 
شرکت تامین سرمایه نوین نیز با دستور افزایش سرمایه برگزار شد که بر این اساس 

سرمایه شرکت با افزایش 29 درصدی از محل سود انباشته مواجه شد.

بررسی كارنامه موفق »تأمین سرمایه  نوین« در سال سخت ۹۷؛

عبور برترين برند تأمين مالی از سخت ترين گذرگاه اقتصاد ايران
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شاخص بورس تهران در آستانه رســیدن به 250 هزار واحد است. بعد از 
تثبیت در محدوده بالای 240 هزار واحد، باعث گردید رشــد شاخص کل 
بورس تهران از ابتدای سالجاری تا پایان خرداد ماه بازده 56درصدی را به 

ثبت برساند. 

نمودار1: شاخص  کل بورس سهام از ابتدای سال تا پایان خرداد 98
در بازه زمانی ابتدای فروردین تا پایان خرداد ماه 98؛ ســهام بسیاری از شرکت ها به 
خصوص گروه فلزات ومعدنی ها رشد چشمگیری را تجربه کرد. شاخص گروه کانه های 

فلزی بیش از 40 درصد رشد را تجربه کرده است. 
در همین راستا گروه کانه های فلزی حرکت و رشد خود را از سال گذشته آغاز کرده 
است که در این میان هلدینگ میدکو رشد متناسبی با شاخص و دیگر شرکت های 
گروه نداشــت، اما طی دوره یک ماه منتهی به خرداد 98، ســهام هلدینگ معدنی 
خاورمیانه 31 درصد رشــد را به ثبت رســاند که نشان از ســال درخشان برای این 

شرکت پیشرو است.

نمودار 2: مقایسه درصد رشد شاخص کل و شاخص کانه های فلزی 
آخرین معاملات این ســهم با صف ســنگین خرید همراه بود )اوایل تیرماه 98( که 
نوید رشد ادامه دار این سهم را می دهد. »میدکو« گرچه در مسیر اجرای پروژه ها طی 

ســال های گذشته کند عمل کرده، اما به نظر می  رسد بهره برداری از پروژه های این 
شرکت در مسیر خود قرار گرفته است. شرکت میدکو افزایش سرمایه 700 میلیارد 
تومانی )معادل 24 درصدی( از محل آورده نقدی و مطالبات حاصل   شده سهامداران 

را طی روزهای پایانی ماه گذشته به تصویب رساند.
بر اســاس طرح توجیهی افزایش ســرمایه هلدینگ صنعتی ومعدنــی خاورمیانه 
منابع حاصل از افزایش ســرمایه را صرف مشــارکت در افزایش سرمایه شرکت های 
سرمایه پذیر نظیر فولاد سیرجان، بوتیا و  بابک  مس خواهد کرد. از نکات مثبتی که در 
طرح توجیهی افزایش سرمایه مورد اشاره قرار گرفته است؛ شروع فاز بهره برداری پروژه 
فولاد بردسیر با ظرفیت تولید یک میلیون تن و همچنین پروژه فولاد زرند با ظرفیت 
یک میلیون و 700 هزار تن از ابتدای سال 98 است. بر همین اساس به نظر می رسد 
در سال آینده می توان اثر محسوس راه اندازی پروژه های بزرگ هلدینگ »میدکو« را 
در سود خالص این شرکت ها مشاهده کرد. علاوه بر این پروژه مس کاتدی »میدکو« از 
اردیبهشت سالجاری در فاز بهره برداری قرار گرفته است و این موضوع نیز نوید انعکاس 

اثر تولید محصولات مسی را در صورت های مالی این شرکت می دهد.
روند صعودی میدکو که در نمودار زیر مشــخص شــده؛ موید این مطلب اســت که 
ســال 98 با در نظر گرفتن تمامی سناریو ها، هلدینگ صنعتی میدکو می تواند جزء 
پربازده ترین شــرکت های بورسی باشــد. با توجه به برخورد مجدد به سقف قیمتی 
4450 ریال، احتمالا این ســطح مقاومتی شکسته و راه برای صعود قیمت به بالای 

6000 ریال هموار خواهد شد.

نمودار 3: نمودار خطی )روند صعودی سهم از سال 97 و شدت آن در خرداد 
ماه 98(

در پایــان عــلاوه بر این، یکــی از صنایعی که طی ماه های اخیر توجه بســیاری از 
ســرمایه گذاران بورســی را به خود اختصاص داده؛ صنعت زغالسنگ است. از میانه 
مرداد ماه ســال گذشته، شاخص این صنعت در بورس تهران رشد 120 درصدی را 
تجربه کرده است. رشد پر شتاب سهام این گروه تا حدی بالا بود که نگرانی از کشیده 

شدن برخی از نمادهای این گروه به مدار حباب نیز به وجود آورد.
در این میان »میدکو« سال گذشته 155هزار تن کنسانتره زغال و همچنین 163 هزار 
تن کک متالوژی تولید کرده است. ظرفیت اسمی تولید زغالسنگ در این هلدینگ به 
حدود 1100 هزار تن و ظرفیت تولید کک متالوژی به حدود 1200 هزار تن می رسد. 
بر اساس گزارش های تفسیری و عملکرد 3 ماه نخست سالجاری این شرکت؛ انتظار 
برای راه اندازی پروژه 540 هزار تنی زغالسنگ از زمستان امسال وجود دارد. به نظر 
می رسد از این لحاظ نیز سودآوری هلدینگ صنعتی و معدنی خاورمیانه مجال رشد 
بیشتری را داشته باشد. با توجه به چشم انداز پروژه های »میدکو« بازی حق تقدم سهام 

»میدکو« در هفته های آینده جذاب خواهد بود.

نمودار 4: خلاصه 
عملکرد شرکت 
میدکو در قیاس 
با شاخص کل در 

خرداد ماه 98

سال درخشان برای میدكو
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مدیرعامل بانک صــادرات ایران گفت: اقدام برای 
اصلاح نظام بانکی نیازمند شــهامت است؛ مانند 
جراحی درد و خونریزی دارد، اما باید تحمل کنیم. 
برای اینکه درد قابل تحمل باشد؛ باید جامعه این را 
بپذیرد و لازم است ما زمینه های فرهنگی را مهیا 
کنیم و ببینیم که جامعه چقــدر آمادگی پذیرش 

اصلاح سیاست های مالی را دارد.
حجت  اله صیدی در ســخنرانی نشســت ماهانه انجمن 
اقتصاددانان ایــران با موضوع »اولویت هــا و چالش های 

اصلاح نظام بانکی« در محل اتاق بازرگانی و صنایع و معادن و کشاورزی 
ایران ضمــن ارائه تعریــف، اهمیت و کارکــرد نظام بانکــی در اقتصاد؛ 
مهمترین چالش های این حوزه را بررسی و راهکارهای خود برای خروج از 

این وضعیت و بهبود شرایط را تشریح کرد.
وی با تاکید بر اینکه یکی از چالش ها این اســت که از اصلاح نظام بانکی 
تعریف مشــخصی نداریم و هر کس ممکن اســت از موضع خود به این 
موضوع بپردازد، تصریح کرد: وقتی از اصلاح نظام بانکی سخن می گوییم؛ 
هدف مان اصلاح مجموعه ای از سیاســت ها، ســاختارها، روابط، عملیات 
بانکی و ... است، اما تمرکز اصلی بر مجموعه بانک های تخصصی و تجاری 

کشور و رابطه عملیاتی آنها با بانک مرکزی است.
صیدی با اشاره به اینکه وقتی یک موضوعی در سخنان مقامات عالیرتبه 
کشــور پررنگ و تکرار می شــود، نشــان از ضرورت و اهمیــت ویژه ای 
دارد، افــزود: در دنیا دو صنعــت خاص وجود دارند کــه نمی توان آنها را 
برون سپاری کرد و در آنها به کشورهای دیگر تکیه کرد: صنعت بانکداری 
و صنعت فناوری اطلاعات. یک کشور می تواند نفت یا فولاد نداشته باشد، 
اما نمی تواند نظام بانکی نداشــته باشــد یا فناوری اطلاعات را به دست 
کشــور دیگری بدهد. نظام بانکی به شــبکه مویرگی تشبیه می شود که 
حیات اقتصاد به آن بستگی دارد. از این منظر است که نظام بانکی اهمیت 

ویژه ای پیدا کرده و اصلاح آن یکی از مطالبات مقامات ارشد نظام است.
وی با تقسیم  بندی چالش های موجود نظام بانکی به دو بخش چالش های 
بیرونی و درونــی اظهارکرد: چالش های درونی به آن دســته از چالش ها 
گفته می شــود که مدیران خود نظام بانکی می توانند آنها را اصلاح کنند. 
اما چالش های بیرونی به شئون دیگر جامعه و محیط برمی گردد و اصلاح 

آنها در اختیار شبکه نظام بانکی نیست.

چالش های درونی و بیرونی نظام بانکی
به گفته وی یکــی از مؤلفه های مهم چالش های بیرونــی و اثرگذار نظام 
بانکی عدم تعادل های ساختاری اقتصاد اســت که سال هاست بر اقتصاد 
کشور سایه  افکنده اند. بحث هایی مثل رکود، تورم و عدم تعادل های دیگر 

در اقتصاد، تأثیر بسزایی بر نظام بانکی دارند.
مدیرعامل بانک صادرات ایران افزود: ویژگی مهمی که اقتصاد کشــور ما 
با توجه به چالش های داخل و بیرون کشــور با آن مواجه اســت؛ شرایط 

عدم اطمینــان حاکم بر اقتصاد اســت. 
پیش بینی پذیر نبودن برخی پارامترهای 
اقتصاد و نوسان زیاد شاخص هایی مانند 
تورم به نااطمینانی اقتصاد دامن می زند. 
سومین چالش بیرونی مهم نظام بانکی؛ 
اتخاذ سیاســت های پولی و مالی اســت 
که  انقباضی و انبســاطی بــودن آنها به 
 طور مستقیم بر نظام بانکی اثر می گذارد. 
رویکرد سیاســتگذار در این حوزه بسیار 
تعیین کننــده اســت و طی ســال های 

مختلف هم سیاســت های بعضاً متفــاوت و متناقضی را 
تجربه  کرده ایم. در دوره هایی خزانه را چند قفله کرده ایم 
و گاهی هم خزانه را باز گذاشــتیم که اثرات قابل توجهی 

بر اقتصاد داشته است.
وی تاکید کرد: نــگاه حکمرانی هم در ایــن زمینه مؤثر 
اســت. گاهی حکومت ها در کشورهای مختلف بانک ها را 
به گونــه ای خزانه خود می دانند و انتظــار ویژه ای از آنها 

دارند.
صیدی با اشاره به بروز محدودیت های مختلف بین المللی؛ 
به چالش نوسان نرخ ارز و وابســتگی به درآمدهای نفت و گاز  نیز اشاره 

کرد و به تشریح  چالش های درونی بانک ها پرداخت.
وی تصریح کرد: در بخش درونی با ســه چالش مهم در نظام بانکی مواجه 
هســتیم. نخســتین چالش ناترازی ترازنامه هاست که به ســاختار مالی 
بانک ها برمی گردد. این ناترازی را می توان از بعد کیفیت دارایی ها، کیفیت 

بدهی ها و کفایت سرمایه ارزیابی کرد.
به گفته مدیرعامــل بانک صادرات ایــران ترازنامه بانک بــا ترازنامه هر 
مؤسسه دیگری یک فرق اساســی دارد: اینکه دارایی های آن دارایی های 
خاصی هســتند. دارایی های اصلی هر بانک کــه گاهی تا90 درصد جمع 
دارایی ها را در بر می گیرد، مطالبات بانک اســت؛ یعنی تسهیلاتی که به 
بنگاه های دیگر پرداخــت می کند. در این بخش ما به شــدت با کیفیت 
پایین دارایی ها مواجه هستیم؛ زیرا بخشــی از این دارایی ها به مطالبات 
نظام بانکی از دولت، شرکت های دولتی و بخش عمومی بر می گردد که تا 

امروز اقدام جدی برای تعیین تکلیف آنها نشده است.
وی به مطالبات غیردولتی به عنوان چالش دیگر نظام بانکی اشــاره کرد 
و افزود: مطالبات غیردولتــی یعنی مطالبات از اشــخاص غیردولتی که 
به دلایــل مختلفی نمی تواننــد بدهی خود را به بانــک پرداخت کنند یا 
در پرداخــت آن تعلل دارند که منجر به ایجــاد مطالبات غیرجاری بانک 
می شــوند و خیلی از بانک ها مجبور به گرفتن ذخایر مختلف برای جبران 

این بخش شده اند.
وی افزود: بخشی از مطالبات؛ مطالبات ارزی است که ویژگی خاصی دارد. با 
افزایش شدید نرخ ارز که طی سال های اخیر اتفاق افتاده است؛ بنگاه هایی 
که تســهیلات ارزی گرفته اند، امــکان بازپرداخت تســهیلات را ندارند، 
مخصوصاً بنگاه هایی که تســهیلات ارزی را صرف درآمــد ریالی کرده اند. 
همچنین آنهایی که درآمد ارزی دارند نیز با مشــکلاتی مانند دسترسی به 

ارز مواجه شده اند که منجر به انباشت مطالبات ارزی بانک ها شده است.

چه باید کرد؟
صیدی در نهایت با بیان پنج راهکار به سخنان خود در این نشست پایان 
داد. به گفته وی بــرای انجام اصلاح نظــام بانکــی اول از همه باید به 
قوانین ومقررات در عمل پایبند بود. دوم آنکه به تدریج نسبت به حذف 
مطالبات معوق اقدام کرد. ســوم اینکــه برای بهبود کفایت ســرمایه؛ 
سهامداران باید پول نقد بیاورند و بنیه 
بانک ها قوی شود. چهارم اینکه تکلیف 
بدهی دولت به بانک ها باید مشــخص 
شــود. در نهایت هــم نظــام راهبری 
شــرکتی را باید ارتقاء دهیم و خودمان 
فرهنگ آن را داشته باشیم و در عمل به 
پایــان  در  وی  باشــیم.  وفــادار  آن 
اقدامی  بانکی  تاکیدکرد: اصلاح نظــام 
سهل وممتنع اســت و اقدام برای آن به 

شهامت نیاز دارد.

 مدیرعامل بانك صادرات در نشست ماهانه انجمن اقتصاددانان ایران:

اصلاح نظام بانکی، سهل و ممتنع است؛ شهامت اقدام می خواهد
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بانــک تجارت با بهبود 92 درصدی عملکرد ســال 
97 در مقایسه با سال 96؛ خروج از ماده 141 قانون 

تجارت را تثبیت کرد.
دکتر امین پور بهبهانی مدیر امــور مالی بانک تجارت طي 
گفت وگویی به مناســبت انتشار صورت های مالی سال 97؛ 

گزارشی از بهبود وضعیت مالی بانک تجارت ارائه کرد.
وی با اشــاره به وضعیت نقدینگــی این بانک گفت: اگرچه 
بانک تجارت ســال 97 را با بیش از 40 هزار میلیارد ریال 
بدهــی به بازار بیــن بانکی و 4 هزار میلیــارد ریال اضافه 

برداشــت از بانک مرکزی )مجموعا 44 هــزار میلیارد ریال( آغاز کرد، اما 
توانســت در پایان سال 97 تراز نقدینگی خود را مثبت کند؛ به نحوی که 
موجودی بانک نزد بانــک مرکزی و در بازار بین بانکی به 6400 میلیارد 
ریال افزایش یافت. به این معنــا که نه تنها 44 هزار میلیارد ریال بدهی 
بین بانکی و اضافه برداشــت از بانک مرکزی جبران شد؛ بلکه خالص این 
تراز به موجودی 6400 میلیارد ریالی این بانک در بازار بین بانکی و طلب 

از دیگر بانک ها تبدیل شد.
پور بهبهانی کاهش در میانگین نرخ سود پرداختی به سپرده ها را از دیگر 
موفقیت های بانک تجارت در سال 97 عنوان کرد و گفت: با توجه به تدابیر 
مدیریت ارشــد به ویژه مدیرعامل بانک در خصوص اتخاذ سیاســت های 
کارآمــد در زمینه انضباط مالی و تاکید بــر کاهش هزینه جذب منابع و 
تلاش همکاران پر تلاش در صف و ســتاد؛ بانک تجارت موفق به کاهش 
بیش از 2 درصدی نرخ هزینه پول ســپرده های ســرمایه گذاری ریالی از 
20.2 درصد در 29 اسفند 96 به 19.9 درصد در پایان سال گذشته شد.

مدیــر امور مالی بانک تجارت همچنین یادآور شــد: این دســتاورد مهم 
سبب شــد با وجود افزایش 14 درصدی مانده سپرده های سرمایه گذاری 
ریالی در پایان سال گذشــته نسبت به سال 96؛ حجم سود پرداختی به 

سپرده های مذکور 5 درصد کاهش یابد.
پوربهبهانی در خصوص عملکرد تســهیلاتی بانک تجارت طي ســال های 
96 و 97 تاکید کرد: مقایســه مجموع مصارف تسهیلات ریالی در مقاطع 
یاد شــده 14 درصد رشد را نشــان می دهد که این مهم به همراه بهبود 
در عملکرد اعطای تســهیلات، رعایت بهداشت اعتباری، وصول مطالبات 
و پیشــگیری از ورود تسهیلات به ســرفصل های غیرجاری؛ موجب شد 
میانگین نــرخ بازدهی مصارف تســهیلات اعطایی ریالــی بانک تجارت 

حدود 3 درصد رشــد یابد و به تبع این عملکرد؛ درآمد 
تســهیلات ریالی بانک در ســال 97 نسبت به سال 96 

بیش از 30 درصد رشد را به ثبت رساند.
وی همچنیــن افزود: بانک تجارت در ســال 97 ضمن 
عملکرد مناســب در منابع و مصارف ریالی به شرح فوق 
توانســت مبلغ 2642 میلیارد ریــال درآمد حق الوکاله 
از محل عملیات واســطه گری مالی کسب کند؛ این در 
حالي است که بانک در ســال 96 فاقد این درآمد بود. 
علاوه بر این با افزایــش بیش از 58 درصدی در جذب 
ســپرده های بدون هزینه به ویژه ســپرده  های جاری با 72 درصد رشد؛ 

ترکیب پورتفوی منابع بانک بهبود یافت.
مدیــر امور مالی بانک تجارت با اشــاره به تدابیــر مدیرعامل این  بانک 
به منظور گســترش و تنوع در فعالیت های کارمــزدی گفت: درآمدهای 
کارمزدی ســال 97 نســبت به ســال قبل از آن 45 درصد رشد را نشان 
می دهد که بــا توجه به کاهش بیش از 6 درصدی هزینه های مســتقیم 
آن به دلیل صرفه جویی های انجام شــده؛ خالــص درآمدهای کارمزدی 
رشــد قابل توجه 83 درصدی داشته است. علاوه بر آن در بخش تعهدات 
اعتبارات اســنادی ریالی 187 درصد و در بخش تعهدات ضمانتنامه های 
ریالی 28 درصد افزایش توســط بانک تجارت به ثبت رسیده که از جمله 

عوامل مهم در رشد درآمدهای کارمزدی به شمار می آید.
وی با اشــاره بــه تلاش های گســترده مجموعه کارکنــان بانک تجارت 
یادآورشــد: با وجود افزایش محســوس نرخ تورم در سال گذشته؛ بانک 
تجــارت به دلیل تلاش همکاران و صرفه  جویی های انجام شــده از جمله 
کاهش تعداد شــعب؛ رشدی کمتر از 16 درصد را در هزینه های اداری و 
عمومی تجربه کرد. همچنین در زمینه مدیریت دارایی های ثابت نیز این 
بانک توانست به رشــد بیش از 49 درصدي در درآمد فروش اموال مازاد 

و تملیکی دست یابد.
پوربهبهانی در پایان ضمــن تقدیر از تلاش های تمامی ارکان و همکاران 
بانک تجات با یادآوری افزایش سرمایه موفق 390 درصدی بانک؛ ماحصل 
عملکرد مناســب سال 97 در قیاس با سال 96 را کاهش زیان از 61 هزار 
میلیارد ریال به 5 هزار میلیارد ریال و تثبیت خروج بانک تجارت از ماده 
141 قانون تجارت دانست و چشم  انداز بانک را با توجه به عملکرد جاری 

بانک در سالجاري مثبت ارزیابی کرد.

گام های بلند بانک تجارت در مسير سودآوری

 بانک پاســارگاد براي افزایش هرچه بیشتر امنیت در 
استفاده از درگاه های بانکداری الکترونیکی و جلوگیری 

از سوءاستفاده سودجویان نکاتی را یادآور شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک پاســارگاد؛ مشــتریان هرگز 
نباید از سیســتم های موجود در مکان های عمومی همچون 
کافی نت ها به  منظور انجام تراکنش های مالی استفاده کنند و 
در زمان انجام این تراکنش  ها از استفاده از VPN ها اجتناب 
کنند. همچنین بـــه منظور افزایش ســطح امنیتی سیستم 
خود از بازدید ســایت های غیرمعتبر و مشکوک و همچنین 

بـــاز کردن ایمیل های ناشناس خودداری کنند. از تایپ کردن و نگهداری 
رمزهای خـود بر روی هر وســـیله ای اجتناب کنند. در صورت استفاده از 
برنامه موبایل  بانک براي انجام عملیات بانکداری الکترونیکی تنها از نرم افزار 
ارائه شــده بر روی وب سایت بانک اســتفاده کرده و به هیچ عنوان نرم افزار 

مربوطه را از شخص و یـا مکان دیگری دریافت نکنند.
مشــتریان در صورتی  که تصمیم دارند رایانه شخصی خود را امانت دهند؛ 

پیــش از آن تمامــی اطلاعات ذخیره  شــده بـــر روی 
مرورگرهای اینترنتی سیســتم را پاک کــرده و هرگونه 
متنی مبنی بر ارائه اطلاعات حســـاب را حذف کنند. در 
صورتی  که رایانه شــخصی خود را امانــت داده اند نیز از 
عدم نصب نرم افزارهای مشــکوک از جمله ثبت کنندگان 
فعالیت های کیبورد و ماوس بر روی سیســتم اطمینان 

حاصل کنند.
در صورتی  که قصد فروش رایانه شخصی و یا تلفن  همراه 
خود را دارند؛ حتما سیستم ها را به  صورت کامل پاکسازی 
کرده و از ذخیره اطلاعات حساب های بانکی به هر نوعی در رایانه شخصی و 

یا تلفن های همراه خودداری کنند.
مشتریان دقت داشــته  باشند به  منظور افزایش ســطح امنیت در عملیات 
بانکداری الکترونیکی از مرورگرهای اینترنتی به  روز شده استفاده کنند و اگر 
در هنگام بازدید از یک وب  سایت از آنها خواسته شد چیزی را نصب کنند؛ 

از انجام این کار بپرهیزند. 

هشدار بانک پاسارگاد بر لزوم رعايت مسائل امنيتی 
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خدمات  گفت:   تعاون  توسعه  بانک  مدیرعامل 
ویژه بانک توسعه تعاون به تعاونی های تولیدی 

در راستای حمایت از تولید داخلی است.
حجت الــه مهدیان رئیس هیات  مدیــره و مدیرعامل 
بانک توســعه تعــاون در دیــدار بــا مدیران عامل 
تعاونی های  ایجــاد  تولیدی؛  تعاونــی  اتحادیه های 
تأمین وتوزیــع را در کاهش هزینه ها و ایجاد چرخه 
کارآمد در اقتصــاد حائز اهمیت دانســت و گفت: 
بانک توســعه تعاون برای برآورد و تأمین نیازهای 

مالی وبانکی تعاونی هــا؛ محصولات و خدمات متنــوع اعتباری را 
طراحی و اجرا کرده است.

مهدیان ادامه داد: مأموریت بانک توسعه تعاون همگامی و همراهی 
تعاونگــران در چرخه های کلان اقتصادی اســت و در برهه کنونی 
که حمایــت از واحدهای تولیدی به  عنوان راهبرد محوری اقتصاد 
مطرح است؛ این بانک با ارائه خدمات متنوع تسهیلاتی را در قالب 
خرید دین، تأمین سرمایه در گردش و سایر عقود مرتبط در مسیر 

رونق تولید پرداخت می کند.
وی ساماندهی شعب ارزی را با هدف افزایش کیفیت خدمات ارزی 
از مهمترین برنامه های جاری بانک عنوان کرد و اظهارداشــت: در 
حــال حاضر با توجه به رویکردی که در حوزه خدمات ارزی حاکم 
اســت؛ آمادگی کاملی برای انتقال وجوه مورد نیاز ارزی تعاونگران 

و واحدهای تولیدی در بانک وجود دارد.
مدیرعامل بانک توســعه تعاون با اشــاره بــه مصوبات اخیر دولت 
و مجلس برای افزایش ســرمایه این بانــک؛ اینگونه اقدامات را در 
راســتای تقویت توان تســهیلاتی و خدماتی بانک بــه تعاونگران 

مناسب دانست و گفت: بانک توسعه تعاون طی سه 
سال اخیر جهش فوق العاده ای در پرداخت تسهیلات 
به تعاونگران و واحدهای اقتصادی داشــته است؛ به 
 گونه ای که دو سوم تسهیلات پرداختی در طول 10 

سال فعالیت بانک طی سه سال اخیر بوده است. 
وی در ادامه افزود: در پرداخت تســهیلات حداکثر 
تعامل، ســهل گیری و همــکاری بــا تعاونگران و 
اتحادیه های تعاونی لحاظ می شــود و متناســب با 
اهلیت این مشــتریان در هنــگام اخذ وثایق نهایت 

همکاری صورت می گیرد.
گفتنی اســت فتاحی عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون نیز در 
ادامه این جلســه با اشــاره به خدمات ارزنده بانــک به واحدهای 
فعال در حوزه صنایع دســتی و گردشگری گفت: در طرح اشتغال 
پایدار روســتایی و عشایری خدمات ویژه ای به واحدهای تخصصی 
صنایع دستی و گردشگری ارائه شد و در ذیل تفاهمنامه منعقده با 
سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نیز متقاضیان 
می توانند از خدمــات متنوع بانک در این حوزه بهره مند شــوند. 
همچنین در ادامه مدیران اتحادیه ها و شرکت های تعاونی تولیدی 
گزارش هایی در خصوص فعالیت های شرکت های زیرمجموعه ارائه 
و نقطه نظرات، پیشــنهادات و نیازهای خود را نیز در حوزه بانکی 

مطرح کردند. 
شــایان  ذکر اســت در این جلســه البرزی مدیر امــور اعتباری و 
ســرمایه گذاری، هاتفی مدیر امور مشــتریان و بانکداری شرکتی، 
شیخ حسینی مدیر امور شعب استان تهران و بخشا رئیس اداره کل 

روابط عمومی بانک نیز حضور داشتند.

مهدیان اعلام كرد:

ارائه خدمات ويژه بانک توسعه تعاون به تعاونی های توليدی

در  بانک  ملت  مدیرعامــل 
ارشد  مدیران  از  تیمی  راس 
این بانک از شرکت مخابرات 
ایران، بازدید و با مدیرعامل 
دیداروگفت وگو  شرکت  این 

کرد.
روابط عمومــی  گــزارش  بــه 
بیگدلی  محمد  دکتر  بانک ملت؛ 
در این دیدار با اشــاره به تعامل 
مخابرات،  و  بانک ملــت  نزدیک 
از این شــرکت به عنــوان یکی 
از مشــتریان ارزنده و شــرکای 
تجــاری این بانک نــام برد و بر 

لزوم افزایش تعاملات فی مابین تاکید کرد.
مدیرعامل بانک ملت با اشاره به عملکرد خوب مخابرات در خدمات دهی 
به مــردم در زمینــه ارتباطــات اظهار امیــدواری کرد کــه بانک ملت 
بتواند با حمایــت از فعالیت های این شــرکت بزرگ، در ارتقاء ســطح 
 ارتباطات و بهبود زیرســاخت  های مخابراتی کشــور نقــش موثری ایفا 

کند.

مدیرعامل  صــدری  ســیدمجید 
شــرکت مخابرات ایران نیز در این 
دیدار بــا ابراز رضایــت از عملکرد 
بانک  ملــت در خدمات دهی به این 
شــرکت، از بانک ملت بــه عنوان 
یک بانــک بــزرگ و تاثیرگذار در 
کشــور یاد کرد و خواستار افزایش 
همــکاری طرفیــن در بخش های 

مختلف شد.
بر اســاس ایــن گــزارش در این 
دیدار مدیران عامــل بانک  ملــت و 
شــرکت مخابرات ایران بر اجرای 
هرچه بهتر تفاهمنامه های فیمابین 
و چگونگی تحکیم روابط تاکید کردند و مقرر شــد با تشــکیل کمیته  های 

مشترک نسبت به اجرایی کردن درخواست های طرفین اقدام کنند.
این گزارش حاکی اســت ســعید نصری و ســیدابوطالب دیبایی معاونان 
مدیرعامل، مجید ابراهیمی مدیر امور ناحیه یک، علی محمدی مدیر شعب 
منطقه پنج تهران و حســن تقی رئیس شعبه میرداماد نیز مدیرعامل را در 

این نشست همراهی کردند.

تاکيد مديران عامل بانک ملت و مخابرات 
بر تقويت همکاری ها
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فعال شدن پروژه جذب بيمه نامه 
در بيمه معلم

معــاون فنی بیمه  های 
بیمه معلم در  اشخاص 
اطلاع رسانی  راستای 
شفاف و اهمیت تبیین 
سال  هدف گذاری های 
98 برنامه های مختلفی 
در  ســالجاری  در  را 
دســتور کار خود قرار 

داده است.
به گزارش روابط عمومــی بیمه معلم؛ عباس معینی 
با بیان اینکه شــرکت بیمه معلم در ســال 96 سود 
قطعی 22/70 درصد را بــرای بیمه گذاران بیمه های 
زندگی خود به ارمغان آورد، تاکید کرد: این شرکت 
همواره تلاش می کند تا با مطالعــه بازارهای پولی، 
مالی و سرمایه بهترین سرمایه گذاری را انجام دهد 
تا همانند سال های قبل سود مشارکت قابل توجهی 
برای بیمه گذاران خود اعلام کند که طبق ســنوات 
گذشته سود قطعی به بیمه مرکزی جمهوری اسلامی 

ایران اعلام خواهد شد.
معاون فنی بیمه های اشخاص بیمه معلم در خصوص 
برنامه های بیمــه معلم در زمینه فرهنگ ســازی 
بیمه های عمــر و ارائه محصولات جدید در ســال 
98  خاطرنشــان کرد: شــرکت بیمه معلم در امر 
فرهنگ ســازی بیمه عمر؛ جامعه هدف متفاوتی را 
مدنظر قرار داده اســت. بیمه معلم فرهنگ سازی را 
از گروه ســنی کودک و نوجوان شروع کرد؛ لذا طی 
سال های گذشته با انتشار کتاب های جذاب داستانی 
با مفهوم بیمه در »رشته های زندگی و سرمایه گذاری، 
آتش ســوزی و حوادث« برای این گروه سنی را در 
دستور کار خود قرار داد و در سالجاری نیز با برگزاری 
این  دانش  آموزان  بین خانواده های  همایش هایی در 

مهم در حال انجام است.
معاون فنی اشــخاص بیمه معلم با بیان اینکه تداوم 
انعقاد قــرارداد با  آموزش و پرورش نشــاندهنده 
رضایت این وزارتخانه از خدمات بیمه معلم اســت؛ 
به تکمیل خدمات به قشــر دانش آموزی و فرهنگی 
در ســال 98 اشــاره و تصریح کرد: در سال 98 با 
برنامه  ریزی انجام شده ارتقاء سطح علمی و انگیزشی 
نمایندگان با برگزاری جشنواره 120 ویژه نمایندگان 
ســعی در فعال کردن پروژه جذب بیمه نامه در 800 
منطقه آموزش و پرورش شده است. بازی و گیم ویژه 
دانش آموزان و همچنین برگزاری همایش در مدارس 
به منظور فرهنگ ســازی بیمه زندگــی در اولویت 

اجرای جشنواره و جذب بیمه نامه است.

 جشنواره »بهار با نوين« 
راهی بازار شد

نوین  بیمه  شــرکت 
نهادن  ارج  پــاس  به 
به اعتماد مشــتریان 
بدنه  بیمــه  خــود؛ 
اتومبیل را با شرایط و 
تخفیف های ویژه ارائه 

می دهد.
به گــزارش مدیریت 
بازاریابی و ارتباط با مشــتریان بیمــه نوین؛ این 
شرکت در جشنواره فروش خود تحت عنوان »بهار 
با نوین«، بیمه نامه بدنه اتومبیل را با در نظر گرفتن 
تخفیف های ویژه و استثنایی و با شرایط خاص در 
بازه زمانی  اول تا 31 خرداد ماه به فروش می رساند.

نهاد ناظر از فرآيند تبديل ايده به 
محصولات بيمه ای حمايت می کند
بهره  گیری از ظرفیت 
و  اســتارت آپ ها 
فناوری هــای نوین؛ 
برای  میان بری  روش 
بیمه  صنعت  توسعه 

محسوب می شود.
اداره کل  گزارش  به 
بیمه مرکزی؛  بین الملل  امور  و  روابط عمومی 
دکتــر غلامرضــا ســلیمانی رئیــس کل 
بیمه مرکزي ضمن بیــان مطلب فوق گفت: 
فرآیند تجاری  سازی و حرکت استارت آپ ها 
از ایده به محصول؛ یک نیاز جدی اســت و 
صنعت بیمه برای تحقق برنامه های پیش بینی 

شده باید در این مسیر حرکت کند.
رئیس کل بیمه مرکزی بــا تاکید بر ضرورت 
حفظ اشــتغال موجود و حرکت به ســمت 
کســب وکارهای  طریــق  از  کارآفرینــی 
را  باید حقیقت  بیمه ای تصریح کــرد:  نوین 
بپذیریم کــه تفکر جوان و ایده های خلاقانه 
با عملکرد ســنتی و خطی متفاوت اســت؛ 
در  باید  تمام مســئولان  دلیــل  همین  به 
 چارچوب قانــون از نوآوری و تحول حمایت 

کنند.
وی با تاکیــد بر این نکته کــه باید وزن 
صنعت بیمه در اقتصاد کشــور بالاتر رود، 
خاطرنشــان کرد: در برنامه توسعه کشور 
افق دســتیابی به رقم پرتفــوی صدهزار 
که  است  پیش بینی شــده  تومان  میلیارد 
امیدواریم با استفاده از ظرفیت شرکت های 

دانش بنیان از این مرز نیز عبور کنیم.
رئیس شورایعالی بیمه با اشاره به تفاهمنامه 
بیمه مرکــزی و معاونت فناوری ریاســت 
جمهوری در خصوص حمایت از شرکت های 
دانش بنیان اعلام کرد: نهاد ناظر و قانونگذار 
استارت آپي هیچگونه  فعالیت های  برابر  در 
مقاومتی ندارد و مجوزهای لازم صادر شده 
و مشکلات دیگر نیز در این حوزه در حال 

برطرف شدن است.
رسیدن  افزود:  ادامه  در  ســلیمانی  دکتر 
بــه ضریب نفوذ 7 درصــدی برای صنعت 
با روش های خطی و سنتی امکانپذیر  بیمه 
 نیســت و نیاز به تغییر پارادایم ها احساس 

می شود.
وی بــا بیــان اینکه محصــولات بیمه ای 
بایــد در متن زندگی مردم وارد شــده و 
شــود،  تلقی  آنها  روزانه  نیازهــای  جزو 
اظهارداشــت: در حال حاضر در رشته های 
درمان تکمیلی، شــخص ثالث و مسئولیت 
برخی مشــکلات وجود دارد که با حضور 
شــرکت  های اســتارت آپ می توان علاوه 
به  نســبت  اشــکالات موجود  رفــع  بر 
 جلوگیری از تخلفــات و تقلبات نیز اقدام 

کرد.
دکتر ســلیمانی با بیان ضــرورت تعامل 
مرکز فنــاوری بیمه مرکزی و مجموعه های 
دانش بنیــان و اســتارت آپ ها از آنــان 
خواســت بــا همگرایــی و هم افزایی و 
بیمه  صنعــت  توســعه  به   نیازســنجی 

کمک کنند.

انعقاد دو قرارداد بزرگ برای 
بيمه تجارت نو

روزه  دو  ســفر  در 
بیمــه  مدیرعامــل 
تجارت نو وهیأت  همراه 
به شــیراز مذاکرات 
با آســتان  مهمــی 
 احمدی و شرکت برق 
فارس انجام  منطقه ای 

گرفت.
به گــزارش روابط  عمومی بیمــه تجارت نو؛ طی 
این بازدید گفتگوهایی میان مدیران ارشــد بیمه 
تجارت نو با همتایان خود در شرکت برق منطقه ای 
فــارس مبنی بر ارائه تمامــی خدمات بیمه ای به 
پرســنل و همچنین واگذاری بیمه مســئولیت و 
تمامی اموال شــرکت مذکور صــورت گرفت که 
موکول گشــت.  نزدیک  آینده  به  نتیجه  حصول 
همچنین جلســه ای با معاونت اجرایی آســتان 
احمدی با هدف ســنجش امکان تحت پوشــش 
قرار گرفتن کارکنان این مکان مقدس برگزار شد 
که نقطه عطف مذاکرات با این آســتان، دیدار با 

آیت الله دستغیب تولیت آستان احمدی بود.
این  در  تجارت نو  بیمــه  مدیرعامل  نورالهی  نیما 
دیدار ضمن ارائه گزارشی از عملکرد شرکت تحت 
گرفته در  فعالیت هــای صورت  به  مدیریت خود 
مناطق ســیل زده به خصوص شیراز اشاره کرده و 

بر پرداخت سریع خسارت تاکید داشت.
حضور در شهر شــاهچراغ همچنین این فرصت 
را مهیا کرد تا مدیرعامــل، معاونان و مدیر امور 
بانک تجارت،  با مدیر شعب  بیمه تجارت نو  شعب 
مدیر شعب پست بانک، نمایندگان استان فارس و 

پرسنل شعبه شیراز جلساتی داشته باشند.
با سهامداران  دیدار  تجارت نو در  بیمه  مدیرعامل 
بانک تجارت  بیشتر  قرابت هرچه  بر  »بنو«  بزرگ 
و پســت بانک با بیمه تجارت نــو تاکید کرده و 
پیشنهاد داد در جلسات بازاریابی همراه و همگام 

هم باشند.
بهره منــدی از امکانات پســت بانک در ماحصل 
قرارگرفت که  توافق  انجام شده مورد  گفتگوهای 
بر این اساس مقرر شد در دفاتر آی سی تی پست 
بانک امکان ارائه بیمه  نامه در سراسر استان فراهم 

شود.
طی نشست با بانکی ها نوراللهی از بیمه تجارت نو 
به عنوان شرکتی توانا، چابک، جوان و خلاق یاد 
کرده و گفت: با وجود سهامداران توانمند و انعقاد 
قراردادهای بزرگ طی 8 ماه گذشته که نشان از 
اعتماد بیمه  گذاران دارد؛ آینده روشنی پیش  روی 

مجموعه است.
در کنار تمامی جلسات، مدیرعامل و هیأت همراه 
در نشســت صمیمانه پس از استماع صحبت های 
بر  شیراز  شعبه  پرســنل  و  مدیریت  نمایندگان، 
لزوم افزایش اختیارات برای تســهیل امور تاکید 

داشتند.
نوراللهی در جمع همکاران خود گســترش دامنه 
آموزش را ضروری دانسته و گفت: در سایه سعی و 
کوشش، پیگیری و انتخاب ریسک مناسب توسط 
تمامی پرسنل، خانواده جوان و پر انرژی »بنو« به 
دستاوردهای بزرگ در صنعت بیمه خواهد رسید.

وی ضمن تشــریح بایدها و نبایدهای سازمانی از 
طرح های تشــویقی برای سال جدید خبر داده و 
اعلام کرد: به زودی جوایز نمایندگان برتر ســال 
97 تقدیم می شــود که امید است در سالجاری 
 شــاهد موفقیت های چشــمگیرتری از ســوی 

آنها باشیم.
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